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Ontwikkelingssamenwerking) over "De vrijlating 
van professor Djalali" (56002457C) 

32 - Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La libération du Pr Djalali" 
(56002457C) 

32 

- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie van 
professor Djalali en de andere gedetineerden in 
Iran" (56002965C) 

33 - Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation du professeur 
Djalali et des détenus en Iran" (56002965C) 

33 

- Darya Safai aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De huidige 
toestand van Ahmadreza Djalali" (56003016C) 

33 - Darya Safai à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation actuelle 
d'Ahmadreza Djalali" (56003016C) 

33 

- Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Ahmadreza 
Djalali" (56003100C) 

33 - Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Ahmadreza Djalali" 
(56003100C) 

33 

- Charlotte Deborsu aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het 
engagement van België met betrekking tot de 
mensenrechtensituatie in Iran" (56003115C) 

33 - Charlotte Deborsu à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur 
"L'engagement de la Belgique face à la situation 
des droits humains en Iran" (56003115C) 

33 

Sprekers: François De Smet, Ellen Samyn, 
Annick Lambrecht, Els Van Hoof, Charlotte 
Deborsu, Maxime Prévot, vice-eersteminister 

en minister van Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: François De Smet, Ellen Samyn, 
Annick Lambrecht, Els Van Hoof, Charlotte 
Deborsu, Maxime Prévot, vice-premier 

ministre et ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et de la Coopération au 
développement 

 

    
Samengevoegde vragen van 37 Questions jointes de 37 
- Ellen Samyn aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 

37 - Ellen Samyn à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 

37 
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Ontwikkelingssamenwerking) over "De Armeense 
krijgsgevangenen in Azerbeidzjan" (56002279C) 

au développement) sur "Les prisonniers de guerre 
arméniens en Azerbaïdjan" (56002279C) 

- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De toestand 
van de in Azerbeidzjan vastgehouden ex-premier 
van Nagorno-Karabach, Ruben Vardanyan" 
(56002485C) 

37 - Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation de Ruben 
Vardanyan, ancien ministre d’État du Haut-
Karabakh, détenu en Azerbaïdjan" (56002485C) 

37 

- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
aankondiging van Azerbeidzjan met betrekking tot 
een aantal Armeense gevangenen" (56002491C) 

37 - Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "L’annonce de 
l’Azerbaïdjan concernant certains prisonniers 
arméniens" (56002491C) 

37 

- Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het proces 
tegen Armeense gevangenen in Azerbeidzjan" 
(56003097C) 

37 - Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Le procès des prisonniers 
arméniens détenus par l'Azerbaïdjan" 
(56003097C) 

37 

Sprekers: Ellen Samyn, Els Van Hoof, 
Maxime Prévot, vice-eersteminister en 

minister van Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Ellen Samyn, Els Van Hoof, 
Maxime Prévot, vice-premier ministre et 

ministre des Affaires étrangères, des Affaires 
européennes et de la Coopération au 
développement 

 

    
Vraag van Ellen Samyn aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het rapport 
2025 van Open Doors over christenvervolging" 
(56002280C) 

38 Question de Ellen Samyn à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Le rapport 
2025 de Open Doors sur la persécution des 
chrétiens" (56002280C) 

38 

Sprekers: Ellen Samyn, Maxime Prévot, vice-

eersteminister en minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Ellen Samyn, Maxime Prévot, vice-

premier ministre et ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la 
Coopération au développement 

 

    
Vraag van Ellen Samyn aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De mogelijke 
onteigeningen in Zuid-Afrika" (56002284C) 

39 Question de Ellen Samyn à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Les possibles 
expropriations en Afrique du Sud" (56002284C) 

39 

Sprekers: Ellen Samyn, Maxime Prévot, vice-

eersteminister en minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Ellen Samyn, Maxime Prévot, vice-

premier ministre et ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la 
Coopération au développement 

 

    
Vraag van Ellen Samyn aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
Venezuela" (56002286C) 

40 Question de Ellen Samyn à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La situation 
au Venezuela" (56002286C) 

40 

Sprekers: Ellen Samyn, Maxime Prévot, vice-

eersteminister en minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Ellen Samyn, Maxime Prévot, vice-

premier ministre et ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la 
Coopération au développement 

 

    
Vraag van François De Smet aan Maxime Prévot 
(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De steun voor 
schrijver Boualem Sansal" (56002306C) 

41 Question de François De Smet à Maxime Prévot 
(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Le soutien à 
l'écrivain Boualem Sansal" (56002306C) 

41 

Sprekers: François De Smet, Maxime Prévot, 

vice-eersteminister en minister van 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: François De Smet, Maxime Prévot, 

vice-premier ministre et ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la 
Coopération au développement 

 

    
Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 
Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 

43 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 
Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 

43 
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uitsplitsing van de bezuinigingen op de middelen 
voor ontwikkelingssamenwerking" (56002896C) 

sur "La ventilation de la réduction des fonds dans 
la coopération au développement" (56002896C) 

Sprekers: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-eersteminister en minister van 

Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-premier ministre et ministre des 

Affaires étrangères, des Affaires européennes 
et de la Coopération au développement 

 

    
Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 
Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
toekomst van de ontwikkelingssamenwerking" 
(56002945C) 

44 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 
Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "L'avenir de la coopération au développement" 
(56002945C) 

44 

Sprekers: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-eersteminister en minister van 

Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-premier ministre et ministre des 

Affaires étrangères, des Affaires européennes 
et de la Coopération au développement 

 

    
Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 
Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
democratische transitie in Guinee" (56002956C) 

46 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 
Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "La transition démocratique en Guinée" 
(56002956C) 

46 

Sprekers: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-eersteminister en minister van 

Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-premier ministre et ministre des 

Affaires étrangères, des Affaires européennes 
et de la Coopération au développement 

 

    
Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 
Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie 
in Djibouti" (56002957C) 

48 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 
Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "La situation à Djibouti" (56002957C) 

48 

Sprekers: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-eersteminister en minister van 

Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Lydia Mutyebele Ngoi, Maxime 
Prévot, vice-premier ministre et ministre des 

Affaires étrangères, des Affaires européennes 
et de la Coopération au développement 

 

    
Vraag van Katrijn van Riet aan Maxime Prévot 
(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De ontbinding 
van de democratische partij van Hongkong" 
(56002983C) 

49 Question de Katrijn van Riet à Maxime Prévot 
(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La dissolution 
du parti démocrate de Hong Kong" (56002983C) 

49 

Sprekers: Katrijn van Riet, Maxime Prévot, 

vice-eersteminister en minister van 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Katrijn van Riet, Maxime Prévot, 

vice-premier ministre et ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la 
Coopération au développement 

 

    
Vraag van Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De Belgische 
steun aan Syrië" (56003096C) 

50 Question de Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Le soutien de 
la Belgique à la Syrie" (56003096C) 

50 

Sprekers: Els Van Hoof, Maxime Prévot, vice-

eersteminister en minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Els Van Hoof, Maxime Prévot, vice-

premier ministre et ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la 
Coopération au développement 

 

    
Vraag van Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De rechten van 
de Syrische Koerden" (56003099C) 

51 Question de Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Les droits des 
Kurdes syriens" (56003099C) 

51 

Sprekers: Els Van Hoof, Maxime Prévot, vice-

eersteminister en minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Els Van Hoof, Maxime Prévot, vice-

premier ministre et ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la 
Coopération au développement 
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Vraag van Christophe Lacroix aan Maxime Prévot 
(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De impact van 
de kolonisatie op de criminalisering van lgbtqi's op 
het Afrikaanse continent" (56003117C) 

52 Question de Christophe Lacroix à Maxime Prévot 
(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "L'impact de la 
colonisation sur la criminalisation des personnes 
LGBTQI sur le continent africain" (56003117C) 

52 

Sprekers: Christophe Lacroix, Maxime 
Prévot, vice-eersteminister en minister van 

Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Christophe Lacroix, Maxime 
Prévot, vice-premier ministre et ministre des 

Affaires étrangères, des Affaires européennes 
et de la Coopération au développement 

 

    
Vraag van Christophe Lacroix aan Maxime Prévot 
(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het VN-
verdrag inzake bedrijven en mensenrechten" 
(56003122C) 

53 Question de Christophe Lacroix à Maxime Prévot 
(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Le traité des 
Nations Unies sur les entreprises et les droits 
humains" (56003122C) 

53 

Sprekers: Christophe Lacroix, Maxime 
Prévot, vice-eersteminister en minister van 

Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking 

 Orateurs: Christophe Lacroix, Maxime 
Prévot, vice-premier ministre et ministre des 

Affaires étrangères, des Affaires européennes 
et de la Coopération au développement 
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Commissie voor Buitenlandse 
Betrekkingen 

Commission des Relations 
extérieures 

 

van 

 

WOENSDAG 26 FEBRUARI 2025 

 
Namiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 26 FEVRIER 2025 

 
Après-midi 

 
______ 

 
 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend 
om 15.05 uur en voorgezeten door mevrouw Els 
Van Hoof. 
 
De cursieve tekst is een samenvatting van de tekst 
die de vraagsteller vooraf heeft ingediend. 
 

La réunion publique de commission est ouverte à 
15 h 05 par Mme Els Van Hoof, présidente. 
 
 
Le texte en italiques est un résumé de la question 
préalablement déposée. 
 

01 Actualiteitsdebat over Palestina en Israël en 

toegevoegde vragen van 
- Nabil Boukili aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Trump, 
Netanyahu en België" (56002417C) 
- Rajae Maouane aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De plannen 
van Donald Trump voor de Gazastrook" 
(56002422C) 
- Annick Lambrecht aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
uitspraken van president Trump over de 
overname van de Gazastrook" (56002452C) 
- Annick Lambrecht aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De escalatie 
op de Westelijke Jordaanoever" (56002460C) 
- Annick Lambrecht aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
humanitaire hulp en de duurzame heropbouw in 
Gaza" (56002461C) 
- Annick Lambrecht aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over 
"Rechtvaardigheid in Gaza en de druk op Israël" 
(56002462C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De recente 
verklaringen van Israël en de VS over de toekomst 
van Gaza" (56002792C) 

01 Débat d'actualité sur la Palestine et Israël et 

questions jointes de 
- Nabil Boukili à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Trump, Netanyahu et la 
Belgique" (56002417C) 
- Rajae Maouane à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Les projets de Donald 
Trump sur la bande de Gaza" (56002422C) 
- Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Les 
déclarations du président Trump relatives à la 
prise de contrôle de la bande de Gaza" 
(56002452C) 
- Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "L'escalade 
en Cisjordanie" (56002460C) 
- Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "L'aide 
humanitaire et la reconstruction durable à Gaza" 
(56002461C) 
- Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "L'équité à 
Gaza et la pression exercée sur Israël" 
(56002462C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Les dernières 
déclarations israéliennes et américaines sur 
l’avenir de Gaza" (56002792C) 
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- Staf Aerts aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het 
Israëlische verbod op UNRWA" (56002841C) 
- Christophe Lacroix aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
overwogen sancties met betrekking tot de situatie 
in Gaza en op de Westelijke Jordaanoever" 
(56002942C) 
- Kjell Vander Elst aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
uitspraken van president Trump over Gaza" 
(56002962C) 
- Darya Safai aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het nieuwe 
rapport over de hongersnood in Gaza" 
(56003015C) 
- Christophe Lacroix aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het 
Belgische standpunt in de Associatieraad EU-
Israël" (56003041C) 
- Staf Aerts aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
Israëlische mensenrechtenschendingen in Gaza 
en de Associatieraad EU-Israël" (56003068C) 
- Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Israël en 
Palestina" (56003086C) 
- Benoît Lutgen aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
Gaza" (56003102C) 
- Rajae Maouane aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
Associatieraad EU-Israël" (56003124C) 
- Nabil Boukili aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het 
Belgische standpunt in de Associatieraad EU-
Israël" (56003129C) 
- Nabil Boukili aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Palestina en 
een militair embargo" (56003130C) 
 

- Staf Aerts à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "L'interdiction de 
l'UNRWA par Israël" (56002841C) 
- Christophe Lacroix à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Les 
sanctions envisagées concernant la situation à 
Gaza et en Cisjordanie" (56002942C) 
- Kjell Vander Elst à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Les déclarations du 
président Trump concernant Gaza" (56002962C) 
- Darya Safai à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Le nouveau rapport sur 
la famine à Gaza" (56003015C) 
- Christophe Lacroix à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La position 
de la Belgique au Conseil d'association UE-Israël" 
(56003041C) 
- Staf Aerts à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Les violations des droits 
humains par Israël à Gaza et le Conseil 
d'association UE-Israël" (56003068C) 
- Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Israël et la Palestine" 
(56003086C) 
- Benoît Lutgen à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation à Gaza" 
(56003102C) 
- Rajae Maouane à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Le Conseil d'association 
UE-Israël" (56003124C) 
- Nabil Boukili à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La position de la 
Belgique au Conseil d'association UE-Israël" 
(56003129C) 
- Nabil Boukili à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La Palestine et un 
embargo militaire" (56003130C) 
 

01.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Begin februari 

heeft Donald Trump Benjamin Netanyahu 
ontvangen, een oorlogsmisdadiger die vervolgd 
wordt door het Internationaal Strafhof. Deze 
ontmoeting was een bevestiging van de expliciete 
steun van de VS aan de illegale bezetting van Gaza 

01.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Début février, 

M. Trump a reçu M. Netanyahu qui est un criminel 
de guerre poursuivi par la Cour pénale 
internationale. Cette rencontre constituait un soutien 
explicite à l'occupation illégale de Gaza et au 
nettoyage ethnique du peuple palestinien, M. Trump 
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en de etnische zuivering van het Palestijnse volk. 
Trump wil Gaza graag overnemen nadat de 
Palestijnen in een ander land hervestigd zijn. 
 
Gisteravond heeft Trump een AI-video online 
geplaatst, waarin Netanyahu aan het zonnebaden is 
in 'Trump Gaza', dat eindelijk ontdaan is van de 
tunnels. Volgens onze informatie heeft ons land die 
uitspraken niet streng veroordeeld. Hoe zou ons land 
reageren als Poetin een gelijkaardige video over 
Oekraïne online zou plaatsen? Dit stilzwijgen is 
betreurenswaardig. 
 

s'étant réjoui de recevoir Gaza lorsque les 
Palestiniens auront été réinstallés ailleurs. 
 
 
Hier soir, Trump a mis en ligne une vidéo réalisée 
par intelligence artificielle, montrant M. Netanyahu 
prendre un bain de soleil dans la "Gaza de Trump", 
enfin débarrassée des tunnels. À notre 
connaissance, la Belgique n’a pas condamné 
fermement ces propos. Comment la Belgique 
réagirait-elle si M. Poutine mettait en ligne une vidéo 
similaire à propos de l'Ukraine? Ce silence est 
déplorable. 
 

Door talloze sanctiepakketten aan te nemen heeft 
het Westen namens het internationaal recht krachtig 
op de Russische agressie gereageerd. De 
tienduizenden burgers die de jongste maanden voor 
de Palestijnse zaak betoogd hebben, begrijpen die 
dubbele standaard niet. De Associatieovereenkomst 
tussen de EU en Israël werd nog steeds niet 
opgeschort. U hebt verklaard dat die overeenkomst 
gunstige samenwerkingsmogelijkheden biedt en dat 
een vreedzame oplossing op lange termijn een 
openhartige en constructieve samenwerking vereist.  
 
Is zo'n overeenkomst mogelijk met een staat die van 
genocide en oorlogsmisdaden beschuldigd wordt? 
Wat is het standpunt van België? Bent u voor de 
opschorting van die overeenkomst? 
 

En adoptant de nombreux paquets de sanctions, 
l'Occident a agi avec fermeté contre la Russie, au 
nom du droit international. Les dizaines de milliers 
de citoyens qui ont manifesté ces derniers mois pour 
la Palestine ne comprennent pas ce deux poids-
deux mesures. L'Accord d'association UE-Israël 
n'est toujours pas suspendu. Vous avez déclaré qu'il 
offrait des opportunités bénéfiques de coopération et 
affirmé qu'une solution pacifique à long terme 
nécessitait des collaborations franches et 
constructives.  
 
Un tel accord est-il possible avec un État accusé de 
génocide et de crimes de guerre? Quelle est la 
position de la Belgique? Êtes-vous favorable à sa 
suspension? 
 

01.02  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): De 

verklaringen van president Trump over Gaza zijn 
schokkend. Egypte en Jordanië, die verondersteld 
worden de Gazanen op te vangen, hebben die 
oplossing, die in werkelijkheid neerkomt op 
deportatie en etnische zuivering, verworpen. 
 
België, dat altijd al een voorvechter van de 
mensenrechten geweest is, moet dergelijke 
uitlatingen krachtig veroordelen. Welke stappen zult 
u doen om de eerbiediging van het internationaal 
recht en de beëindiging van de straffeloosheid van 
Israël te eisen? Hoe zal België zijn diplomatieke 
invloed aanwenden om een sterk standpunt te 
verdedigen? 
 
Meer recentelijk is naar aanleiding van de 
vergadering van de Associatieraad EU-Israël 
gebleken dat de Europese Unie, in plaats van het 
debat toe te spitsen op de naleving door Israël van 
de mensenrechtenclausule in de 
associatieovereenkomst, haar betrekkingen op een 
aantal vlakken wil verdiepen. Toch is er geen tekort 
aan bewijzen dat Israël het internationaal recht en de 
mensenrechten blijft schenden. Als de Europese 
Unie geloofwaardig wil blijven, moet ze de 
associatieovereenkomst met Israël opschorten. 

01.02  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): M. Trump 

tient des propos choquants à propos de Gaza: 
l'Égypte et la Jordanie censées accueillir les 
Gazaouis ont refusé cette solution, qui correspond 
en réalité à une déportation, un nettoyage ethnique. 
 
 
La Belgique, qui s'est toujours fait le chantre des 
droits humains, doit condamner fermement de tels 
propos. Quelles démarches entreprendrez-vous 
pour exiger le respect du droit international et la fin 
de l'impunité d'Israël? Comment la Belgique 
utilisera-t-elle son influence diplomatique pour 
défendre une position forte? 
 
 
Plus récemment, à la suite du Conseil d'association 
Union européenne-Israël, il s'avère que l'Union 
européenne, plutôt que centrer le débat sur le 
respect par Israël de la clause de l'accord 
d'association relative aux droits humains, semble 
vouloir approfondir ses relations dans plusieurs 
domaines. Pourtant, les éléments prouvant qu'Israël 
continue à violer le droit international et les droits 
humains ne manquent pas. Si l'Union européenne 
veut rester crédible, elle doit suspendre son accord 
d'association avec Israël. 
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De arizonaregering heeft zich ertoe verbonden het 
internationaal recht en de multilaterale akkoorden te 
verdedigen. 
 
Mijnheer de minister, u hebt nochtans verklaard dat 
de associatieovereenkomst met Israël tal van 
gunstige opportuniteiten voor een samenwerking 
biedt. Dat lijkt me in strijd te zijn met het 
internationaal recht. 
 
Hebt u de Israëlische autoriteiten erop gewezen dat 
zij het internationaal recht niet eerbiedigen? Welke 
boodschap heeft de Europese Unie aan Israël 
gegeven tijdens het jongste onderhoud? Wat is het 
standpunt van ons land? Zult u de opschorting van 
de associatieovereenkomst met Israël steunen in de 
Raad van de Europese Unie?  
 

Le gouvernement Arizona s'est engagé à défendre 
le droit international et les accords multilatéraux. 
 
 
Pourtant, Monsieur le ministre, vous avez déclaré 
que l'accord d'association avec Israël offre de 
nombreuses opportunités de coopération 
bénéfiques. Cela me semble contrevenir au droit 
international. 
 
Avez-vous rappelé à l'État d'Israël qu'il ne respecte 
pas le droit international? Quel message l'Union 
européenne a-t-elle porté à Israël durant la dernière 
rencontre? Quelle est la position de la Belgique? Au 
sein du Conseil de l'Union européenne, soutiendrez-
vous la suspension de l'accord de coopération avec 
Israël? 
 

01.03  Annick Lambrecht (Vooruit): Zal het staakt-

het-vuren in Gaza standhouden? Netanyahu’s 
regering dreigt de oorlog te hervatten en schendt het 
internationaal recht. Israëls pogingen om meer 
controle over de Westelijke Jordaanoever te krijgen, 
roepen twijfels op over zijn intenties. Ondertussen 
blijft de humanitaire crisis in Palestina schrijnend, 
met een verwoeste infrastructuur en nauwelijks 
toegang tot basisvoorzieningen. De uitbreiding van 
illegale nederzettingen en de blokkade van Gaza 
maken een tweestatenoplossing haast onmogelijk. 
Israël heeft de overhand in dit conflict en moet ter 
verantwoording worden geroepen. Het onwezenlijke 
voorstel van president Trump is een oproep tot 
deportatie van Palestijnen en vraagt om een 
Europese reactie. 
 
Wat doet België om humanitaire hulp en heropbouw 
te ondersteunen? Gaat het verder dan diplomatieke 
verklaringen en zet het druk op Israël? Zullen 
sancties worden uitgebreid, het wapenembargo 
beter gehandhaafd en arrestatiebevelen van het 
Internationaal Gerechtshof uitgevoerd? Is het 
associatieakkoord met Israël nog te verantwoorden? 
 

01.03  Annick Lambrecht (Vooruit): Le cessez-le-

feu à Gaza tiendra-t-il? Le gouvernement de 
Netanyahu menace de reprendre la guerre en 
violation du droit international. Les tentatives d'Israël 
de renforcer son contrôle sur la Cisjordanie 
soulèvent des doutes quant à ses intentions. 
Pendant ce temps, la crise humanitaire en Palestine 
reste criante, les infrastructures sont détruites et 
l'accès aux services de base est très limité. 
L'expansion des colonies illégales et le blocus de 
Gaza rendent presque impossible une solution à 
deux États. Israël a le dessus dans ce conflit et doit 
être invité à rendre des comptes. La proposition 
utopique du président Trump est un appel à la 
déportation des Palestiniens et requiert une réponse 
européenne. 
 
Que fait la Belgique pour soutenir l'aide humanitaire 
et la reconstruction? Va-t-elle aller au-delà des 
déclarations diplomatiques et faire pression sur 
Israël? Les sanctions seront-elles étendues, 
l'embargo sur les armes sera-t-il mieux maintenu et 
les mandats d'arrêt de la Cour internationale de 
Justice seront-ils exécutés? L'accord d'association 
avec Israël peut-il encore être justifié? 
 

01.04  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Er dreigt een einde 

te komen aan het tijdelijke staakt-het-vuren in Gaza 
en Israël zet zijn nederzettingenpolitiek op de 
Westelijke Jordaanoever onverminderd voort. 
Ondanks de oorlogsmisdaden van Israël is er nog 
steeds een associatieakkoord tussen de EU en 
Israël. Meer dan 250 Europese parlementsleden 
hebben samen met de ngo's opgeroepen om de 
mensenrechtenclausule van dat akkoord te 
gebruiken om Israël onder druk te zetten en de 
samenwerking op te schorten. Ondanks alle 
oproepen wordt er wel met woorden naar het 
laakbaar gedrag van Israël verwezen, maar de 

01.04  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Le cessez-le-feu 

temporaire à Gaza risque d'être rompu et Israël 
poursuit pleinement sa politique de colonisation en 
Cisjordanie. En dépit des crimes de guerre commis 
par Israël, l'UE maintient son accord d'association 
avec ce pays. Plus de 250 parlementaires 
européens se sont joints aux ONG pour réclamer le 
recours à la clause de respect des droits humains de 
cet accord en vue d'exercer des pressions sur Israël 
et de suspendre la coopération. Malgré tous les 
appels en ce sens, le comportement répréhensible 
d'Israël n'est évoqué que par des paroles; en ce qui 
concerne les actes, le Conseil d'association semble 
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daden van de Associatieraad wijzen op een verdere 
intensifiëring van de samenwerking.  
 
Wat was de Belgische houding tijdens de EU-Israël 
Associatieraad? Welke positie hebt u ingenomen 
tijdens de bilaterale ontmoeting met uw Israëlische 
collega? Ondersteunt u de oproep om het 
associatieakkoord te herzien? Pleit u voor een 
opschorting zolang Israël artikel 2 van dat akkoord 
blijft schenden? Bent u bereid te pleiten voor een 
opschorting van de handelsbepalingen in het 
akkoord? 
 
Israël heeft de UNRWA verboden. Welke stappen 
onderneemt onze regering daartegen? Hoe zullen 
we de UNRWA blijven steunen?  
 

se diriger vers une nouvelle intensification de la 
coopération. 
 
Quelle a été la position de la Belgique durant les 
réunions du Conseil d'association UE-Israël? Quel 
point de vue avez-vous défendu au cours de la 
rencontre bilatérale avec votre collègue israélien? 
Soutenez-vous l'appel à une révision de l'accord 
d'association? Préconisez-vous une suspension tant 
qu'Israël viole l'article 2 de cet accord? Êtes-vous 
disposé à insister pour que les dispositions 
commerciales de cet accord soient suspendues? 
 
Israël a interdit l'UNRWA. Quelles sont les 
démarches entreprises par notre gouvernement 
pour prendre le contrepied de cette attitude? 
Comment continuerons-nous à soutenir l'UNRWA? 
 

01.05  Christophe Lacroix (PS): Er staat u een 

moeilijke taak te wachten, want de wereld staat 
volledig in brand. 
 
Sinds 2014 erkent België een tweestatenoplossing 
voor Palestina en Israël als enige rechtvaardige en 
duurzame oplossing. Toch heeft ons land Palestina 
nog steeds niet erkend, hoewel een groeiend aantal 
Europese staten dat wel deed en ondanks talrijke 
VN-resoluties.  
 
 
Dat lijkt des te onbegrijpelijker, daar het 
Internationaal Gerechtshof in een advies van juli 
2024 opnieuw bevestigde dat de Israëlische 
bezetting illegaal is en dat daar dringend een einde 
aan gemaakt moet worden. De situatie wordt echter 
steeds erger. Sinds 7 oktober 2023 vielen er al 
49.000 doden en de uitbreiding van de 
nederzettingen wordt nog steeds voortgezet. Toch 
bevat het regeerakkoord geen sancties of 
drukkingsmaatregelen tegen Israël. 
 
België moet een duidelijk en coherent standpunt 
innemen, overeenkomstig onze historische rol. Zal 
de Belgische regering, net als Ierland, Spanje en 
Noorwegen, Palestina erkennen? Zo niet, waarom 
niet? Welke sancties zal België nemen tegen Israël, 
gezien de veiligheidssituatie in Gaza en op de 
westelijke Jordaanoever, om de naleving van het 
internationaal recht te garanderen?  
 

01.05  Christophe Lacroix (PS): Votre tâche va être 

ardue, vous avez affaire à un monde en perdition 
totale. 
 
Depuis 2014, la Belgique reconnaît, concernant la 
Palestine et Israël, une solution à deux États comme 
seule issue juste et durable. Pourtant, malgré de 
nombreuses résolutions de l'ONU et la 
reconnaissance de la Palestine par un nombre 
croissant d'États européens, notre pays tarde à les 
rejoindre.  
 
Cela paraît d'autant plus incompréhensible que, 
dans un avis de juillet 2024, la CIJ réaffirme 
l'illégalité de l'occupation israélienne et l'urgence d'y 
mettre fin rapidement. Or, la situation continue de 
s'aggraver. Depuis le 7 octobre 2023, on dénombre 
49 000 morts et l'expansion des colonies se poursuit. 
Pourtant, l'accord de gouvernement ne prévoit ni 
sanctions ni mesures de pressions contre Israël.  
 
 
 
La Belgique doit adopter une position claire et 
cohérente, à la hauteur de notre rôle historique. Dès 
lors, le gouvernement belge reconnaîtra-t-il la 
Palestine, à l'instar de l'Irlande, de l'Espagne et de la 
Norvège? Si non, pourquoi? Quelles sanctions la 
Belgique prendra-t-elle contre Israël compte tenu de 
la situation sécuritaire à Gaza et en Cisjordanie afin 
de garantir le respect du droit international?  
 

Wat de Associatieraad EU-Israël betreft, zijn de 
27 EU-lidstaten overeengekomen om die 
betrekkingen op bepaalde gebieden te verdiepen, 
ondanks het feit dat Israël de 
mensenrechtenclausule niet naleeft. In een recente 
open brief stellen vertegenwoordigers van het 
maatschappelijke middenveld de business as usual-
houding van de EU ten aanzien van Israël aan de 

Concernant le Conseil d'association Union 
européenne-Israël, les 27 se sont mis d'accord pour 
approfondir ces relations dans certains domaines, 
en dépit du non-respect par Israël de la clause 
relative aux droits humains. Dans une récente carte 
blanche, des représentants de la société civile 
dénoncent cette pratique business as usual de l'UE 
avec Israël.  
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kaak. 
 
U herhaalt dat de overeenkomst tussen de EU en 
Israël gestoeld moet zijn op de eerbiediging van de 
democratische beginselen en de mensenrechten, 
maar u zegt ook dat in de overeenkomst een voor 
beide partijen voordelige samenwerking 
vooropgesteld wordt. 
 
Wat is uw prioriteit? De eerbiediging van de 
mensenrechten of een voor beide partijen voordelige 
samenwerking? Wat was het Belgische standpunt 
op de bijeenkomst van de Associatieraad? Zult u de 
opschorting van de associatieovereenkomst tussen 
de EU en Israël steunen? Zult u samenwerken met 
de lidstaten die evenveel waarde hechten aan de 
eerbiediging van het internationaal recht? 
 

 
 
Or, tout en réitérant le fait que l'accord Union 
européenne-Israël doit être basé sur le respect des 
principes démocratiques et des droits humains, vous 
évoquez le fait qu'il privilégie une coopération 
mutuellement bénéfique. 
 
 
Quelle est votre priorité? Le respect des droits 
humains ou la coopération mutuellement bénéfique? 
Quelle a été la position belge lors de la réunion du 
Conseil d'association? Soutiendrez-vous la 
suspension de l'accord d'association Union 
européenne-Israël? Agirez-vous avec les États 
membres qui partagent le même attachement au 
respect du droit international? 
 

01.06  Kjell Vander Elst (Open Vld): Ik sluit mij 

grotendeels aan bij de al gestelde vragen. 
 
President Trump heeft aangekondigd dat hij de 
controle over de Gazastrook wil overnemen en de 
Palestijnse bevolking permanent wil verplaatsen 
naar landen als Jordanië en Egypte. Dat is pure 
waanzin en het ondermijnt ook de 
tweestatenoplossing. Het plan stuit op hevig verzet 
bij landen in de buurt en de VN waarschuwt dat het 
mogelijk in strijd is met het internationale recht en 
kan worden gezien als een etnische zuivering. 
 
 
Wat is het standpunt van de Belgische regering? 
Welke impact heeft dit op de stabiliteit en de 
veiligheid in het Midden-Oosten? Welk initiatief zal 
België binnen de EU nemen? Hoe beoordeelt de 
regering de kwalificatie 'etnische zuivering'? 
 

01.06  Kjell Vander Elst (Open Vld): Je m'associe 

largement aux questions déjà posées. 
 
Le président Trump a annoncé qu'il souhaitait 
reprendre le contrôle de la bande de Gaza et 
déplacer de manière permanente la population 
palestinienne vers des pays comme la Jordanie et 
l'Égypte. Ce plan est absolument insensé et 
compromet également la solution à deux États. Il se 
heurte à l'opposition farouche des pays voisins et 
l'ONU met en garde contre le fait qu'il est peut-être 
contraire au droit international et qu'on peut le 
considérer comme relevant de l'épuration ethnique. 
 
Quelle est la position adoptée par le gouvernement 
belge à cet égard? Quelle incidence ce plan a-t-il sur 
la stabilité et la sécurité au Moyen-Orient? Quelle 
initiative la Belgique prendra-t-elle dans le cadre de 
l'UE? Comment le gouvernement juge-t-il la 
qualification "d'épuration ethnique"? 
 

01.07  Darya Safai (N-VA): Twee jonge kinderen 

van de familie Bibas werden vermoord door Hamas. 
Hamasterroristen willen enkel oorlog tot Israël totaal 
vernietigd is. Ook de Gazanen zijn daarvan het 
slachtoffer.  
 
 
Wat vindt u van de recente ontwikkelingen en van 
het staakt-het-vuren? Hoe kan België iets betekenen 
voor de duurzaamheid van dat staakt-het-vuren? 
Wat vindt u van uw ontmoeting met de minister van 
Buitenlandse Zaken van Israël? Hoe ziet u de relatie 
met Israël in de toekomst?  
 

01.07  Darya Safai (N-VA): Deux jeunes enfants de 

la famille Bibas ont été assassinés par le Hamas. 
Les terroristes du Hamas ne veulent qu'une chose: 
poursuivre la guerre jusqu'à la destruction totale 
d'Israël. Les Gazaouis sont également victimes de 
cette politique.  
 
Que pensez-vous des récents développements et du 
cessez-le-feu? Comment la Belgique pourra-t-elle 
contribuer à la pérennité de ce cessez-le-feu? Quel 
sentiment votre rencontre avec le ministre israélien 
des Affaires étrangères vous a-t-elle laissé? 
Comment voyez-vous les relations avec Israël à 
l'avenir?  
 

01.08  Els Van Hoof (cd&v): De wapenstilstand in 

Gaza blijft voorlopig van kracht ondanks de 
dreigende retoriek vanuit de VS en Israël en de 
groteske vertoningen van Hamas.  

01.08  Els Van Hoof (cd&v): La trêve à Gaza reste 

en vigueur pour l'instant malgré la rhétorique 
menaçante des États-Unis et d'Israël et les mises en 
scène grotesques du Hamas.  
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Hoe staat België tegenover de opschorting van de 
associatieovereenkomst? Indien wij dat niet 
bepleiten, vragen wij dan een formele beoordeling 
van Israëls naleving van zijn verplichtingen onder 
artikel 2 van deze overeenkomst? Welke 
maatregelen werden besproken op de Raad 
Buitenlandse Zaken inzake humanitaire noden en 
duurzame vrede? Werd op de Westelijke 
Jordaanoever ook infrastructuur vernietigd die werd 
gefinancierd met Belgisch donorgeld? Zal België 
daarvoor compensatie eisen? Staat België achter 
het arrestatiebevel van het Internationaal Strafhof 
tegen Netanyahu en oud-defensieminister Gallant? 
 

 
Quelle est la position de la Belgique quant à la 
suspension de l'accord d'association? Au cas où 
nous ne préconiserions pas une telle suspension, 
demanderons-nous une évaluation formelle du 
respect par Israël de ses obligations au titre de 
l'article 2 de cet accord? Quelles mesures relatives 
aux besoins humanitaires et à la paix durable ont-
elles été discutées lors du Conseil des Affaires 
étrangères? Des infrastructures situées en 
Cisjordanie et financées par des fonds de donation 
belges ont-elles également été détruites? La 
Belgique exigera-t-elle une compensation à cet 
égard? La Belgique soutient-elle le mandat d'arrêt de 
la Cour pénale internationale à l'encontre de 
M. Netanyahu et de l'ancien ministre de la Défense, 
M. Gallant? 
 

01.09 Minister Maxime Prévot (Frans): Mijnheer 

Boukili, ik draag geen kennis van het videofilmpje 
waarnaar u verwijst. België heeft gereageerd op de 
Rivièraplannen van president Trump voor Gaza. Op 
5 februari heeft mijn departement te kennen 
gegeven aanstoot te nemen aan de uitlatingen van 
de president. Ik heb begin deze week mijn standpunt 
hierover nogmaals verduidelijkt ten aanzien van de 
Israëli's. De gedwongen bevolkingsverplaatsingen in 
Gaza en op de Westelijke Jordaanoever vormen een 
ernstige schending van het internationale recht. Om 
stabiliteit te brengen in het Midden-Oosten, moet dat 
internationale recht echter ten volle geëerbiedigd 
worden en moet er een tweestatenoplossing ten 
uitvoer gebracht worden. De uitlatingen van de heer 
Trump zouden kunnen leiden tot een etnische 
zuivering. Deze verplaatsingen vormen een 
oorlogsmisdaad. Het akkoord over het staakt-het-
vuren moet in acht genomen worden.  
 
Maandag jongstleden heb ik er tijdens een bilateraal 
taboeloos gesprek met mijn Israëlische ambtgenoot 
op aangedrongen dat er snel humanitaire hulp 
geboden moet worden aan de burgerbevolking en 
dat de infrastructuur heropgebouwd moet worden. 
Niettegenstaande onze meningsverschillen zetten 
we de dialoog voort. Dat is van essentieel belang om 
de boodschappen van België te kunnen 
overbrengen. Maandag werd er tijdens de 
vergadering van de Raad Buitenlandse Zaken 
gesproken over de bijzondere aandacht die besteed 
moet worden aan de alternatieve voorstellen die 
momenteel door de Arabische staten uitgewerkt 
worden en die op 4 maart tijdens de top van de 
Arabische Liga in Caïro voorgesteld zouden moeten 
worden.  
 

01.09  Maxime Prévot, ministre (en français): 

Monsieur Boukili, je n'ai pas connaissance de la 
vidéo que vous mentionnez. La Belgique a réagi au 
projet de riviera du président Trump à Gaza. 
Le 5 février, mon département s'est offusqué de ses 
propos. Je me suis encore exprimé à ce sujet en 
début de semaine face aux Israéliens. Les 
déplacements forcés de population à Gaza et en 
Cisjordanie sont une grave violation du droit 
international. Or la stabilité au Moyen-Orient exige le 
plein respect de celui-ci et la mise en œuvre d'une 
solution à deux États. Les propos de M. Trump 
pourraient mener à une situation de nettoyage 
ethnique. Ces déplacements constituent des crimes 
de guerre. L'accord de cessez-le-feu doit être 
respecté.  
 
 
 
 
Lors d'une discussion bilatérale sans tabou avec 
mon homologue israélien lundi, j'ai insisté sur la 
nécessité de fournir rapidement de l'aide 
humanitaire aux populations civiles et de 
reconstruire les infrastructures. Malgré nos 
désaccords, nous maintenons le dialogue. C'est 
essentiel pour faire entendre les messages de la 
Belgique. Lundi, le Conseil européen des Affaires 
étrangères a évoqué l'attention particulière à 
apporter aux propositions alternatives en cours 
d'élaboration par les États arabes, qui devraient être 
présentées lors du sommet de la Ligue arabe au 
Caire le 4 mars.  
 

Wij steunen een oplossing zonder Hamas, waarbij 
Gaza, de Westelijke Jordaanoever en Oost-
Jeruzalem onder Palestijns gezag staan. De 

Nous soutenons une solution sans le Hamas mais 
sous leadership palestinien à Gaza, en Cisjordanie 
et à Jérusalem-Est. L'autorité palestinienne doit être 
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Palestijnse Autoriteit moet grondig hervormd worden 
en de maatregelen van premier Mustafa zijn een 
stap in de juiste richting. 
 
Ik vind het een goede zaak dat premier Mustafa een 
decreet ondertekend heeft dat een einde maakt aan 
het systeem waarbij gevangenen betaald worden, en 
dat door sommigen 'pay-for-slayprogramma' of 
'martelaarsfonds' genoemd wordt. 
 

réformée en profondeur et l'action du premier 
ministre Mustafa est encourageante dans ce sens. 
 
 
J'ai salué la signature d'un décret qui tourne la page 
du système de paiement des prisonniers, que 
certains appelaient le "fonds des martyrs". 
 

(Nederlands) Ik weet dat de Palestijnse Autoriteit 
geen onderscheid maakte in de uitbetaling tussen 
families van terroristen en echte slachtoffers van de 
Israëlische bezetting. Het fonds werd nooit gesteund 
door België. 
 

(En néerlandais) Au niveau du paiement, je sais que 
l'Autorité palestinienne ne faisait pas la distinction 
entre les familles de terroristes et les véritables 
victimes de l'occupation israélienne. Le fonds n'a 
jamais bénéficié du soutien de la Belgique.  
 

(Frans) De Palestijnse Autoriteit boekt vooruitgang 
met de hervorming van de schoolprogramma's. Die 
vorderingen zouden de goedkeuring van het 
Europese steunpakket voor Palestina moeten 
bespoedigen en Israël ertoe moeten aanzetten de 
taksen die geheven worden ten behoeve van de 
Palestijnse Autoriteit over te maken. 
 

(En français) L’autorité palestinienne progresse 
dans la réforme des programmes scolaires. Ces 
progrès devraient entraîner une accélération de 
l’adoption du paquet d’aide européen pour la 
Palestine et inciter Israël à procéder au transfert des 
taxes prélevées au profit de l’autorité palestinienne. 
 

(Nederlands) Wat een wapenembargo betreft, zijn 
de regio’s bevoegd voor de exportlicenties. Sinds 
2009 is beslist dat geen wapens meer worden 
uitgevoerd naar Israël en het is aan de regio’s om 
dat op te volgen. 
 
Op de Europese eengemaakte markt kan België niet 
alleen optreden. België heeft de Europese 
Commissie een analyse en aanbevelingen gevraagd 
over een handelsembargo voor producten en 
diensten uit de nederzettingen op de Westelijke 
Jordaanoever. Het advies van het Internationaal 
Gerechtshof van juli 2024 is nochtans duidelijk over 
de import uit en handel met de nederzettingen. We 
wachten nog steeds op de analyse en de 
aanbevelingen en pleiten voor een debat op EU-
niveau over de mogelijke gevolgen van het advies. 
Behalve de juridische aspecten is het belangrijk om 
een Europese aanpak te promoten.  
 

(En néerlandais) En ce qui concerne un embargo sur 
les armes, les régions sont compétentes pour les 
licences d'exportation. En 2009, il a été décidé de ne 
plus exporter d'armes vers Israël et il revient aux 
régions de veiller à ce suivi. 
 
La Belgique ne peut pas agir seule sur le marché 
unifié européen. Notre pays a demandé à la 
Commission européenne une analyse et des 
recommandations au sujet d'un embargo 
commercial sur les produits et services issus des 
colonies en Cisjordanie. Pourtant, l'avis de la Cour 
internationale de Justice de juillet 2024 est clair sur 
les importations issues des colonies et le commerce 
avec celles-ci. Nous attendons toujours l'analyse et 
les recommandations, et nous plaidons pour un 
débat au niveau de l'UE sur les conséquences 
possibles de cet avis. Au-delà des aspects 
juridiques, il est important de promouvoir une 
approche européenne. 
 

(Frans) Wat de Associatieraad EU-Israël betreft, 
wilde België een taboeloze dialoog met Israël en alle 
EU-lidstaten tot stand brengen. Die dialoog heeft 
plaatsgevonden, onder meer over de situatie in 
Gaza en de beschuldigingen van schendingen van 
het internationale recht en de mensenrechten. 
 
Ik heb er mijn solidariteit betuigd met de Israëlische 
gijzelaars en hun families, maar ik heb de Israëlische 
minister van Buitenlandse Zaken ook aangesproken 
over de rechten en het leed van de Palestijnen. 
 
De associatieovereenkomst strekt er niet toe de 

(En français) Concernant le Conseil d’association 
Union européenne-Israël, la Belgique voulait un 
dialogue sans tabou avec Israël et tous les États 
membres de l’UE. Ce dialogue a eu lieu, y compris 
sur la situation à Gaza et les accusations de violation 
du droit international et des droits humains. 
 
J’ai exprimé ma solidarité avec les otages israéliens 
et leurs familles mais j’ai aussi interpellé le ministre 
israélien des affaires étrangères sur les droits et la 
souffrance des Palestiniens. 
 
L’accord d’association n'encourage pas les 
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uitvoer van wapens naar Israël te bevorderen, maar 
maakt het wel mogelijk om de gunstige aspecten van 
onze betrekkingen te benutten, op voorwaarde dat 
die gebaseerd zijn op de volledige inachtneming van 
de democratische beginselen en de mensenrechten. 
Er rijzen echter vragen over de naleving van artikel 2 
van de overeenkomst, dat betrekking heeft op de 
mensenrechten. 
 
Een opschorting van de overeenkomst vereist 
eenparigheid bij de lidstaten, waarvan vooralsnog 
absoluut geen sprake is.  
 
Ik heb aangedrongen op de volledige inachtneming 
van het internationale humanitaire recht en de 
mensenrechten, en op de steun van België voor de 
tweestatenoplossing. Ik heb Israël gevraagd om deel 
te nemen aan de werkzaamheden van de Globale 
Alliantie voor de implementatie van de 
tweestatenoplossing. 
 
Ik heb mijn erkenning uitgesproken voor de 
belangrijke handelsbetrekkingen tussen de EU en 
Israël, maar heb er ook op gewezen dat ons land 
zich aan het differentiatiebeleid houdt, waarbij Israël 
alleen erkend wordt binnen de grenzen van 1967. 
 

exportations d'armes vers Israël mais permet 
d'exploiter des aspects bénéfiques de notre relation 
pour autant qu'il repose sur le respect total des 
principes démocratiques et des droits humains. Or, 
des questions se posent quant au respect de 
l'article 2 de l'accord, relatif aux droits humains. 
 
 
 
Pour suspendre l'accord, il faut l'unanimité des États 
membres, qui est loin d'être acquise à ce jour. 
 
 
J'ai insisté sur le respect absolu du droit international 
humanitaire et des droits humains, et sur le soutien 
de la Belgique à la solution à deux États. J'ai 
demandé qu'Israël participe aux travaux de l'Alliance 
globale pour cette solution. 
 
 
 
Tout en saluant l'importance des relations 
commerciales entre l'Union et Israël, j'ai rappelé que 
la Belgique respectait la politique de différenciation 
qui ne reconnaît Israël que dans ses frontières de 
1967. 
 

Ik heb herhaald dat we werk blijven maken van de 
bestrijding van terrorisme en antisemitisme en de 
oproep gedaan om alle religies in Jeruzalem te 
respecteren. Voorts heb ik mijn Israëlische collega 
geïnterpelleerd over het geweld van de kolonisten en 
de operaties op de Westelijke Jordaanoever en hem 
deelgenoot gemaakt van mijn bezorgdheid over het 
plan van de Knesset om mensenrechten-ngo's die 
EU-financiering ontvangen buitensporig zwaar te 
belasten. 
 
We volgen het debat tussen de voorvechters van 
democratie in Israël, die België steunt, en de 
voorstanders van beperkingen van de fundamentele 
vrijheden. Het opschorten van de samenwerking 
tussen de EU en Israël zou tot gevolg hebben dat we 
zowel Israëli's sanctioneren van wie we de waarden 
niet delen als degenen met wie we willen 
samenwerken. 
 
Een high-level dialogue tussen de EU en de 
Palestijnse Autoriteit zal binnenkort plaatsvinden. 
 

J'ai réitéré notre engagement contre le terrorisme et 
l'antisémitisme et appelé au respect de toutes les 
religions à Jérusalem. J'ai aussi interpellé mon 
homologue israélien sur la violence des colons et les 
opérations en Cisjordanie et lui ai dit ma 
préoccupation par rapport au projet de la Knesset de 
surtaxer les ONG de défense des droits humains 
financées par l'UE.  
 
 
 
Nous suivons le débat entre ceux qui sont attachés 
à la démocratie en Israël, que la Belgique soutient, 
et ceux qui prônent des restrictions aux libertés 
fondamentales. Suspendre la coopération entre l'UE 
et Israël signifierait sanctionner tant les Israéliens 
dont nous ne partageons pas les valeurs que ceux 
avec qui nous voulons travailler.  
 
 
Un dialogue de haut niveau est prochainement prévu 
entre l'UE et l'Autorité palestinienne.  
 

(Nederlands) De strijd tegen straffeloosheid is een 
belangrijk onderdeel van het regeerakkoord. Ik kan 
u bevestigen dat ons land desgevallend gehoor zou 
geven aan de arrestatiebevelen van het 
Internationaal Strafhof tegen Netanyahu en Gallant. 
 

(En néerlandais) La lutte contre l'impunité est un 
élément important de l'accord de coalition. Je peux 
vous confirmer que notre pays donnera suite, le cas 
échéant, aux mandats d'arrestation délivrés par la 
Cour pénale internationale à l'encontre de 
M. Netanyahu et de M. Gallant.  
 

(Frans) Ik heb ook deelgenomen aan een diner met (En français) J'ai aussi participé à un dîner avec le 
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VN-commissaris Lazzarini, die belast is met 
UNRWA, en speciaal VN-coördinator Sigrid Kaag. 
 
 
Op de Westelijke Jordaanoever, in Gaza en elders 
gelden dezelfde standaarden inzake humanitaire 
toegang en bescherming.  
 

commissaire Lazzarini en charge de l'UNRWA et 
Sigrid Kaag, coordinatrice spéciale des Nations 
Unies. 
 
Les mêmes standards d'accès humanitaire et de 
protection sont valables en Cisjordanie, à Gaza et 
ailleurs. 
 

(Nederlands) Daarom zijn wij bezorgd dat de anti-
UNRWA-wetten op 1 januari toch in werking zijn 
getreden. Voorlopig probeert UNRWA haar mandaat 
uit te voeren in Gaza en op de Westelijke 
Jordaanoever, ondanks het contactverbod tussen 
het agentschap en de Israëlische autoriteiten. Israël 
heeft de visa voor de internationale staf 
geannuleerd, terwijl het betreurt dat er niet genoeg 
buitenlandse personeelsleden zijn in vergelijking met 
het aantal leden van de lokale staf. De stopzetting 
van hulp via USAID zal de humanitaire inspanningen 
nog verder beperken.  
 
In Oost-Jeruzalem is het hoofdkwartier in Sheikh 
Jarrah volledig geëvacueerd. Op 18 februari werden 
UNRWA-studenten en personeelsleden in Oost-
Jeruzalem mishandeld en onder dwang 
geëvacueerd uit scholen en klinieken. 
 
België heeft zijn hulp aan UNRWA nooit stopgezet, 
maar we besteden veel aandacht aan de uitvoering 
van het Colonnarapport. De overdracht van de 
bevoegdheden aan andere VN-agentschappen of 
zelfs aan particuliere actoren zou buitengewoon 
moeilijk, inefficiënt en duur zijn en het zou niet beter 
kunnen garanderen dat lokale medewerkers geen 
Hamassympathieën hebben.  
 
Op het EU-diner met UNRWA op zondag 23 februari 
deelde commissaris-generaal Lazzarini van UNRWA 
mee dat hij met Israël samenwerkte, maar dat de 
vele beschuldigingen over deelname van UNRWA-
personeel aan Hamasoperaties nog niet bewezen 
zijn. 
 

(En néerlandais) C'est pourquoi l'entrée en vigueur 
des lois anti-UNRWA le 1er janvier nous inquiète. 
L'UNRWA s'efforce pour le moment d'exécuter son 
mandat à Gaza et en Cisjordanie, malgré 
l'interdiction de contact entre l'agence et les autorités 
israéliennes. Israël a annulé les visas du personnel 
international, tout en déplorant le manque de 
personnel étranger par rapport au personnel local. 
La suspension de l'aide octroyée par l'intermédiaire 
de l'USAID limitera encore les efforts humanitaires.  
 
 
 
À Jérusalem-Est, le quartier principal de Cheikh 
Jarrah a été entièrement évacué. Le 18 février, des 
membres du personnel et des étudiants de l'UNRWA 
ont été maltraités et contraints de force à quitter les 
écoles et les hôpitaux à Jérusalem-Est. 
 
La Belgique n'a jamais cessé d'aider l'UNRWA, mais 
est très attentive à la mise en œuvre du rapport 
Colonna. Transférer les pouvoirs à d'autres agences 
de l'ONU ou même à des acteurs privés serait 
extrêmement difficile, inefficace et coûteux, et 
n'offrirait pas de meilleures garanties quant à 
l'absence de sympathisants du Hamas parmi  les 
membres du personnel local.  
 
Lors du dîner organisé par l'UE avec l'UNRWA le 
dimanche 23 février, le commissaire général de 
l'UNRWA, M. Lazzarini, a indiqué qu'il coopérait 
avec Israël, mais que les nombreuses accusations 
quant à la participation de membres du personnel de 
l'UNRWA à des opérations du Hamas n'avaient 
toujours pas été prouvées. 
 

Nog belangrijker is het statuut van UNRWA-
vluchtelingen, want zij kunnen niet terugkeren naar 
hun land. Daarom kan het mandaat niet worden 
afgeschaft tot er een politieke oplossing is voor het 
Israëlisch-Palestijnse conflict.  
 
De betaling van onze core funding is in januari 
gebeurd en dat werd zeer gewaardeerd door 
UNRWA. We pleiten er ook voor dat onze partners, 
vooral de Arabische landen, zelf meer zouden 
investeren. België initieerde in dat verband een non-
paper met de vraag tot nieuwe Europese structurele 
steun, en dat met de steun van veel andere lidstaten.  
 

Le statut des réfugiés de l'UNRWA est encore plus 
important, car ils ne peuvent pas retourner dans leur 
pays. C'est pourquoi le mandat ne peut pas être 
supprimé tant qu'il n'y a pas de solution politique au 
conflit israélo-palestinien. 
 
Le paiement de notre contribution de base a eu lieu 
en janvier et a été très apprécié par l'UNRWA. Nous 
plaidons également pour que nos partenaires, 
principalement les pays arabes, investissent 
davantage eux-mêmes dans ce cadre. La Belgique 
a élaboré à cet égard un document officieux dans 
lequel un nouveau soutien structurel européen est 
demandé, et ce avec le soutien de nombreux autres 
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We financieren ook het Palestinian Humanitarian 
Fund. Ons land draagt meer dan zijn steentje bij. 
Naast het grote programma van Enabel zijn er een 
aantal Belgische ngo’s op de Westelijke 
Jordaanoever om de toekomst van de Palestijnen te 
verbeteren. Het rapport van UK Lawyers for Israel 
ken ik, maar dat is geen neutrale organisatie. Voor 
ons zijn de VN en het Internationaal Comité van het 
Rode Kruis (ICRC) de meest betrouwbare bronnen. 
 

États membres. 
 
Nous finançons également le Fonds humanitaire 
palestinien. Notre pays apporte plus que sa pierre à 
l'édifice. Outre le vaste programme d'Enabel, une 
série d'ONG belges sont présentes en Cisjordanie 
afin d'améliorer l'avenir des Palestiniens. J'ai pris 
connaissance du rapport de UK Lawyers for Israel, 
mais cette organisation n'est pas neutre. Les Nations 
Unies et le Comité international de la Croix-
Rouge (CICR) sont les sources les plus fiables, à 
notre estime. 
 

(Frans) Sinds het staakt-het-vuren inging, hebben de 
VN 60.000 zwaar ondervoede kinderen behandeld, 
van wie er velen om het leven zijn gekomen. We 
pleiten voor een verdere en betere humanitaire 
toegang en voedselverdeling. Israël en Hamas 
moeten over de tweede fase van het akkoord 
onderhandelen. Voor miljoenen mensen in Gaza, 
maar ook in Israël is dat een kwestie van leven of 
dood. 
 

(En français) Depuis le cessez-le-feu, l'ONU a traité 
60 000 enfants en malnutrition sévère, dont 
beaucoup ont péri. Nous plaidons pour que l'accès 
humanitaire et la distribution de vivres se 
poursuivent et s'améliorent. Israël et le Hamas 
doivent négocier la deuxième phase de l'accord. 
C'est une question de vie ou de mort pour des 
millions de personnes à Gaza mais également en 
Israël.  
 

01.10  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Wat de reactie 

op de uitspraken van Donald Trump betreft: die 
waren inderdaad ongepast en in tegenspraak met 
het internationale recht. Het probleem is echter dat 
de Belgische regering die uitspraken niet 
veroordeeld heeft, omdat de banden met de 
Verenigde Staten en de G7 centraal blijven staan in 
de regeerverklaring.  
 
Wat zijn de waarden die we beweren samen met die 
belangrijke partners te willen verdedigen? De 
waarden van Trump, die Groenland en Canada wil 
annexeren? We moeten ons daar officieel van 
distantiëren. 
 

01.10  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Concernant la 

réponse aux États-Unis, en effet les déclarations en 
question étaient déplacées et ne respectent pas le 
droit international. Mais le problème est que cela n'a 
pas été condamné par le gouvernement belge, parce 
que les liens avec les États-Unis et le G7 restent au 
cœur de la déclaration gouvernementale.  
 
 
Quelles sont ces valeurs que nous disons vouloir 
défendre avec ces partenaires clés? Les valeurs de 
Trump, qui veut annexer le Groenland et le Canada? 
Nous devons nous distancier officiellement de cela.  
 

Wat Israël betreft, krijgt dat land al maanden de 
boodschap geen ziekenhuizen en scholen te 
bombarderen, maar het blijft dat doen. In plaats van 
woorden hebben we daden nodig. De 
associatieovereenkomst draagt tot de 
oorlogsinspanning bij, omdat de EU de grootste 
economische partner van Israël is. Op die wijze 
wordt de oorlog tegen de Palestijnen ondersteund. 
Door te zeggen dat het te vroeg is maakt u duidelijk 
dat u niet voor de opschorting van de 
associatieovereenkomst gewonnen bent. 
 

Concernant Israël, cela fait des mois qu'on dit à ce 
pays qu'il ne faut pas bombarder les hôpitaux et les 
écoles, et ils continuent. Plutôt que des paroles, il 
faut des actes. L'accord d'association participe à 
l'effort de guerre, car l'UE est le premier partenaire 
économique d'Israël. Cela soutient la guerre contre 
les Palestiniens. En disant que c'est trop précoce, 
vous faites comprendre que vous n'êtes pas pour la 
suspension de l'accord d'association. 
 

01.11  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): Het stelt me 

gerust dat u net als wij versteld staat van de 
uitspraken van Donald Trump. 
 
Velen onder ons hekelen de 
associatieovereenkomst en de Europese business 
met Israël. Door de Israëlische schendingen van het 
internationaal recht vinden de jaarlijkse 

01.11  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): Vous me 

rassurez en étant aussi ahuri que nous par les 
propos de M. Trump. 
 
Nous sommes nombreux à dénoncer l'accord 
d'association et le business européen avec Israël. 
Les rencontres annuelles prévues par l'accord n'ont 
plus lieu depuis 2013 à cause des violations du droit 
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vergaderingen waarin de overeenkomst voorziet al 
niet meer plaats sinds 2013. 
 
Sinds het bloederige Israëlische offensief in de 
Gazastrook zijn er bewijzen van oorlogsmisdaden, 
misdaden tegen de mensheid en genocide. Intussen 
blijft Israël illegale nederzettingen bouwen op de 
Westelijke Jordaanoever. Er werd een internationaal 
aanhoudingsbevel uitgevaardigd tegen de 
Israëlische premier. Wat rechtvaardigt een 
vergadering in het kader van de 
associatieovereenkomst op dit moment? De 
Europese Unie kiest partij door haar 
handelsbetrekkingen met Israël in stand te houden. 
Ik ben niet tevreden met uw antwoord. 
 

international par Israël. 
 
 
Depuis l'offensive sanglante d'Israël dans la bande 
de Gaza, on a des preuves de crimes de guerre, de 
crime contre l'humanité et de génocide. En 
Cisjordanie, la colonisation se poursuit. Le premier 
ministre israélien est l'objet d'un mandat d'arrêt 
international. Qu'est-ce qui justifie cette réunion à ce 
moment? L'Union européenne prend position en 
maintenant un rapport économique avec Israël. Je 
n'ai pas obtenu satisfaction.  
 

01.12  Annick Lambrecht (Vooruit): België mag 

inderdaad niet aan de kant blijven staan. Wij rekenen 
op u om van het regeerakkoord geen lege doos te 
maken, maar het respect voor het internationaal 
recht om te zetten in concrete daden met telkens vier 
krachtlijnen: steun voor alle onschuldige 
slachtoffers, een onmiddellijk staakt-het-vuren, de 
onverwijlde vrijlating van de gijzelaars en een 
tweestatenoplossing voor Palestina.  
 

01.12  Annick Lambrecht (Vooruit): La Belgique ne 

doit en effet pas rester en retrait. Nous comptons sur 
vous pour veiller à ce que l'accord de gouvernement 
ne reste pas lettre morte et à ce que le respect du 
droit international se mue en des actions concrètes 
respectant à chaque fois quatre lignes de force: le 
soutien à toutes les victimes innocentes, la mise en 
place d'un cessez-le-feu immédiat, la libération 
immédiate des otages et la concrétisation d'une 
solution à deux États pour la Palestine. 
 

01.13  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Er zijn 45.000 

dodelijke slachtoffers, waarvan 15.000 kinderen, en 
de ontberingen zijn immens. Er is een genocide aan 
de gang. Het lijkt u nog te vroeg om het 
associatieverdrag op te schorten, maar hoeveel 
mensen moeten dan nog sterven? Ondertussen 
noemt minister Francken Israël wel een belangrijke 
handelspartner voor militaire samenwerking en 
leveringen. De Belgische regering stelt geen echte 
daden jegens Israël en heeft zelfs niet de moed om 
zich aan te sluiten bij bijvoorbeeld Spanje. Het is 
hoog tijd voor actie.  
 

01.13  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Quelque 45 000 

personnes ont été tuées, dont 15 000 enfants, et les 
besoins sont immenses. Un génocide est en cours. 
Une suspension de l'accord d'association vous 
paraît prématurée, mais combien de personnes 
devront encore perdre la vie? Dans l'intervalle, 
M. Francken estime qu'Israël constitue un important 
partenaire commercial en matière de coopération et 
de livraisons militaires. Le gouvernement belge ne 
prend pas réellement de mesures contre Israël et n'a 
même pas le courage de rejoindre des pays tels que 
l'Espagne. Il est plus que temps d'agir. 
 

01.14  Christophe Lacroix (PS): U hebt zich niet 

uitgesproken over een termijn voor de erkenning van 
de Palestijnse Staat. Los van de symboolwaarde zou 
deze erkenning het land op een gezagsvolle manier 
de macht verlenen om op voet van gelijkheid met 
Israël te onderhandelen. Beide landen zullen met 
elkaar vrede moeten sluiten en ik hoop dat dit zal 
gebeuren onder auspiciën van de Verenigde Naties 
en op basis van een ambitieuzere strategie van de 
EU. De Middellandse Zee maakt deel uit van de 
Europese wereld. We moeten lessen trekken uit de 
fouten die we in Oekraïne gemaakt hebben omdat 
ons optreden daar niet doortastend genoeg was. 
België kan zich aansluiten bij voluntaristische landen 
zoals Spanje, Ierland en Noorwegen. Ook al heeft de 
EU het moeilijk om met één stem te spreken, ze 
moet de zin voor rechtvaardigheid opnieuw 
belichamen. Het kompas van het internationale recht 

01.14  Christophe Lacroix (PS): Vous ne vous êtes 

pas prononcé sur un délai pour reconnaître l'État 
palestinien. Au-delà du symbolique, cette 
reconnaissance lui octroierait, de manière 
régalienne, les pouvoirs de négocier d'égal à égal 
avec Israël. Ils devront faire la paix mutuellement et 
j'espère que cela se fera sous l'égide des Nations 
Unies et avec une stratégie plus ambitieuse de l'UE. 
La mer Méditerranée fait partie du monde européen. 
Nous devons apprendre des erreurs commises en 
Ukraine, où nous avons manqué de proactivité. La 
Belgique peut se joindre aux États volontaristes 
comme l'Espagne, l'Irlande et la Norvège. Malgré les 
difficultés à parler d'une seule voix, l'UE doit 
réincarner le sens de la justice. La boussole du droit 
international doit valoir pour tous. L'avis consultatif 
de la CIJ de juillet 2024 indique que l'occupation 
israélienne est illicite. Il faut donc y mettre fin sans 
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moet voor iedereen gelden. In het raadgevend 
advies van het Internationaal Gerechtshof van juli 
2024 staat dat de Israëlische bezetting onwettig is. 
Daarom moet er onverwijld paal en perk aan worden 
gesteld.  
 

délai. 
 

01.15  Darya Safai (N-VA): Ik ben blij dat België 

nooit heeft bijgedragen aan betalingen pay for slay, 
ook al kunnen we daar nooit helemaal zeker van zijn. 
Het is heel belangrijk dat de FOD Buitenlandse 
Zaken op 14 februari heeft verklaard dat dit soort 
betalingen niet meer zal gebeuren door de 
Palestijnse autoriteiten, al heeft Mahmoud Abbas 
iets anders gezegd. Gezien de sancties zullen de 
Palestijnse autoriteiten vermoedelijk geen 
Amerikaans geld meer gebruiken, maar Europees 
geld trachten te gebruiken. Dat moeten wij 
vermijden. 
 

01.15  Darya Safai (N-VA): Je suis heureuse que la 

Belgique n'ait jamais contribué au système de 
paiements pay for slay, même s'il est vrai que nous 
ne pourrons jamais en être parfaitement sûrs. Le 
SPF Affaires étrangères a affirmé le 14 février que 
l'Autorité palestinienne cesserait ces paiements, et il 
s'agit là d'un fait important, même si Mahmoud 
Abbas a laissé entendre le contraire. Étant donné les 
sanctions, l'Autorité palestinienne n'utilisera 
probablement plus de fonds américains et essaiera 
de recourir à de l'argent européen. Nous devons 
l'éviter. 
 

01.16  Els Van Hoof (cd&v): Het is goed dat gehoor 

wordt gegeven aan het arrestatiebevel tegen 
Netanyahu en Gallant, en dat u spreekt over 
etnische zuivering, oorlogsmisdaden en 
schendingen van het internationaal humanitair recht. 
We kunnen de associatieovereenkomst niet 
eenzijdig opzeggen, maar we moeten duidelijk 
maken dat we de relaties met Israël niet verdiepen. 
Ik hoop dat de analyse en de aanbevelingen van de 
Europese Commissie over de importban er snel 
zullen komen. Ik weet nog niet of de Belgische 
infrastructuur in Gaza is vernietigd. Wordt daarvoor 
desgevallend compensatie gevraagd? Het is goed 
dat u blijvende steun hebt gevraagd voor UNRWA, 
ook op Europees vlak. 
 

01.16  Els Van Hoof (cd&v): Il est positif que le 

mandat d'arrêt contre MM. Netanyahu et Gallant soit 
pris au sérieux et que vous évoquiez une épuration 
ethnique, des crimes de guerre et une violation du 
droit humanitaire international. Nous ne pouvons pas 
révoquer unilatéralement l'accord d'association, 
mais nous devons clairement faire savoir que nous 
n'approfondirons pas les relations avec Israël. 
J'espère que l'analyse et les recommandations de la 
Commission européenne sur une interdiction 
d'importation seront disponibles rapidement. 
J'ignore encore si les infrastructures belges à Gaza 
ont été détruites. Le cas échéant, une compensation 
sera-t-elle demandée? Il est positif que vous ayez 
demandé un soutien permanent à l'UNRWA, y 
compris à l'échelon européen. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

02 Actualiteitsdebat over de DRC en Rwanda en 

toegevoegde vragen van 
- Annick Lambrecht aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
Goma en Oost-Congo" (56002464C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De aanval op 
de Belgische ambassade en de ambassades van 
andere westerse landen in de DRC" (56002481C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
humanitaire crisis in Oost-Congo" (56002482C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
noodsituatie op de luchthaven van Goma" 
(56002353C) 

02 Débat d'actualité sur la RDC et le Rwanda et 

questions jointes de 
- Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La situation 
à Goma et dans l'Est du Congo" (56002464C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "L’attaque contre 
l’ambassade belge et celles d’autres pays 
occidentaux en RDC" (56002481C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La crise humanitaire 
dans l'Est de la RDC" (56002482C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation d’urgence à 
l’aéroport de Goma" (56002353C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
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- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
opschorting van het bilaterale 
samenwerkingsakkoord door Rwanda n.a.v. de 
situatie in de DRC" (56002791C) 
- Charlotte Deborsu aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het seksueel 
geweld in de Democratische Republiek Congo" 
(56002870C) 
- Staf Aerts aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
Oost-Congo en Rwanda" (56002900C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
humanitaire situatie in het oosten van de DRC" 
(56002944C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
ontwikkelingssamenwerking tussen België en 
Rwanda" (56002966C) 
- Kathleen Depoorter aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
Democratische Republiek Congo" (56002987C) 
- Ellen Samyn aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
Congo" (56002997C) 
- Nabil Boukili aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
de DRC" (56003092C) 
- Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het conflict 
in Oost-Congo" (56003103C) 
- Pierre Kompany aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De reactie 
van de internationale gemeenschap op de 
Rwandese agressie" (56003112C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
conclusies van de Raad Buitenlandse Zaken en de 
maatregelen tegen Rwanda" (56003123C) 
- Rajae Maouane aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
de DRC" (56003126C) 
 

étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La suspension de 
l’accord bilatéral de coopération par le Rwanda en 
raison de la situation en RDC" (56002791C) 
- Charlotte Deborsu à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Les 
violences sexuelles commises en République 
démocratique du Congo" (56002870C) 
- Staf Aerts à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation dans l'Est du 
Congo et au Rwanda" (56002900C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La situation 
humanitaire à l'Est de la RDC" (56002944C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La 
coopération entre la Belgique et le Rwanda" 
(56002966C) 
- Kathleen Depoorter à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La 
République démocratique du Congo" 
(56002987C) 
- Ellen Samyn à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation au Congo" 
(56002997C) 
- Nabil Boukili à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation en RDC" 
(56003092C) 
- Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Le conflit dans l'Est du 
Congo" (56003103C) 
- Pierre Kompany à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Les réactions de la 
communauté internationale face à l'agression 
rwandaise" (56003112C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Les 
conclusions du Conseil des Affaires étrangères et 
les mesures prises contre le Rwanda" 
(56003123C) 
- Rajae Maouane à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation en RDC" 
(56003126C) 
 

02.01  Annick Lambrecht (Vooruit): De situatie in 

Oost-Congo escaleert. De M23-rebellen, gesteund 

02.01  Annick Lambrecht (Vooruit): La situation 

dans l'Est du Congo dégénère. Les rebelles du M23, 
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door Rwanda, hebben Goma ingenomen en zoals bij 
elk conflict, zijn burgers het eerste slachtoffer.  
 
 
Zal België initiatieven nemen om de humanitaire 
situatie te verbeteren? Zal België aandringen op een 
versterkte VN-vredesmissie? Doen we voldoende 
om een structurele oplossing te ondersteunen? 
Nemen we maatregelen tegen Rwanda? Hoe 
kunnen we de illegale exploitatie van Congolese 
grondstoffen zoals coltan bestrijden? Die dragen 
immers bij aan de financiering van het conflict.  
 

soutenus par le Rwanda, ont pris Goma et, comme 
dans tout conflit, les civils sont les premières 
victimes.  
 
La Belgique prendra-t-elle des initiatives pour 
améliorer la situation humanitaire? La Belgique 
insistera-t-elle sur le renforcement de la mission de 
paix des Nations Unies? Déployons-nous 
suffisamment d’efforts pour soutenir une solution 
structurelle? Prenons-nous des mesures contre le 
Rwanda? Comment pouvons-nous lutter contre 
l'exploitation illégale des matières premières 
congolaises telles que le coltan? Celles-ci 
contribuent en effet au financement du conflit. 
 

02.02  Charlotte Deborsu (MR): De situatie in de 

DRC is alarmerender dan ooit. De door Rwanda 
gesteunde M23 blijft na de inname van Bukavu 
oprukken en stort het oosten van het land in geweld!  
 
Volgens sommige getuigenissen gebruiken 
gewapende groepen verkrachting als oorlogswapen 
en is er sprake van gedwongen ontheemding. 
 
Op 13 februari heeft de directeur van UNICEF 
gewaarschuwd dat het seksueel geweld een 
ongeziene omvang aangenomen had.  
 
Welke acties kan België ondernemen om het 
Congolese volk tegen deze oorlogsmisdaden te 
beschermen? Overweegt u bij de Verenigde Naties 
en de EU voor diplomatieke initiatieven en concrete 
maatregelen te pleiten? 
 

02.02  Charlotte Deborsu (MR): La situation en 

RDC est plus alarmante que jamais. Le M23 soutenu 
par le Rwanda continue son avancée après la prise 
de Bukavu plongeant l'Est du pays dans la violence!  
 
Des témoignages rapportent que des groupes armés 
utilisent le viol comme arme de guerre et des 
déplacements forcés. 
 
Le 13 février, la directrice de l'UNICEF alertait sur 
l'ampleur inédite de ces violences sexuelles.  
 
 
Quelles actions la Belgique peut-elle entreprendre 
pour soutenir la population congolaise face à ces 
crimes de guerre? Envisagez-vous de plaider auprès 
des Nations Unies et de l'UE pour des initiatives 
diplomatiques et des mesures concrètes? 
 

02.03  Staf Aerts (Ecolo-Groen): De situatie is 

rampzalig. Zonder dringende hulp dreigt de 
bevolking overgeleverd te worden aan hongersnood 
en ziektes. Een zeer grote meerderheid in het 
Europees Parlement vraagt een einde te maken aan 
het akkoord rond zeldzame grondstoffen.  
 
Hoe reageren de lidstaten en de Raad? Welke 
stappen zullen België en de EU op korte termijn 
nemen tegenover Rwanda? Wat kan ons land doen 
om de humanitaire situatie te verbeteren? Worden er 
extra middelen vrijgemaakt? Rwanda heeft laten 
weten dat het geen ontwikkelingssamenwerking 
meer hoeft. Kunnen we die middelen dan niet beter 
investeren in Congo? Rwanda zou gastland zijn van 
het WK Wielrennen. Is dat nog wel gerechtvaardigd?  
 

02.03  Staf Aerts (Ecolo-Groen): La situation est 

catastrophique. À défaut d'aide urgente, la 
population risque d'être livrée à la famine et aux 
maladies. Une très large majorité du Parlement 
européen demande de mettre fin à l'accord sur les 
matières premières rares.  
 
Quelle est la réaction des États membres et du 
Conseil? Quelles mesures la Belgique et l'UE 
prendront-elles à l'égard du Rwanda à brève 
échéance? Que peut faire notre pays pour améliorer 
la situation humanitaire? Des moyens 
supplémentaires seront-ils débloqués? Le Rwanda a 
annoncé ne plus avoir besoin de la coopération au 
développement. Ne devrait-on dès lors pas plutôt 
investir ces moyens au Congo? Le Rwanda 
accueillerait le Championnat du monde de cyclisme. 
Cela se justifie-t-il encore? 
 

02.04  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): De situatie in 

het oosten van de Democratische Republiek Congo 
is rampzalig! De Congolezen hebben geen toegang 
meer tot water, voedsel en gezondheidszorg. De 
Congolese vrouwen en meisjes zijn de voornaamste 

02.04  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): L'Est de la RDC 

vit une situation cataclysmique! Les Congolais n'ont 
plus accès ni à l'eau, ni à la nourriture, ni aux soins 
de santé. Les femmes et les jeunes filles congolaises 
sont les principales victimes des rebelles du M23 qui 
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slachtoffers van de M23-rebellen, die verkrachting 
gebruiken als oorlogswapen.  
 
De onontbeerlijke humanitaire hulp raakt moeilijk bij 
de slachtoffers. De financiële behoeften zijn enorm 
en hulp ontbreekt. 
 
Hoe zult u een specifiek budget uittrekken voor 
humanitaire hulp? Zult er bij de Europese Unie op 
aandringen dat ze haar humanitaire rol in de regio 
uitbreidt?   
 
Rwanda is de grootste verantwoordelijke voor de 
situatie. Het besloot de ontwikkelingssamenwerking 
met België te staken nog voor de Belgische regering 
haar verantwoordelijkheid kon nemen. 
 
 
Sinds de aanval op Goma worden er steeds meer 
gruweldaden begaan ten aanzien van vrouwen en 
kinderen. Er moeten onverwijld duidelijke sancties 
opgelegd worden.  
 

utilisent le viol comme arme de guerre. 
 
 
L'acheminement de l'aide humanitaire indispensable 
est difficile. Les besoins financiers sont énormes et 
l'aide fait défaut. 
 
Comment allez-vous débloquer un budget spécifique 
pour l'aide humanitaire? Encouragerez-vous l'Union 
européenne à renforcer son rôle humanitaire dans la 
région?  
 
Le Rwanda, principal responsable de la situation, a 
décidé de suspendre sa coopération au 
développement avec la Belgique, avant même que 
le gouvernement belge ait pu prendre ses 
responsabilités. 
 
Depuis l'attaque de Goma, les atrocités se 
multiplient envers les femmes et les enfants. Des 
sanctions claires doivent être prises sans attendre.  
 

Wat zijn de gevolgen van deze eenzijdige opzegging 
van de samenwerking voor de burgerbevolking van 
Rwanda? Zal België eindelijk harde sancties tegen 
het regime van Paul Kagame nemen? Er werden 
Rwanda nog geen sancties opgelegd omdat Europa 
vindt dat het het geschikte moment moet afwachten. 
Wat is het geschikte moment? Moeten we wachten 
tot het conflict Kinshasa bereikt? Moeten we 
wachten op nog meer moorden, verkrachtingen, 
plunderingen en dode kinderen? 
 

Quel est l'impact de cette rupture unilatérale de la 
coopération sur les populations civiles rwandaises? 
La Belgique va-t-elle enfin adopter des sanctions 
fermes contre le régime de Paul Kagame? Aucune 
sanction n'a été adoptée contre le Rwanda parce 
que l'Europe estime devoir attendre le moment 
opportun. Quel est ce moment opportun? Devons-
nous attendre que le conflit arrive à Kinshasa? 
Devons-nous attendre encore plus de tueries, de 
viols, de pillages, de morts d'enfants? 
 

02.05  Kathleen Depoorter (N-VA): Morgen wordt 

in de plenaire vergadering een resolutie besproken 
om een aantal concrete acties te vragen aan de 
regering in verband met de schrijnende situatie in 
Oost-Congo.  
 
 
We krijgen signalen dat medewerkers van Artsen 
Zonder Grenzen (AZG) zwaargewond raakten. 
Hulpverleners in conflictgebieden moeten veilig 
kunnen werken.  
 
Welke maatregelen zal u nemen om landgenoten in 
de getroffen gebieden te ondersteunen? Hoe kan 
hun veiligheid worden gegarandeerd?  
 
De Burundese eenheden hebben zich 
teruggetrokken. Wat is de impact daarvan op de 
geopolitieke situatie in de regio? Hoe schat u de 
inmenging van het Oegandese leger in? 
 

02.05  Kathleen Depoorter (N-VA): Une proposition 

de résolution sera examinée en séance plénière 
demain, proposition par laquelle nous demandons 
que le gouvernement entreprenne des actions 
concrètes par rapport à la situation dramatique dans 
l'Est de la RDC.  
 
On nous signale que des collaborateurs de 
Médecins Sans Frontières (MSF) ont été grièvement 
blessés. Les humanitaires doivent pouvoir travailler 
en sécurité dans des zones de conflit. 
 
Quelles mesures prendrez-vous pour soutenir nos 
compatriotes dans les régions concernées? Que 
peut-on faire pour garantir leur sécurité? 
 
Les unités burundaises se sont retirées. Quel est 
l'impact de ce retrait sur la situation géopolitique 
dans la région? Quelle est votre analyse de 
l'ingérence de l'armée ougandaise?  
 

02.06  Ellen Samyn (VB): Kan Buitenlandse Zaken 

garanderen dat alle landgenoten in Congo op veilige 
bestemmingen geraken? Hebt u nog contact gehad 

02.06  Ellen Samyn (VB): Les Affaires étrangères 

peuvent-elles garantir que tous nos compatriotes 
présents au Congo puissent se rendre en lieu sûr? 
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met de ambassadeur en uw ambtsgenoot in Congo? 
Ons amendement voor de opschorting van de 
ontwikkelingshulp aan Rwanda op de spoedresolutie 
over Congo werd niet aangenomen. In het 
regeerakkoord staat nochtans dat er strengere 
criteria zullen verbonden worden aan 
ontwikkelingssamenwerking.  
 
 
Overweegt België om Rwanda als partnerland te 
schrappen? Zal Enabel de samenwerking met 
Rwanda herzien? Kan de situatie implicaties hebben 
voor het WK Wielrennen 2025 in Rwanda? 
 

Vous êtes-vous encore entretenu avec 
l'ambassadeur et votre homologue congolais? Notre 
amendement à la résolution d'urgence sur le Congo, 
relatif à la suspension de l'aide au développement 
versée au Rwanda, n'a pas été adopté. L'accord de 
gouvernement prévoit pourtant que la coopération 
au développement sera subordonnée au respect de 
critères plus stricts.  
 
La Belgique envisage-t-elle de rayer le Rwanda de 
sa liste de pays partenaires? Enabel reverra-t-elle sa 
coopération avec le Rwanda? Cette situation peut-
elle avoir des implications pour les championnats du 
monde de cyclisme 2025, prévus au Rwanda? 
 

02.07  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Het Europees 

Parlement vraagt thans om de deal met Rwanda 
over de duurzame waardeketens voor kritieke 
grondstoffen op te schorten en de militaire bijstand 
te bevriezen. Bovendien wil Rwanda dat de 
Belgische ontwikkelingssamenwerking wordt 
stopgezet. Er is ook een Belgische resolutie waarin 
wordt opgeroepen tot sancties en tot een 
opschorting van de deal. 
 
Hoe zal de regering in het licht van deze nieuwe 
elementen uitvoering geven aan die parlementaire 
stellingnames? Hoe zal België die stemming van het 
Europees Parlement in de Raad verdedigen? Komt 
er een follow-up, met echte sancties? Hoe zal ons 
land de Belgische resolutie die morgen zal worden 
aangenomen implementeren? Hoe kan men ervoor 
zorgen dat het de verantwoordelijken voor die 
gruweldaden zijn die gestraft zullen worden en niet 
de Rwandese bevolking?  
 

02.07  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Le Parlement 

européen demande désormais de suspendre 
l'accord avec le Rwanda sur les minerais et le gel de 
l'assistance militaire. En outre, le Rwanda refuse à 
présent la coopération au développement belge. Il y 
a aussi une résolution belge appelant aux sanctions 
et à la suspension de l'accord. 
 
 
 
Avec ces nouveaux éléments, comment le 
gouvernement mettra-t-il en œuvre ces positions? 
Comment la Belgique défendra-t-elle ce vote du 
Parlement européen au sein du Conseil? Y aura-t-il 
un suivi, avec de réelles sanctions? Suite à la 
résolution belge votée demain, comment la Belgique 
la mettra-t-elle en œuvre? Comment s'assurer que 
ce soient les responsables des exactions qui soient 
sanctionnés et non le peuple rwandais?  
 

02.08  Els Van Hoof (cd&v): De internationale 

gemeenschap kan niet blind blijven voor de rol van 
Rwanda in dit conflict. Op Europees niveau werd 
gisteren een politiek akkoord bereikt over sancties 
tegen Rwanda. De EU-defensieconsultaties met 
Rwanda werden opgeschort en het memorandum of 
understanding (MoU) rond kritieke grondstoffen 
wordt herbekeken.  
 
 
Wat betekent dat precies? Heeft Europa nog meer 
financiële en diplomatieke hefbomen om Rwanda 
onder druk te zetten? Welke positie heeft België op 
Europees niveau ingenomen? Hoe zullen de 
sancties eruitzien? Hoe zullen we de 
ontwikkelingssamenwerking aan Rwanda 
stopzetten? Zullen we de vrijgekomen middelen 
gebruiken voor humanitaire hulp aan Oost-Congo? 
 

02.08  Els Van Hoof (cd&v): La communauté 

internationale ne peut pas rester aveugle face au 
rôle du Rwanda dans ce conflit. Au niveau européen, 
un accord politique sur les sanctions à prendre à 
l'encontre du Rwanda a été atteint hier. Les 
consultations de l'UE avec le Rwanda en matière de 
défense ont été suspendues et le protocole d'accord 
sur les matières premières critiques est en cours de 
révision.  
 
Que cela signifie-t-il exactement? L'Europe dispose-
t-elle encore d'autres leviers financiers et 
diplomatiques pour faire pression sur le Rwanda? 
Quelle position la Belgique a-t-elle adoptée au 
niveau européen? En quoi consisteront les 
sanctions? Comment allons-nous mettre fin à la 
coopération au développement avec le Rwanda? 
Utiliserons-nous les fonds libérés pour l'aide 
humanitaire à l'Est de la RDC? 
 

02.09  Pierre Kompany (Les Engagés): De VN-

Veiligheidsraad heeft resolutie 2773 aangenomen, 

02.09  Pierre Kompany (Les Engagés): Le Conseil 

de sécurité des Nations Unies a adopté la résolution 
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waarin geëist wordt dat de territoriale integriteit van 
de Democratische Republiek Congo wordt 
gerespecteerd, dat de vijandelijkheden stoppen, dat 
er een akkoord over een staakt-het-vuren wordt 
bereikt en dat de leden van M23 en hun Rwandese 
bondgenoten zich onmiddellijk terugtrekken uit 
Goma en Bukavu.  
 
Welke maatregelen nemen België en de 
internationale gemeenschap om die resolutie te 
doen naleven? Waarom is er geen consensus in de 
Raad van de Europese Unie? Wat zal België 
ondernemen om zijn Europese partners ervan te 
overtuigen dat er krachtige maatregelen nodig zijn? 
Zal de EU maatregelen nemen om de bevolking in 
het oosten van de Democratische Republiek Congo 
te helpen?   
 
De hele wereld is getuige van het bloedige geweld 
dat de heer Kagame al meer dan twee decennia lang 
in de Democratische Republiek Congo zaait. 
 

2773, qui exige le respect de l'intégrité territoriale de 
la RDC, la cessation des hostilités, la conclusion 
d'un cessez-le-feu et le retrait immédiat du M23 et 
de ses alliés rwandais de Goma et Bukavu.  
 
 
 
 
Quelles mesures seront-elles prises par la Belgique 
et la communauté internationale pour la faire 
respecter? Pourquoi n'y a-t-il pas de consensus au 
Conseil de l'UE? Que va faire la Belgique pour 
convaincre ses partenaires européens de la 
nécessité de mesures fortes? L'UE va-t-elle prendre 
des mesures pour aider les populations de l'Est de 
la RDC? 
 
 
Le monde entier a été témoin de la violence 
sanguinaire que M. Kagame fait subir à la RDC 
depuis plus de deux décennies. 
 

02.10  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): De 

humanitaire situatie in Congo is rampzalig. Zonder 
dringende hulp dreigen hongersnood en ziekte voor 
de bevolking. De rebellenleider heeft gezegd dat hij 
naar de hoofdstad wil oprukken. 
 
Het Rwandese leger blijft aan de zijde van de M23-
rebellengroep vechten, terwijl de EU nog steeds 
militair samenwerkt met Rwanda en het voordelige 
akkoord over de invoer van zeldzame grondstoffen, 
die grotendeels uit de DRC geroofd worden, 
handhaaft. Het Europees Parlement heeft geëist dat 
er onmiddellijk een einde wordt gemaakt aan dat 
akkoord en de financiering van het Rwandese leger. 
De beslissing ligt nu bij de lidstaten, maar hun reactie 
laat op zich wachten. 
 
Welke maatregelen om Rwanda te sanctioneren 
bepleit België? Zal ons land elke economische 
samenwerking met Rwanda opschorten? Worden er 
middelen uitgetrokken om een humanitaire ramp te 
voorkomen? Wat is de impact van de eenzijdige 
beslissing van Rwanda om de 
ontwikkelingssamenwerking stop te zetten? 
 

02.10  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): La situation 

humanitaire au Congo est catastrophique. Sans aide 
urgente, la famine et la maladie menacent la 
population. Le chef des rebelles a dit vouloir marcher 
jusqu’à la capitale.  
 
L’armée rwandaise continue à combattre aux côtés 
du M23, tandis que l’UE entretient toujours une 
coopération militaire avec le Rwanda et des accords 
avantageux sur l’importation des matières premières 
rares, largement volées en RDC. Le Parlement 
européen a demandé la fin immédiate de cet accord 
et du financement de l’armée rwandaise. La décision 
en revient maintenant aux États membres, mais leur 
réponse tarde à venir.  
 
 
Quelles sont les mesures défendues par la Belgique 
pour sanctionner le Rwanda? Suspendra-t-elle toute 
coopération économique avec ce pays? Des fonds 
sont-ils prévus pour éviter une catastrophe 
humanitaire? Quel est l'impact de la décision 
unilatérale rwandaise de mettre fin à la coopération 
au développement?  
 

02.11 Minister Maxime Prévot (Frans): Ik deel uw 

bezorgdheden. Men kan België niet verwijten dat het 
niet duidelijk is geweest: sinds 2022 heeft België het 
geweld van alle betrokken partijen tegen de 
burgerbevolking vele malen veroordeeld; het heeft 
de offensieven van de M23 en het Rwandese leger 
op het grondgebied van de DRC aan de kaak 
gesteld, de onmiddellijke terugtrekking van die 
troepen geëist en opgeroepen tot een staakt-het-
vuren, tot dialoog en tot eerbiediging van de 
mensenrechten. 

02.11  Maxime Prévot, ministre (en français): Je 

partage vos préoccupations. On ne peut reprocher à 
la Belgique d’avoir manqué de clarté: depuis 2022, à 
de très nombreuses reprises, la Belgique a 
condamné les violences commises par toutes les 
parties contre les populations civiles; elle a dénoncé 
les offensives du M23 et de l’armée rwandaise sur le 
sol de la RDC, a exigé le retrait immédiat de celle-ci, 
a appelé à un cessez-le-feu, au dialogue et au 
respect des droits humains. 
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Ik heb het meermaals tegen mijn Europese 
ambtgenoten gezegd en gisteren nog in de 
Mensenrechtenraad herhaald: het internationale 
recht moet overal op grond van dezelfde criteria 
worden toegepast, of het nu in Oost-Europa is of in 
Oost-Congo. Over de eerbiediging van de integriteit 
van een soevereine staat valt niet te onderhandelen. 
Militaire agressie tegen een buurland of geweld 
tegen diens burgerbevolking is onder geen enkel 
voorwendsel gerechtvaardigd. 
 
Ik heb me daarom ingezet om de internationale 
gemeenschap, en in het bijzonder de Europese 
Unie, te mobiliseren en te overtuigen om actie te 
ondernemen. Er moet druk uitgeoefend worden om 
de hoofdrolspelers terug aan de 
onderhandelingstafel te krijgen. Ook de DRC draagt 
verantwoordelijkheid, maar eerst moet er zo snel 
mogelijk een einde gemaakt worden aan de 
offensieven van de M23 en Rwanda op Congolees 
grondgebied. 
 

 
Je l’ai répété auprès de mes homologues 
européens, et hier encore devant le Conseil des 
droits de l’homme: le droit international doit 
s’appliquer selon les mêmes critères partout, à l’Est 
du continent européen ou de la RDC. Le respect de 
l’intégrité d’un État souverain ne se négocie pas. 
Aucun prétexte ne justifie l’agression militaire d’un 
voisin ni des violences envers sa population civile. 
 
 
 
J’ai donc œuvré à mobiliser la communauté 
internationale et surtout l’Union européenne afin de 
les convaincre d’agir. Il faut faire pression pour que 
les protagonistes reviennent autour de la table de 
négociation. Il y a des responsabilités du côté 
congolais, mais l’urgence est de stopper les 
offensives du M23 et du Rwanda sur le territoire 
congolais. 
 

Die opmars heeft, in weerwil van de unanieme 
oproepen van de internationale gemeenschap, ook 
van de Afrikaanse Unie, tot de verovering van twee 
provinciehoofdsteden geleid. Het grondgebied dat 
door M23 en Rwanda in de DRC gecontroleerd 
wordt, is zo groot als Vlaanderen. De humanitaire 
gevolgen van die gevechten zijn onaanvaardbaar. 
We volgen de situatie in Burundi en de inzet van 
Oegandese troepen in Noord-Kivu en Ituri 
nauwgezet op. 
 

Ces avancées ont abouti à la prise de deux capitales 
provinciales malgré les appels unanimes de la 
communauté internationale, y compris de l'Union 
africaine. Le territoire contrôlé par le M23 et le 
Rwanda en RDC est grand comme la Flandre. Ces 
combats ont des conséquences humanitaires 
inacceptables. Nous suivons de près la situation au 
Burundi et le déploiement de troupes ougandaises 
au Nord-Kivu et en Ituri.  
 

(Nederlands) Ik heb op de Raad Buitenlandse Zaken 
van 24 februari 2025 gepleit voor de volgende 
concrete maatregelen: individuele sancties tegen 
verantwoordelijken die betrokken zijn bij de illegale 
exploitatie van natuurlijke rijkdommen in Oost-
Congo, een opschorting van het MoU met Rwanda, 
een opschorting van de dialoog met Rwanda over 
veiligheid en defensie, een herziening van de 
ontwikkelingssamenwerking en een opschorting van 
de Europese steun aan het Rwandese leger in 
Mozambique. Er werd een politiek akkoord 
gevonden om de eerste twee maatregelen te 
activeren als een staakt-het-vuren niet wordt 
gehandhaafd en afhankelijk van de vooruitgang van 
de regionale bemiddelingsinspanningen. De dialoog 
over veiligheid en defensie wordt onmiddellijk 
opgeschort. Over de laatste twee maatregelen lopen 
de gesprekken nog. Niet alle voorgestelde 
maatregelen werden aangenomen, maar een 
collectieve aanpak vergt nu eenmaal tijd. 
 

(En néerlandais) Au cours de la réunion du Conseil 
des Affaires étrangères du 24 février 2025, j'ai 
insisté pour que les mesures concrètes suivantes 
soient prises: l'adoption de sanctions individuelles 
contre les responsables impliqués dans l'exploitation 
illégale des ressources naturelles dans l'Est du 
Congo, la suspension du protocole d'accord et du 
dialogue en matière de sécurité et de défense avec 
le Rwanda, la révision de la coopération au 
développement et une suspension du soutien de 
l'Europe à l'armée rwandaise au Mozambique. Un 
accord politique a pu être atteint pour activer les 
deux premières mesures en cas de non-respect du 
cessez-le-feu et si les efforts régionaux de médiation 
ne progressent pas suffisamment. Le dialogue sur la 
sécurité et la défense a été suspendu avec effet 
immédiat. Les deux dernières mesures font encore 
l'objet de discussions. Toutes les mesures 
proposées n'ont pas été adoptées, mais une 
approche collective prend toujours du temps. 
 

(Frans) Ik was liever een stap verder gegaan. 
Engeland beslist nu echter zelf, terwijl wij op het 
Europese niveau een consensus moeten zoeken. 

(En français) J'aurais souhaité aller plus loin. 
L'Angleterre décide seule et nous devons rechercher 
un consensus au niveau européen. Mais la Belgique 
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Maar België heeft individueel gehandeld waar het 
dat kon. Wat het gebied van de Grote Meren betreft, 
moeten wij in de Europese Unie in de kopgroep 
zitten. 
 
België staat niet alleen.  
 

a agi seule là où elle l'a pu. Au sein de l'Union, notre 
rôle sur les Grands Lacs est d'être dans le peloton 
de tête.  
 
 
La Belgique n'est pas isolée. 
 

(Nederlands) Onze ondubbelzinnige standpunten 
worden door veel landen binnen de EU en elders 
gedeeld. Ook de VN-Veiligheidsraad heeft Rwanda 
in een resolutie krachtig veroordeeld. Onze 
toekomstige diplomatieke acties zullen in de lijn 
liggen van deze resolutie. De Verenigde Staten 
hebben sancties opgelegd ten aanzien van de 
rechterhand van president Kagame en het Verenigd 
Koninkrijk heeft maatregelen aangekondigd op het 
gebied van ontwikkelingssamenwerking, militaire 
samenwerking en handelspromotie. 
 

(En néerlandais) Nos positions non équivoques sont 
partagées par de nombreux États à l'intérieur et en 
dehors de l'UE. Le Conseil de sécurité de l'ONU a 
également condamné fermement le Rwanda dans 
une résolution. Nos futures actions diplomatiques 
s'inscriront dans la droite ligne de cette résolution. 
Les États-Unis ont imposé des sanctions à l'égard 
du bras droit du président Kagame et le Royaume-
Uni a annoncé des mesures dans le domaine de 
l'aide au développement, de la coopération militaire 
et de la promotion du commerce. 
 

(Frans) Rwanda heeft beslist om het bilaterale 
gouvernementele programma 2024-2029 op te 
schorten en wij stonden zelf ook op het punt om dat 
te doen. Dit wijst erop dat mijn boodschap zeer 
duidelijk was.  
 
Ik heb mijn administratie gevraagd om overleg te 
plegen met Enabel teneinde voorstellen te doen voor 
de uitvoering van die beslissing en de impact ervan 
te analyseren. Het komt erop aan contact op te 
nemen met de Rwandese overheid om de 
verworvenheden van onze samenwerking te 
vrijwaren en de bevolking te beschermen.  
 
We zullen Rwanda geen nieuwe financiële 
toezeggingen doen. We zullen ons beperken tot 
evenementen die door de Rwandese regering 
georganiseerd worden en zullen het verdere verloop 
blijven afstemmen met onze partners in de 
internationale financiële instellingen.  
 
Een duurzame vrede kan enkel via de dialoog tot 
stand gebracht worden. België steunt de regionale 
inspanningen die een oplossing voor deze crisis 
beogen. Wij staan in contact met vele Afrikaanse 
partners, die onze rol naar waarde schatten.  
 
Sinds de top van 8 februari van de Oost-Afrikaanse 
Gemeenschap en de Ontwikkelingsgemeenschap 
van zuidelijk Afrika, stellen wij ontwikkelingen vast 
die aangemoedigd moeten worden. De oproep tot 
een onmiddellijk staakt-het-vuren en het feit dat 
Luanda en Nairobi voortaan samen zullen proberen 
te bemiddelen, werden op 14 februari door de 
Afrikaanse Unie onderschreven.  
 

(En français) Le Rwanda a décidé de suspendre le 
programme bilatéral gouvernemental 2024-2029, ce 
que nous nous apprêtions à faire. C'est le signe que 
mon message a été très clair. 
 
 
J'ai demandé à mon administration de se concerter 
avec Enabel, afin de faire des propositions de mise 
en œuvre et d'analyser l'impact. Il s'agit de contacter 
les autorités rwandaises pour préserver les acquis 
de notre coopération et préserver la population. 
 
 
 
Nous n'allons pas annoncer de nouveaux 
engagements financiers pour le Rwanda. Nous nous 
limiterons à des événements organisés par le 
gouvernement rwandais et continuerons à nous 
coordonner avec nos partenaires au sein des 
institutions financières internationales. 
 
Seul le dialogue permettra une paix durable. La 
Belgique soutient les efforts régionaux visant à 
résoudre cette crise. Nous sommes en contact avec 
de nombreux partenaires africains qui apprécient 
notre rôle. 
 
Depuis le sommet du 8 février de la Communauté 
d'Afrique de l'Est et de la Communauté d'Afrique 
australe, nous observons des développements à 
encourager. L'appel à un cessez-le-feu immédiat et 
à la fusion des processus de médiation de Luanda et 
de Nairobi ont été endossés par l'Union africaine le 
14 février. 
 

Het is belangrijk dat de Congolese overheid de 
kansen om in dialoog te gaan niet onbenut laat. De 
nationale cohesie moet versterkt worden. 

Il est important que les autorités congolaises 
saisissent les opportunités du dialogue. La cohésion 
nationale doit être renforcée. 
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Dat kan op verschillende manieren. 
 
Het is niet de bedoeling dat er voor de zoveelste keer 
postjes verdeeld worden, maar wel dat het 
Congolese samenlevingsmodel op een nieuwe leest 
geschoeid wordt en dat men het eens wordt over de 
grote uitdagingen op het stuk van governance, 
justitie, duurzame ontwikkeling en overheidsgezag. 
 
Zo kunnen de achterliggende oorzaken van het 
huidige conflict aangepakt worden. Elke 
samenwerking tussen het Congolese leger en de 
Democratische Strijdkrachten voor de Bevrijding van 
Rwanda moet dringend gestaakt worden, en het is 
hoog tijd om haatspraak te bestrijden. Wij pleiten 
daar al jaren voor. 
 

 
Différents formats peuvent être envisagés. 
 
Il ne s'agit pas de préparer un énième partage de 
postes mais de renouveler le vivre-ensemble 
congolais et de s'accorder sur les grands chantiers à 
réaliser en matière de gouvernance, de justice, de 
développement durable et d'autorité de l'État. 
 
 
Cela permettrait de traiter les causes profondes du 
conflit actuel. Il est urgent de stopper toute 
collaboration entre l'armée de la RDC et les Forces 
démocratiques de libération du Rwanda, et de lutter 
contre les discours de haine, comme nous le 
plaidons depuis des années. 
 

(Nederlands) MONUSCO trekt zich terug, in 
overeenstemming met het verzoek van de 
Congolese autoriteiten. Een versterking van haar 
mandaat staat niet op de agenda en hangt af van de 
intenties van de DRC en van de leden van de 
Veiligheidsraad. Ze moet haar mandaat ongehinderd 
kunnen uitoefenen, maar in Goma is haar 
bewegingsvrijheid beperkt en richt ze zich 
voornamelijk op de bescherming van het eigen 
personeel. 
 
De EU heeft in 2017 een verordening aangenomen 
over de invoer van mineralen en metalen uit 
conflictgebieden, die vanaf 1 januari 2021 volledig 
van toepassing is op EU-importeurs. Volgens de EU-
wetgeving moeten grondstoffen op de Europese 
markt voldoen aan normen inzake milieu, 
duurzaamheid, mensenrechten en goed bestuur. 
België draagt via de Wereldbank bij aan het 
verbeteren van het goed bestuur en steunt ngo's die 
problemen rond grondstoffen in kaart brengen. 
 
 
 
 
 
Het vraagstuk van de wapenexport werd op ons 
verzoek besproken in de EU-werkgroep voor non-
proliferatie en wapenexport. We zijn niet op de 
hoogte van wapenexporten van België naar Rwanda 
in de afgelopen 10 jaar. 
 

(En néerlandais) La MONUSCO se retire du 
territoire, conformément à la demande des autorités 
congolaises. Le renforcement de son mandat n'est 
pas à l'ordre du jour et dépend des intentions de la 
RDC et des membres du Conseil de sécurité. Elle 
doit pouvoir exercer son mandat librement, mais sa 
liberté de mouvement est limitée à Goma et sa 
mission se concentre principalement sur la 
protection de son propre personnel. 
 
 
L'Union européenne a adopté en 2017 un règlement 
sur l'importation de minéraux et de métaux 
provenant des zones de conflit, qui s'applique 
pleinement aux importateurs de l'UE depuis le 
1er janvier 2021. En vertu de la législation 
européenne, les matières premières arrivant sur le 
marché européen doivent répondre à des normes en 
matière de protection de l'environnement, de 
durabilité, de respect des droits humains et de bonne 
administration. Par l'intermédiaire de la Banque 
mondiale, la Belgique contribue à l'amélioration de la 
bonne administration et soutient les ONG qui 
recensent les problèmes liés aux matières 
premières. 
 
À notre demande, la question des exportations 
d'armes a été examinée au sein du groupe de travail 
de l'UE en charge de la non-prolifération et des 
exportations d'armes. Nous n'avons pas 
connaissance d'exportations d'armes de la Belgique 
vers le Rwanda au cours des dix dernières années. 
 

(Frans) De vraag over de militaire samenwerking 
van België met Rwanda moet aan de minister van 
Defensie gericht worden. 
 

(En français) La question sur la coopération militaire 
entre la Belgique et le Rwanda doit être adressée au 
ministre de la Défense. 
 

(Nederlands) De Internationale Wielerunie (UCI) 
moet beslissen of het wereldkampioenschap 2025 in 
Kigali zal doorgaan. De sportfederatie beslist over de 

(En néerlandais) L'Union cycliste internationale 
(UCI) devra décider si les championnats du monde 
2025 pourront avoir lieu à Kigali. La fédération 
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deelname van de Belgische ploeg. Het is nog te 
vroeg om al definitieve conclusies te trekken over de 
politieke en veiligheidssituatie. Op dit moment raadt 
de FOD Buitenlandse Zaken reizen naar districten 
langs de landsgrens met Congo sterk af. 
 
 
Gelet op de zeer zorgwekkende situatie in Kivu, 
roepen wij op tot een humanitaire toegang, 
bescherming van de burgers, stopzetting van het 
geweld en respect voor de internationale 
humanitaire rechten. 
 

sportive décidera de la participation de l'équipe 
belge. Il est encore trop tôt pour tirer des conclusions 
définitives sur la situation politique et sécuritaire. 
Actuellement, le SPF Affaires étrangères déconseille 
fortement de se rendre dans les districts situés le 
long de la frontière avec la RDC. 
 
Eu égard à la situation très préoccupante au Kivu, 
nous appelons à un accès humanitaire, à la 
protection des populations civiles, à l'arrêt des 
violences et au respect des droits humanitaires 
internationaux. 
 

(Frans) Goma is de humanitaire logistieke hub voor 
de hele regio. Daarom steunen wij de 
onderhandelingen voor de heropening van de 
luchthaven van Goma, evenals alle andere opties 
om de humanitaire hulp tot bij de bevolking te krijgen.  
 
België draagt bij aan de flexibele fondsen met 
wereldwijde werking, zoals het VN-noodhulpfonds, 
dat onlangs 17 miljoen dollar uittrok, en het 
Humanitair Fonds voor de Democratische Republiek 
Congo. 
 
Zodra de nieuwe begrotingswet is goedgekeurd, kan 
er gepastere hulp gegeven worden. De 
financieringsmogelijkheden voor 2025 worden 
onderzocht.  
 

(En français) Goma étant le hub logistique 
humanitaire qui dessert toute la région, nous 
soutenons les négociations en vue de la réouverture 
de son aéroport et toutes les autres options pour 
l'acheminement de l'aide humanitaire. 
 
La Belgique contribue aux fonds flexibles à 
couverture mondiale, notamment au Fonds central 
d'intervention d'urgence du Bureau des Nations 
Unies qui vient de libérer 17 millions de dollars, et au 
Fonds humanitaire pour la RDC. 
 
Dès que la nouvelle loi budgétaire sera votée, une 
aide plus appropriée pourra être apportée. Les 
possibilités de financement pour 2025 sont à l'étude. 
 

B-FAST, het mechanisme voor het verlenen van 
noodhulp bij natuurrampen, zal niet geactiveerd 
worden.  
 

On n'activera pas B-FAST, le mécanisme de 
réponse aux catastrophes naturelles.  
 

(Nederlands) Wij financieren noodhulp door ngo's en 
internationale organisaties zoals het Rode Kruis. Zij 
verlenen medische zorg en zorgen voor water en 
elektriciteit. 
 
 
Wat seksueel en gendergerelateerd geweld betreft, 
steunt België de holistische benadering van het 
ICRC en Dokters van de Wereld, van preventie tot 
het verbeteren van de zorg in Zuid-Kivu. De strijd 
tegen seksueel en gendergerelateerd geweld is ook 
een transversaal thema van Enabel in Zuid-Kivu. 
 

(En néerlandais) Nous finançons l'aide d'urgence 
par le biais d'ONG et d'organisations internationales 
telles que la Croix-Rouge, qui fournissent des soins 
médicaux et veillent à ce que la population dispose 
d'eau et d'électricité. 
 
En ce qui concerne les violences sexuelles et de 
genre, la Belgique soutient l'approche du Comité 
international de la Croix-Rouge (CICR) et de 
Médecins du Monde, à savoir une démarche 
holistique qui va de la prévention à l'amélioration des 
soins au Sud-Kivu. La lutte contre les violences 
sexuelles et de genre constitue également une 
thématique transversale d'Enabel au Sud-Kivu. 
 

(Frans) België heeft de op 7 februari aangenomen 
VN-resolutie over de mensenrechtensituatie in het 
oosten van de DRC mee ondertekend. 
Overeenkomstig die resolutie werd er beslist om 
dringend een onderzoeksmissie naar de 
schendingen van de mensenrechten en het 
internationale humanitaire recht in de provincies 
Noord- en Zuid-Kivu op te zetten. Een onafhankelijke 
onderzoekscommissie zal de straffeloosheid mee 

(En français) La Belgique a coparrainé la résolution 
sur la situation des droits humains à l'Est de la RDC 
adoptée le 7 février. Celle-ci décide d'une mission 
urgente d'établissement des faits sur les violations 
des droits humains et du droit international 
humanitaire au Nord-Kivu et au Sud-Kivu. Une 
commission d'enquête indépendante contribuera à 
lutter contre l'impunité.  
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helpen bestrijden. 
 
Op 28 januari, na de inname van Goma, hebben 
demonstranten onze kanselarij en het Europees 
visacentrum aangevallen. Ze probeerden binnen te 
dringen en brand te stichten bij de ingangsdeuren. 
Alle lof voor de koelbloedigheid van het personeel en 
de veiligheidsagenten, die de demonstranten met 
niet-dodelijk materieel konden terugdringen. 
 
We hebben onze veiligheidsprocedures in Kinshasa 
en Lubumbashi aangescherpt en ervoor gezorgd dat 
de beveiliging van de ambassade en het 
visacentrum opnieuw operationeel is. 
 
Ik heb de autoriteiten van de DRC herinnerd aan hun 
verplichting om diplomatiek personeel te 
beschermen en heb erop gehamerd dat die 
aanvallen onaanvaardbaar zijn. 
 

 
 
Le 28 janvier, suite à la prise de Goma, des 
manifestants ont attaqué notre chancellerie et le 
Centre européen des visas. Ils ont tenté d'y pénétrer 
et bouté le feu aux entrées. Je salue le sang-froid du 
personnel et des agents de sécurité, qui ont 
repoussé les manifestants avec du matériel non 
létal.  
 
Nous avons renforcé nos dispositifs à Kinshasa et 
Lubumbashi et veillé à ce que les moyens de 
sécurité de l'ambassade et du Centre des visas 
soient à nouveau opérationnels.  
 
J'ai rappelé aux autorités de la RDC ses obligations 
en matière de protection du personnel diplomatique 
et souligné le caractère inacceptable de ces 
attaques.  
 

We mogen die gebeurtenissen, die zich voordoen in 
een context die bevorderlijk is voor het ontstaan van 
antiwesterse gevoelens en die gevoed wordt door 
desinformatie niet minimaliseren.  
 

Il ne faut pas minimiser ces évènements qui 
surviennent dans un contexte où prospère une 
sentiment anti-occidental alimenté par la 
désinformation. 
 

(Nederlands) Sinds deze ernstige incidenten hebben 
de Congolese autoriteiten de veiligheid in onze 
gebouwen versterkt, zodat dit niet meer kan 
gebeuren. 
 

(En néerlandais) Depuis ces graves incidents, les 
autorités congolaises ont renforcé la sécurité dans 
nos bâtiments et nous ont assuré que toutes les 
mesures ont été prises pour éviter que de tels faits 
ne se reproduisent. 
 

(Frans) Met het oog op de veiligheid van onze 
landgenoten staan mijn diensten in contact met onze 
missies in de DRC en de buurlanden. Tijdens 
vergaderingen met Defensie wordt de 
veiligheidssituatie onder de loep genomen. 
 
Indien nodig passen we het reisadvies voor de regio 
aan, en de Belgen in de regio sturen we berichten 
per sms of per mail. We beschikken over 
crisisplannen die geactiveerd kunnen worden als dat 
nodig is. Ten slotte hebben we onze landgenoten 
geadviseerd de provincies Noord- en Zuid-Kivu te 
verlaten. Belgen die zich in Haut-Katanga, Lualaba, 
Tanganyika en Haut-Lomami bevinden, worden 
geadviseerd om opnieuw te beoordelen of hun 
aanwezigheid daar noodzakelijk is.  
 

(En français) Pour la sécurité de nos compatriotes, 
mes services sont en contact avec nos missions en 
RDC et dans les pays voisins. Lors de réunions avec 
la Défense, on examine la situation sécuritaire. 
 
 
On adapte les conseils de voyage pour la région si 
nécessaire, et on envoie des messages par SMS ou 
par mail aux Belges. Nous disposons de plans de 
crise activables si besoin. Enfin, nous avons 
recommandé à nos ressortissants de quitter les 
provinces du Nord et du Sud Kivu. On recommande 
à ceux qui sont dans celles du Haut-Katanga, du 
Lualaba, du Tanganyika et du Haut-Lomami de 
réévaluer la nécessité de leur présence. 
 

02.12  Annick Lambrecht (Vooruit): Ik waardeer de 

antwoorden en het engagement. Alleen dringende 
en doortastende maatregelen kunnen het geweld in 
Congo doen stoppen. Ik ben verheugd dat België zijn 
verantwoordelijkheid zal nemen. De internationale 
gemeenschap moet dat ook doen. Dialoog en 
diplomatie zijn inderdaad uiterst belangrijk. 
 

02.12  Annick Lambrecht (Vooruit): J'apprécie les 

réponses du ministre et son engagement. Seules 
des actions urgentes et fermes peuvent mettre un 
terme à la violence au Congo. Je me réjouis que la 
Belgique prenne ses responsabilités. La 
communauté internationale doit faire de même. Le 
dialogue et la diplomatie sont en effet extrêmement 
importants. 
 

02.13  Charlotte Deborsu (MR): De houding van 02.13  Charlotte Deborsu (MR): En effet, le 
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België is inderdaad duidelijk en ik verwelkom de druk 
die u op Europees en internationaal uitoefent om tot 
een concreet actieplan te komen. 
 
Gezien het zeer hoge aantal verkrachtingen en 
slachtoffers zal de samenwerking met het Rode 
Kruis en een plaatselijk ziekenhuis niet volstaan. 
Men moet de slachtoffers ook recht doen. België 
moet al zijn diplomatieke hefbomen activeren om de 
slachtoffers te steunen en een eind te maken aan de 
straffeloosheid van M23 en de oorlogsmisdaden 
waaraan deze beweging zich, met name tegen de 
kinderen, schuldig maakt. 
 

positionnement de la Belgique est clair et je me 
réjouis de vos pressions européennes et 
internationales pour un plan d'action concret. 
 
Vu le nombre très élevé de viols et de victimes, la 
collaboration avec la Croix-Rouge et avec un hôpital 
local sera insuffisante. Il faudrait aussi rendre justice 
aux victimes. La Belgique doit mobiliser tous ses 
leviers diplomatiques pour soutenir celles-ci et 
mettre fin à l'impunité du M23 pour ses crimes de 
guerre, notamment sur les enfants. 
 

02.14  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Ik ben blij met het 

sterke pleidooi voor actie, al vraag ik net hetzelfde 
voor Israël en Palestina. Het internationaal recht is 
toch overal van toepassing? Het is goed dat er 
individuele acties komen en dat de overeenkomst 
over de kritieke grondstoffen wordt opgeschort. U 
wilt de internationale samenwerking heroriënteren. 
We moeten dat op het regionale niveau tillen zodat 
de geweigerde ontwikkelingssamenwerking door 
Rwanda geen besparing wordt. Het is meer dan ooit 
duidelijk dat de regio extra ondersteuning nodig 
heeft. Daarnaast moeten we niet onmiddellijk druk 
zetten op de Belgische Wielerbond, maar de 
Belgische regering kan wel druk zetten op de UCI. 
België heeft immers een aparte en misschien wel 
sterkere stem wanneer het over Congo gaat. 
 

02.14  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Je me réjouis de 

cet appel résolu à l'action, mais je demande 
exactement la même chose pour Israël et la 
Palestine. Le droit international ne s'applique-t-il pas 
partout? Les actions individuelles et la suspension 
de l'accord relatif aux ressources critiques sont 
positives. Vous voulez réorienter la coopération 
internationale. Nous devons aborder la question au 
niveau régional afin que la coopération au 
développement refusée par le Rwanda ne devienne 
pas une pure économie. Il est plus que jamais 
évident que la région a besoin d'un soutien 
supplémentaire. Par ailleurs, nous ne devrions pas 
exercer une pression immédiate sur la Royale Ligue 
Vélocipédique Belge, mais le gouvernement belge 
peut exercer une pression sur l'UCI, car la Belgique 
a une propre voix, qui est peut-être plus forte, 
lorsqu'il s'agit du Congo. 
 

02.15  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Ik geloof u als u 

zegt dat u alles in het werk gesteld hebt opdat de 
Europese Unie sancties zou kunnen opleggen. De 
EU heeft echter alle diplomatieke geloofwaardigheid 
verloren sinds het conflict in Gaza, aangezien ze met 
twee maten meet naargelang het Afrika, Palestina, 
Oekraïne of Syrië betreft. Wij zijn het Verenigd 
Koninkrijk niet, maar u kunt wel degelijk sancties 
uitvaardigen: de Rwandese overheid stuurt 
Rwandezen naar hier om te studeren; waarom 
kunnen we hun banktegoeden niet bevriezen? 
Familieleden van M23-rebellen vluchten naar ons 
land, terwijl die rebellen mensen vermoorden in 
Bukavu en Goma. We zouden hun visa kunnen 
bevriezen. Een aantal M23-leden hebben zelfs de 
Belgische nationaliteit en hun familieleden verblijven 
in ons land. 
 
Het probleem schuilt niet in het Congolese 
samenlevingsmodel, maar in het feit dat Rwanda op 
zijn verantwoordelijkheid gewezen moet worden. 
Genocideslachtoffers kunnen steeds op onze steun 
rekenen, maar moeten we blijven toekijken hoe de 
Rwandezen nu al dertig jaar lang vrouwen en 
kinderen aanvallen? 

02.15  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Je vous crois 

lorsque vous dites avoir œuvré au mieux pour que 
l’Union européenne puisse imposer des sanctions. 
Cependant, l’Union a perdu toute crédibilité 
diplomatique depuis le conflit à Gaza, puisqu’elle 
recourt à un double standard selon qu’il s’agit de 
l’Afrique, de la Palestine, de l’Ukraine ou de la Syrie. 
Nous ne sommes pas le Royaume-Uni, mais vous 
pouvez prendre des sanctions: les autorités 
rwandaises envoient leurs enfants étudier ici, 
pourquoi ne pas geler leurs avoirs bancaires? Les 
membres du M23 envoient leurs familles se réfugier 
ici, pendant qu’ils tuent à Bukavu et à Goma. On 
pourrait geler leurs visas. Certains membres ont 
même la nationalité belge et leur famille réside sur 
notre territoire. 
 
 
Il ne s’agit pas d’un problème de vivre-ensemble 
congolais, mais de mettre les Rwandais face à leurs 
responsabilités. Nous soutiendrons toujours les 
victimes du génocide, mais faut-il que les Rwandais 
attaquent des femmes et des enfants depuis 
30 ans? 
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U gewaagde van humanitaire hulp ten belope van 
17 miljoen euro. De VN heeft 2,6 miljard euro 
uitgetrokken voor Oekraïne. Die bedragen staan niet 
in verhouding tot elkaar en tonen aan dat er een 
dubbele standaard gehanteerd wordt. Kunnen we 
geen B-FAST-team uitsturen? Welk bedrag schenkt 
ons land aan het Rode Kruis? Tot slot ben ik blij dat 
er ter plaatse een onderzoekscommissie opgericht 
werd en hoop ik dat we er bij de internationale 
gerechtelijke instanties op zullen aandringen om de 
oorlogsmisdadigers Kagame en Nangaa te 
vervolgen. 
 

 
Vous avez parlé de 17 millions d'euros d’aide 
humanitaire. L’ONU a prévu 2,6 milliards pour 
l’Ukraine. Cette disproportion montre qu’il y a un 
double standard. Ne peut-on activer B-FAST? Quel 
montant la Belgique octroie-t-elle à la Croix-Rouge? 
Enfin, je me réjouis de la mise sur pied de la 
commission d’enquête sur place et j’espère que 
nous interpellerons les instances de justice 
internationales pour poursuivre ces criminels de 
guerre, M. Kagame et M. Nangaa. 
 

02.16  Kathleen Depoorter (N-VA): Het is goed dat 

u op Europees niveau in de Raad Buitenlandse 
Zaken duidelijk het Belgische standpunt hebt 
verdedigd. Het is ook goed om onmiddellijk de 
militaire samenwerking stop te zetten, maar het zou 
nog beter zijn om onmiddellijk het akkoord over de 
minerale grondstoffen stop te zetten. Voorts moeten 
we absoluut de ontwikkelingssamenwerking voor 
Rwanda en de Europese steun aan het leger 
stoppen. In de resolutie die vandaag werd 
goedgekeurd en waarover morgen in plenaire 
vergadering zal worden gestemd, wordt u daarin 
gesteund door het volledige Parlement. Ten slotte 
moeten de bevroren middelen voor 
ontwikkelingssamenwerking verschoven worden 
naar humanitaire hulp voor de vluchtelingen.  
 

02.16  Kathleen Depoorter (N-VA): Je me félicite 

que vous ayez défendu clairement la position belge 
à l'échelon européen, lors du Conseil des Affaires 
étrangères. Je salue également la décision de 
cesser immédiatement la coopération militaire, mais 
il serait encore mieux de mettre immédiatement fin à 
l'accord sur les matières premières minérales. Par 
ailleurs, nous devons absolument interrompre la 
coopération au développement avec le Rwanda et 
l'aide européenne à l'armée. Vous êtes soutenu par 
l'ensemble du Parlement dans cette démarche dans 
la résolution approuvée aujourd'hui et qui sera 
soumise au vote en séance plénière demain. Enfin, 
les moyens gelés de la coopération au 
développement doivent être réaffectés à l'aide 
humanitaire en faveur des réfugiés. 
 

02.17  Ellen Samyn (VB): Hopelijk keert het tij 

spoedig, want de situatie in Oost-Congo wordt 
steeds slechter. Er gebeuren onaanvaardbare 
schendingen van het internationaal humanitair recht. 
We hopen dat alle partijen snel hun verplichtingen 
onder het internationaal humanitair recht zullen 
naleven. 
 

02.17  Ellen Samyn (VB): Espérons que la situation 

à l'Est du Congo s'améliore rapidement, car pour 
l'instant, elle ne cesse de se détériorer. Les atrocités 
commises contre des civils et des groupes 
vulnérables sont des violations inacceptables du 
droit humanitaire international. Nous espérons que 
toutes les parties du conflit se résoudront 
rapidement à respecter leurs obligations en vertu du 
droit humanitaire international.  
 

02.18  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Men moet alles 

in het werk stellen om de teksten die door het 
Europees Parlement en door ons Parlement 
aangenomen werden handen en voeten te geven. 
Wil de EU een minimum aan geloofwaardigheid 
herwinnen, dan moet ze ermee ophouden het 
internationale recht selectief toe te passen en moet 
ze de hypocrisie achterwege laten.  
 

02.18  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Il faut tout mettre 

en œuvre pour concrétiser les textes votés au 
Parlement européen et dans ce Parlement. Pour 
retrouver un minimum de crédibilité, il est temps que 
l'UE cesse d'appliquer le droit international à 
géométrie variable et de faire preuve d'hypocrisie. 
 

02.19  Els Van Hoof (cd&v): U hebt een correcte en 

krachtige positie ingenomen op de Europese Raad 
voor de vijf punten die u hebt aangehaald. Het MoU 
was nooit een goed idee. We mogen nooit 
aanvaarden dat Rwanda geweld pleegt en de 
soevereiniteit van Congo aanvalt. Ik hoop dat alle 
samenwerking met het land wordt stopgezet. Ik hoop 
ook dat er nog middelen uit de 

02.19  Els Van Hoof (cd&v): Vous avez adopté une 

position correcte et forte, au Conseil européen, sur 
les cinq points que vous avez soulevés. Le protocole 
d'accord n'a jamais été une bonne idée. Nous ne 
pourrons jamais accepter que le Rwanda commette 
des violences et s'attaque à la souveraineté du 
Congo. J'espère qu'il sera mis fin à toute coopération 
avec ce pays. J'espère également que des moyens 
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ontwikkelingssamenwerking kunnen worden 
geheroriënteerd naar humanitaire samenwerking 
met Oost-Congo. Als we de koppositie hebben 
inzake de kritische positie ten aanzien van Rwanda, 
dan moeten we dat ook doen voor sportieve 
activiteiten. We moeten kritisch zijn voor 
sportswashing door autoritaire staten. Is het dan 
aanvaardbaar dat wij wielerploegen naar daar 
sturen? Ten slotte moet België, met zijn gezant voor 
de Grote Meren, nog krachtiger tussenkomen in het 
regionale debat. 
 

de notre budget pour la coopération au 
développement pourront encore être réorientés vers 
la coopération humanitaire avec l'Est de la RDC. Si 
nous sommes les champions de l'attitude critique à 
l'égard du Rwanda, nous devons en faire de même 
pour ce qui concerne les activités sportives. Il 
convient de se montrer critiques face à la 
propagande sportive pratiquée par des États 
autoritaires. Est-il acceptable, dans ces conditions, 
que nous y envoyions des équipes cyclistes? Enfin, 
la Belgique devrait, par l'intermédiaire de son envoyé 
spécial pour la Région des Grands Lacs, intervenir 
avec encore plus de force dans le débat régional. 
 

02.20  Pierre Kompany (Les Engagés): Zoals u 

vastberaden stelt, is de territoriale integriteit van de 
Democratische Republiek Congo niet 
onderhandelbaar. We kunnen een unilaterale 
beslissing zoals die van Rwanda niet aanvaarden.  
 
Het harmonieuze samenleven in de Congolese 
maatschappij moet in stand gehouden worden. Door 
de bloedbaden die de heer Kagame aanricht, zou de 
Congolese veerkracht echter wel eens haar grenzen 
kunnen bereiken en zou dat genereuze volk gevoelig 
kunnen worden voor haatspraak. Wie zou er 
aanvaarden dat iemand zijn huis binnendringt en zijn 
familie doodt, en dat die persoon vervolgens gezien 
wordt als de kampioen van het harmonieuze 
samenleven? Haast u, mijnheer de minister! De tijd 
dringt om een einde te maken aan het leed in de 
Democratische Republiek Congo!  
 

02.20  Pierre Kompany (Les Engagés): Comme 

vous l'affirmez avec détermination, l'intégrité 
territoriale de la RDC ne se négocie pas. Nous ne 
pouvons accepter une décision unilatérale comme 
celle du Rwanda. 
 
Le vivre-ensemble congolais doit être entretenu. 
Néanmoins, à cause des massacres commis par 
M. Kagame, la résilience congolaise pourrait 
atteindre ses limites et ce peuple généreux pourrait 
devenir sensible aux discours de haine. Qui 
accepterait que quelqu'un entre chez lui pour tuer sa 
famille, mais apparaisse aux yeux des autres 
comme un champion du vivre-ensemble? Faites vite, 
Monsieur le ministre! Le temps presse pour faire 
taire les pleurs en RDC! 
 

02.21  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): U hebt 

gesproken over Oost-Europa en Oost-Congo, maar 
u vergat het Midden-Oosten. 
 
Ik kan alleen maar vaststellen dat men zich 
voorzichtig opstelt wanneer het gaat over het 
uitvaardigen van sancties tegen Rwanda, terwijl we 
Rusland gezamenlijk massale sancties opleggen en 
hetzelfde zouden moeten kunnen doen ten aanzien 
van Rwanda. We hebben in de commissie unaniem 
een tekst goedgekeurd en dat mag geen slag in het 
water zijn. Er moet actie volgen. 
 

02.21  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): Vous avez 

évoqué l'Est de l'Europe et celui du Congo, mais 
vous avez oublié le Proche-Orient. 
 
Je ne peux que constater une espèce de prudence 
lorsqu'il s'agit d'évoquer des sanctions contre le 
Rwanda ou notre capacité collective d'imposer des 
sanctions massives à Moscou. Nous devrions 
pouvoir en faire de même avec Kigali. Nous avons 
voté un texte à l'unanimité en commission, et il ne 
faut pas que ce soit un coup dans l'eau. Il faut que 
les actions suivent. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

03 Actualiteitsdebat over de besprekingen tussen 

Trump en Poetin over Oekraïne en toegevoegde 
vragen van 
- Annick Lambrecht aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
onderhandelingen tussen Trump en Poetin over 
Oekraïne" (56002622C) 
- François De Smet aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 

03 Débat d'actualité sur les discussions entre 

Trump et Poutine sur l'Ukraine et questions 
jointes de 
- Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "Les 
négociations sur l'Ukraine entre Trump et 
Poutine" (56002622C) 
- François De Smet à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
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Ontwikkelingssamenwerking) over "Het 
vredesplan van Trump en Poetin voor Oekraïne" 
(56002662C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
besprekingen tussen Trump en Poetin over de 
oorlog in Oekraïne, en de plaats van Europa" 
(56002790C) 
- Christophe Lacroix aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De positie 
van Europa tussen de VS en Rusland" 
(56002940C) 
- Kathleen Depoorter aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Oekraïne" 
(56002989C) 
- Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Oekraïne" 
(56003084C) 
 

au développement) sur "Le plan de paix de Trump 
et de Poutine concernant l’Ukraine" (56002662C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Les discussions entre 
Trump et Poutine sur le conflit en Ukraine, et la 
place de l'Europe" (56002790C) 
- Christophe Lacroix à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "La position 
de l'Europe entre les USA et la Russie" 
(56002940C) 
- Kathleen Depoorter à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur "L'Ukraine" 
(56002989C) 
- Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "L'Ukraine" (56003084C) 
 

03.01  Annick Lambrecht (Vooruit): Zonder enige 

afstemming met de Europese bondgenoten is de 
Amerikaanse president Trump directe 
vredesgesprekken over Oekraïne opgestart met 
Rusland. Hij gaf daarbij aan dat Oekraïne mogelijk 
territoriale concessies moet doen en dat het NAVO-
lidmaatschap voor Oekraïne niet realistisch is. 
Voorts verweet hij Oekraïne onterecht de oorlog te 
zijn gestart en noemde hij president Zelensky een 
dictator. Deze gebeurtenissen roepen grote vragen 
op over de positie, de invloed en de strategische 
autonomie van de EU.  
 
Hoe kijkt u hiernaar? Welke diplomatieke initiatieven 
zult u nemen? Welke garanties biedt België dat het 
Oekraïne zal blijven steunen, zowel op militair als op 
civiel vlak? 
 

03.01  Annick Lambrecht (Vooruit): Sans la 

moindre concertation avec ses alliés européens, le 
président américain Donald Trump a lancé des 
pourparlers de paix directs avec la Russie au sujet 
de l'Ukraine. Dans ce cadre, il a déclaré que 
l'Ukraine devrait potentiellement céder des territoires 
et que l'adhésion de l'Ukraine à l'OTAN n'était pas 
réaliste. Il a également accusé l'Ukraine, à tort, 
d'avoir déclenché la guerre et il a qualifié le président 
Volodymyr Zelensky de dictateur. Ces événements 
suscitent d'importantes questions sur la position, 
l'influence et l'autonomie stratégique de l'UE.  
 
Quelle est votre vision à cet égard? Quelles 
initiatives diplomatiques prendrez-vous? Quelles 
garanties la Belgique apporte-t-elle quant au 
maintien de son soutien à l'Ukraine, tant sur le plan 
militaire que sur le plan civil? 
 

03.02  François De Smet (DéFI): Sinds het 

telefoongesprek van 13 februari tussen de heren 
Trump en Poetin, zijn de zaken in een 
stroomversnelling geraakt, als we de Amerikaanse 
verklaringen mogen geloven waarin men er reeds 
van uitgaat dat Oekraïne territoriale toegevingen zal 
moeten doen en nooit tot de NAVO zal kunnen 
toetreden. De Amerikaanse regering is 
onvoorspelbaar en stelt zich pro-Russisch op. We 
evolueren in de richting van een vredesregeling die 
achter de rug van de Oekraïners en de Europeanen 
om uitgewerkt wordt. Indien Oekraïne moet 
aanvaarden dat zijn grondgebied in stukken 
verdeeld wordt en dat de wet van de sterkste 
zegeviert over het internationale recht en 
eerbiediging van de grenzen, worden al onze 

03.02  François De Smet (DéFI): Depuis le coup de 

téléphone du 13 février entre MM. Trump et Poutine, 
l'histoire s'accélère, si l'on en croit les déclarations 
américaines qui considèrent déjà que l'Ukraine 
devra faire des concessions territoriales et ne pourra 
jamais faire partie de l'OTAN. L'administration 
américaine est imprévisible et pro-russe. On va vers 
un règlement de paix dans le dos des Ukrainiens et 
des Européens. Si l'Ukraine doit accepter le 
dépeçage de son pays, et que la loi du plus fort 
l'emporte sur le respect des frontières et du droit 
international, c'est l'ensemble de nos valeurs qui 
seront bafouées. Notre pays aurait dû aider 
davantage l'Ukraine.  
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waarden met voeten getreden. Ons land had 
Oekraïne beter moeten helpen.  
 
Wat zal onze houding zijn tegenover dit keerpunt? 
Welk standpunt zullen we innemen met betrekking 
tot dit nieuwe akkoord van Jalta of dit nieuwe verdrag 
van München? Indien er geen vrede komt, zullen wij 
de Oekraïners dan beter helpen, want zij willen tot 
de NAVO en de EU toetreden?  
 

 
 
 
Quelle sera notre attitude face à ce tournant? Quelle 
sera notre position face à ce nouveau Yalta ou 
Munich? Si jamais la paix ne se fait pas, aiderons-
nous davantage les Ukrainiens, qui ont vocation à 
rejoindre l'OTAN et l'UE?  
 

03.03  Christophe Lacroix (PS): Sinds de 

conferentie van München hebben de presidenten 
Trump en Poetin verder overlegd over wat ze nog 
kunnen buitmaken. President Zelensky staat onder 
druk om de zeldzame aardmetalen en mineralen af 
staan en zo een lening van 500 miljard dollar terug 
te betalen.  
 
Deze onderhandelingen, waarvoor Oekraïne en de 
EU niet uitgenodigd werden, helpen Vladimir Poetin 
weer in het zadel. Voor ons vormt het beleid van de 
voldongen feiten een bedreiging, temeer daar 
Washington het NAVO-lidmaatschap van Oekraïne 
en een terugkeer naar de grenzen van vóór 2014 als 
een illusie lijkt te beschouwen.  
 
Hoe staat België tegenover die ontwikkelingen? 
Welke initiatieven zal België nemen om ervoor te 
zorgen dat de EU en Oekraïne betrokken blijven en 
dat hun belangen gevrijwaard worden? Waarom 
heeft ons land het Russische en Amerikaanse 
stemgedrag in de Veiligheidsraad niet veroordeeld? 
 

03.03  Christophe Lacroix (PS): Depuis la 

conférence de Munich, le duo Trump-Poutine est allé 
plus loin dans la concertation pour se repaître du 
cadavre. Le président Zelensky est mis sous 
pression pour céder les terres rares et les minerais, 
censés rembourser un prêt de 500 milliards de 
dollars.  
 
Ces négociations où l'Ukraine et l'UE ne sont pas 
conviées remettent en selle Vladimir Poutine. La 
politique du fait accompli nous menace, d'autant que 
Washington semble considérer comme illusoire une 
adhésion de l'Ukraine à l'OTAN et un retour aux 
frontières d'avant 2014.  
 
 
Quelle est la position belge face à ces 
développements? Quelles initiatives prendra la 
Belgique pour que l'UE et l'Ukraine restent 
impliquées et que leurs intérêts soient préservés? 
Pourquoi ne pas avoir condamné le vote russo-
américain au Conseil de sécurité?  
 

03.04  Kathleen Depoorter (N-VA): De VS en 

Oekraïne hebben bijna een akkoord bereikt waarbij 
de VS toegang krijgen tot Oekraïense zeldzame 
aardmetalen.  
 
Wat is de Belgische positie ten aanzien van het 
voorgestelde grondstoffenakkoord? Hoe beoordeelt 
de Belgische regering de mogelijke gevolgen van dit 
akkoord voor de Europese veiligheid en economie? 
Hoe zien de nieuwe Europese sancties eruit? 
Onderzoekt de EU de zogenaamde schaduwvloot 
van Rusland? 

 

03.04  Kathleen Depoorter (N-VA): Les États-Unis 

et l'Ukraine sont proches d'un accord qui devrait 
permettre aux États-Unis d'avoir accès aux terres 
rares dans le sol ukrainien.  
 
Quelle est la position belge par rapport à l'accord 
proposé sur les minerais? Comment le 
gouvernement belge évalue-t-il l'impact potentiel de 
cet accord sur la sécurité et l'économie 
européennes? Quelle forme les nouvelles sanctions 
européennes prendront-elles? L'UE examine-t-elle 
les origines de la "flotte fantôme" russe?  

 

03.05  Els Van Hoof (cd&v): Amerika lijkt Oekraïne 

als een baksteen te laten vallen en lijkt een 
bondgenoot van Poetin geworden. Anderzijds zijn de 
VS geïnteresseerd in de Oekraïense grondstoffen. 
Oekraïne en Europa moeten mee aan de 
onderhandelingstafel zitten. Tegelijk blijft het 
cruciaal om het lot van Oekraïne én Europa zelf in 
handen te nemen.  
 
 
Welke concrete maatregelen werden genomen op 
de Europese Raad Buitenlandse Zaken? Hoe zal de 

03.05  Els Van Hoof (cd&v): Il semble que les États-

Unis laissent tomber l'Ukraine comme une vieille 
chaussette et soient devenus un allié de Poutine. 
D'autre part, les États-Unis sont intéressés par les 
matières primaires ukrainiennes. L'Ukraine et 
l'Europe doivent également siéger à la table des 
négociations. En même temps, il est crucial de 
prendre en main le destin de l'Ukraine et de l'Europe 
elle-même.  
 
Quelles mesures concrètes ont-elles été prises lors 
du Conseil européen des Affaires étrangères? 
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EU haar veiligheidsstructuur versterken? Welke 
bilaterale steun plant België aan Oekraïne? 
 

Comment l'UE renforcera-t-elle sa structure de 
sécurité? Quel soutien bilatéral la Belgique compte-
t-elle offrir à l'Ukraine? 
 

03.06 Minister Maxime Prévot (Nederlands): Dit is 

een bijzondere wending in de houding van de 
Amerikaanse partner en bondgenoot. Er kan niets 
beslist worden over Oekraïne zonder het land daarbij 
te betrekken en hetzelfde geldt voor de EU. 
 

03.06  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): Il 

s'agit d'un revirement particulier dans l'attitude de 
notre partenaire et allié américain. Rien ne peut être 
décidé sur l'Ukraine sans que le pays soit impliqué 
dans les pourparlers et il en va de même pour l'UE. 
 

(Frans) Sinds drie jaar vecht Oekraïne voor zijn 
voortbestaan tegen de Russische agressor. Wij 
kunnen niet dulden dat de verantwoordelijkheid van 
Rusland als agressor gerelativeerd wordt door een 
kromme en tendentieuze interpretatie van de 
geschiedenis. Een akkoord over de toekomst van 
Oekraïne kan maar duurzaam zijn als de EU en 
Oekraïne zelf erbij betrokken zijn.  
 

(En français) Depuis trois ans, l'Ukraine se bat pour 
survivre face à l'envahisseur russe. Nous ne 
pouvons accepter que les responsabilités de 
Moscou en tant qu'agresseur soient relativisées par 
une lecture biaisée de l'Histoire. Aucun accord relatif 
à l'avenir de l'Ukraine ne sera durable sans que l'UE 
et l'Ukraine y soient associées.  
 

(Nederlands) Sinds 2022 hebben de EU en haar 
lidstaten 134,5 miljard euro steun verleend aan 
Oekraïne, waaronder 48,5 miljard euro militaire 
bijstand. Gezamenlijk heeft de EU in 2024 meer dan 
de helft van alle militaire steun aan Oekraïne 
verstrekt. De hulp van de VS aan Oekraïne zou 
114 miljard euro bedragen. De door de regering- 
Trump genoemde schuld van 500 miljard dollar lijkt 
dus schromelijk overschat. De EU is niet betrokken 
bij bilaterale besprekingen over de exploitatie van 
zeldzame mineralen in Oekraïne. 
 

(En néerlandais) Depuis 2022, l'Union européenne 
et ses États membres ont fourni 134,5 milliards 
d'euros d'aide à l'Ukraine, dont 48,5 milliards d'euros 
d'assistance militaire. Collectivement, en 2024, l'UE 
a fourni plus de la moitié de toute l'assistance 
militaire à l'Ukraine. L'aide américaine à l'Ukraine 
s'élèverait à 114 milliards d'euros. La dette de 
500 milliards de dollars citée par l'administration 
Trump semble donc terriblement surévaluée. L'UE 
n'est pas associée aux discussions bilatérales 
relatives à l'exploitation de minerais précieux en 
Ukraine. 
 

(Frans) We betreuren dat de VS stappen zet zonder 
met de Europeanen te overleggen en dat de 
regering-Trump zich kennelijk door een 
transactionele aanpak laat leiden. 
 
Bij gebrek aan unanimiteit heeft Europa de 
Amerikaanse resolutie tegengehouden waarin er 
geen gewag gemaakt werd van een schending van 
de territoriale integriteit van Oekraïne, waardoor 
beide partijen op gelijke voet gesteld werden en er 
geen agressor aangeduid werd, wat een 
schokkende episode was. 
 
De door de Europeanen en Oekraïne voorgestelde 
resolutie met haar amendementen werd door een 
meerderheid in de Algemene Vergadering gesteund, 
maar werd later tegengehouden in de 
Veiligheidsraad. 
 
Die stemming in de Veiligheidsraad is beschamend. 
Het kan niet zo zijn dat de geschiedenis herschreven 
wordt en de Oekraïense leider gelijkgesteld wordt 
met een dictator en er geïnsinueerd wordt dat 
Oekraïne het conflict heeft uitgelokt. België is 
duidelijk: we zijn en blijven bondgenoten van 
Oekraïne. 

(En français) Nous regrettons les démarches 
américaines non concertées avec les Européens, 
ainsi que l'approche transactionnelle qui semble 
guider l'administration Trump. 
 
À défaut d'être unanime, l'Europe a contrecarré la 
résolution américaine qui ne parlait pas de violation 
de l'intégrité territoriale de l'Ukraine, plaçant les deux 
parties sur un même pied et oubliant d'identifier 
l'agresseur, ce qui a constitué un épisode choquant.  
 
 
 
La résolution proposée par les Européens et 
l'Ukraine, avec ses amendements, a été soutenue 
majoritairement à l'Assemblée générale, mais a été 
contrecarrée plus tard au Conseil de sécurité. 
 
 
Ce vote intervenu dans cette instance est honteux. Il 
ne peut y avoir de révision de l'Histoire au point 
d'assimiler le dirigeant ukrainien à un dictateur et 
d'insinuer que l'Ukraine aurait provoqué le conflit. La 
Belgique est claire: nous sommes et resterons des 
alliés de l'Ukraine. 
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De gebeurtenissen nopen ons tot realisme. We 
moeten een aanpak ontwikkelen die ons de garantie 
biedt dat we een plaats aan de onderhandelingstafel 
krijgen. 
 

 
Les évènements nous incitent à faire preuve de 
réalisme. Nous devons développer une approche qui 
nous garantira une place à la table des négociations. 
 

(Nederlands) Daarom zullen de initiatieven van de 
Franse president Macron, de voorzitter van de 
Europese Raad en de EU-ministers van 
Buitenlandse Zaken van groot belang zijn. 
 

(En néerlandais) Aussi les initiatives du président 
français Emmanuel Macron, du président du Conseil 
européen et des ministres européens des Affaires 
étrangères seront-elles d'une grande importance.  
 

(Frans) Een eensgezinde, snelle en krachtige 
Europese reactie is absoluut noodzakelijk om een 
vredesproces waarbij alle belanghebbenden – ook 
België – betrokken worden, te garanderen. Dat is 
niet vanzelfsprekend. De veiligheidsgaranties van 
een eventueel akkoord zullen door Europa moeten 
worden uitgewerkt. België zal zijn 
verantwoordelijkheid opnemen en zal wellicht zijn 
defensie-uitgaven verhogen. 
 
Het bilaterale veiligheidsakkoord van mei 2024 bindt 
Oekraïne voor tien jaar aan België. We hebben ons 
ertoe verbonden gevechtsvliegtuigen, moderne 
pantservoertuigen en diverse uitrustingen te leveren. 
Er zal worden samengewerkt op het vlak van de 
defensie-industrie, de inlichtingendiensten, de 
cyberveiligheid en de strijd tegen desinformatie. 
 
De Belgische diplomatie blijft actief betrokken. De 
eerste minister en ik hebben gepleit voor een 
rechtvaardige en duurzame vrede. Alleen Oekraïne 
kan, samen met zijn bondgenoten, bepalen of de 
context gunstig is voor het opstarten van 
onderhandelingen. 
 
De Franse president Macron heeft eerste minister 
De Wever gecontacteerd, omdat België altijd een 
belangrijke steunpilaar voor Oekraïne is geweest. 
Het Verenigd Koninkrijk, Canada, IJsland en 
Noorwegen delen de Europese visie en sluiten uit 
dat er vrede kan worden gesticht met geweld. 
 

(En français) Une réaction européenne unanime, 
rapide et vigoureuse est indispensable pour garantir 
un processus de paix incluant toutes les parties 
prenantes, dont la Belgique. Elle n'est pas acquise. 
Les garanties de sécurité d'un éventuel accord 
devront être développées par l'Europe. La Belgique 
prendra ses responsabilités et augmentera 
probablement ses dépenses de Défense. 
 
 
L'accord bilatéral de sécurité de mai 2024 lie 
l'Ukraine à la Belgique pour dix ans. Nous nous 
sommes engagés à livrer des avions de combat, des 
véhicules blindés modernes et divers équipements. 
Une coopération est prévue dans l'industrie de la 
Défense, le renseignement, la cybersécurité, la lutte 
contre la désinformation. 
 
La diplomatie belge reste mobilisée. Le premier 
ministre et moi avons plaidé pour une paix juste et 
durable. Seule l'Ukraine, avec ses alliés, peut 
déterminer si le contexte est propice à l'ouverture de 
négociations. 
 
 
Le président Macron a contacté M. De Wever car la 
Belgique a toujours été un contributeur important. Le 
Royaume-Uni, le Canada, l'Islande et la Norvège 
partagent la vision européenne et excluent d'obtenir 
la paix par la force. 
 

(Nederlands) In de EU heerst het besef van urgentie 
en de nood aan een flexibele modus operandi. Het 
is niet langer acceptabel dat bepaalde lidstaten 
Europese hulpmechanismen voor Oekraïne 
blokkeren of gijzelen. De tijd is tegen ons. 
 

(En néerlandais) Les pays de l'UE sont conscients 
de l'urgence et de la nécessité d'un modus operandi 
flexible. Il n'est plus acceptable que certains États 
membres bloquent les mécanismes européens 
d'aide à l'Ukraine ou les soumettent à des conditions. 
Le temps joue contre nous. 
 

(Frans) De genoemde landen delen natuurlijk de 
Europese visie op het conflict, met de noodzaak om 
de beëindiging van het conflict met geweld af te 
dwingen, ook al moeten er tegelijk alle mogelijke 
diplomatieke inspanningen geleverd worden om het 
conflict via onderhandelingen te beëindigen.  
 

(En français) Les pays évoqués partagent 
évidemment cette vision européenne du conflit, avec 
la nécessité d'obtenir par la force la cessation du 
conflit, même s'il y a lieu de déployer tous les efforts 
diplomatiques afin de parvenir à cette cessation par 
la négociation. 
 

(Nederlands) Het zestiende pakket EU-sancties (En néerlandais) Le seizième train de sanctions de 
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tegen Rusland werd op 24 februari 2025 
goedgekeurd. Het gaat over bijkomende personen 
en entiteiten die de Russische oorlogseconomie 
ondersteunen en over exportverboden op gevoelige 
goederen zoals chemicaliën, software en chroom. 
Het pakket bevat ook maatregelen tegen de 
Russische transport- en infrastructuursectoren en 
een importverbod van aluminium uit Rusland. Verder 
zijn er veel technische wijzigingen die dienen om 
sanctieomzeiling tegen te gaan en de uitvoering te 
vereenvoudigen. Er worden ook meer dan 70 
schepen uit de Russische schaduwvloot 
gesanctioneerd. De vloot wordt nauw gevolgd. 
Landen aan de Noordzee en de Baltische Zee 
werken samen om die schepen stil te leggen en de 
uitbreiding van de vloot tegen te gaan. De Europese 
Raad van 6 maart 2025 zal zich buigen over de 
volgende stappen. 
 

l'UE contre la Russie a été adopté le 24 février 2025. 
La liste des personnes et entités sanctionnées en 
raison de leur soutien à l'économie de guerre de la 
Russie a été allongée et l'exportation de biens 
sensibles tels que les produits chimiques, les 
logiciels et le chrome est désormais interdite. Les 
mesures portent également sur les secteurs russes 
du transport et des infrastructures et prévoient une 
interdiction d'importation d'aluminium de Russie. Par 
ailleurs, de nombreuses modifications techniques 
visent à lutter contre le contournement des sanctions 
et à simplifier la mise en œuvre de ces dernières. 
Plus de 70 navires de la flotte fantôme russe font 
également l'objet de sanctions. Un suivi étroit de 
cette flotte a été mis en place. Les pays riverains de 
la mer du Nord et de la mer Baltique collaborent en 
vue d'immobiliser ces navires et d'éviter l'extension 
de la flotte. Le Conseil européen du 6 mars 2025 se 
penchera sur des mesures supplémentaires. 
 

03.07  Annick Lambrecht (Vooruit): Het is 

inderdaad van cruciaal belang dat Europa niet 
buitenspel wordt gezet en dat we blijven opkomen 
voor de soevereiniteit en de veiligheid van Oekraïne. 
Dat kan enkel door een sterke, eensgezinde 
Europese houding. Ik ben blij dat u daar blijft op 
aandringen. 
 

03.07  Annick Lambrecht (Vooruit): Il est en effet 

crucial que l'Europe ne se fasse pas court-circuiter 
et que nous continuions à défendre la souveraineté 
et la sécurité de l'Ukraine. Les pays européens n'y 
parviendront que s'ils restent soudés et portent une 
position forte et unie. Je salue votre insistance à ce 
sujet.  
 

03.08  Christophe Lacroix (PS): Mijnheer de 

minister, u strekt België, de Europese Unie en 
Oekraïne tot eer en daarvoor dank ik u. 
 
U zit echter klem door de NAVO-gezinde visie van 
de regeringsverklaring, die gecorrigeerd zal moeten 
worden. Ik zal de Europese top van 6 maart 
aandachtig volgen, want die biedt de gelegenheid 
om een nieuwe Europese routekaart op te stellen en 
het economische, diplomatieke en militaire beleid 
anders te oriënteren. We moeten ons niet langer 
laten leiden door de Amerikanen als referentie. De 
Verenigde Staten waren onze bondgenoten en ik 
dacht dat ze nog steeds onze partners waren, maar 
misschien worden ze op een dag wel onze 
tegenstanders?  
 
Ik roep u ertoe op om u vastberaden op te stellen ten 
opzichte van de bruutheid van Poetin en Trump, met 
wie we maar erg weinig waarden delen.  
 
Ik dank u dat u de stemming in de VN publiekelijk 
hebt veroordeeld en dat u ze als een schande hebt 
bestempeld.  
 

03.08  Christophe Lacroix (PS): Monsieur le 

ministre, merci pour avoir rendu l'honneur à la 
Belgique, à l'Union européenne et à l'Ukraine. 
 
Vous êtes coincé par la vision atlantiste de la 
déclaration gouvernementale qu'il va falloir corriger. 
Je serai attentif au sommet européen du 6 mars car 
il est l'occasion de construire une nouvelle feuille de 
route européenne en réorientant notre politique 
économique, diplomatique et militaire. Abandonnons 
la référence américaine; les États-Unis étaient nos 
alliés, je les croyais encore nos partenaires mais ne 
deviendront-ils pas un jour nos adversaires? 
 
 
 
 
Je vous encourage à la fermeté face à la brutalité de 
Poutine et Trump dont nous ne partageons que très 
peu de valeurs. 
 
Je vous remercie d'avoir condamné publiquement le 
vote intervenu à l'ONU et de l'avoir qualifié de honte. 
 

03.09  François De Smet (DéFI): We mogen niet 

aanvaarden dat in Europa grenzen door geweld 
vastgelegd worden. Dat wordt terecht als een 
principekwestie beschouwd. De verdeeldheid onder 
de Europeanen leidt stilaan tot het ontstaan van 

03.09  François De Smet (DéFI): Nous ne pouvons 

pas accepter que la force entérine des frontières en 
Europe. On a raison d'en faire une question de 
principe. Les Européens sont en train de se diviser 
en deux blocs: ceux qui pensent qu'il est encore 
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twee blokken: zij die denken dat het nog mogelijk is 
om president Trump tot rede te brengen en zij die 
zich ervan bewust zijn dat deze man onvoorspelbaar 
is. 
 
Er bestaat een pro-Russische geneigdheid die we bij 
de regering-Trump moeten incalculeren.  
 
Ons land mocht nog niet mee aanschuiven aan de 
Europese tafel om de eenvoudige reden dat we zo 
weinig militaire steun geboden hebben, maar ter 
compensatie kunnen we wel rekenen op ons 
uitgebreide diplomatieke netwerk, dat België in staat 
stelt om op sleutelmomenten in de geschiedenis een 
essentiële rol te spelen. Ik moedig u ertoe aan om te 
blijven proberen een voet tussen de deur te krijgen. 
Het is mogelijk dat de vredesinspanningen niets 
zullen opleveren en dat we Oekraïne dan militair 
zullen moeten bijstaan. 
 

possible de raisonner M. Trump, et les autres qui ont 
conscience que cet homme est imprévisible. 
 
 
 
Il y a un tropisme pro-russe qu'il faut pouvoir intégrer 
avec son administration. 
 
Nous ne sommes pas encore autour de la table 
européenne en raison de la faiblesse de notre aide 
militaire, mais nous avons une compensation sous la 
forme de notre vaste réseau diplomatique qui permet 
à la Belgique, aux moments clés de l'histoire, de 
jouer un rôle essentiel. Je vous encourage à 
continuer à mettre un pied dans la porte. Il est 
possible que les efforts de paix n'aboutissent pas et 
nous devrons alors apporter notre aide militaire à 
l'Ukraine. 
 

03.10  Kathleen Depoorter (N-VA): Onze steun aan 

Oekraïne moet krachtig en duidelijk zijn. Het is goed 
dat de uitspraken van Trump veroordeeld worden. 
Minister Francken zoekt de middelen bijeen voor 
defensie. Als Europa effectief 134 miljard euro steun 
heeft gegeven aan Oekraïne en de VS 114 miljard 
euro, dan zijn de VS zich rijk aan het rekenen. Er 
moet een vredesakkoord onderhandeld worden met 
de partners aan tafel, dus met Oekraïne en de EU. 
De premier en u krijgen daarbij alle steun. 
 

03.10  Kathleen Depoorter (N-VA): Notre soutien à 

l'Ukraine doit être clair et fort. Il est positif que les 
déclarations de M. Trump aient été condamnées. 
M. Francken cherche à rassembler des moyens en 
matière de défense. Si l'Europe a effectivement 
fourni 134 milliards d'euros d'aides à l'Ukraine et les 
États-Unis, 114 milliards d'euros, ces derniers ne 
pourront pas évoquer une dette aussi importante 
que ce qu'ils prétendent. Il convient de négocier un 
accord de paix en présence des partenaires 
impliqués, c'est-à-dire avec l'Ukraine et l'UE. Le 
premier ministre et vous-même bénéficierez de tout 
notre soutien à cet égard. 
 

03.11  Els Van Hoof (cd&v): Zonder Oekraïne aan 

tafel en zonder Europese veiligheidsgaranties kan er 
geen duurzame vrede zijn. Een eensgezinde EU 
moet een krachtig signaal geven en blijven inzetten 
op militaire en humanitaire steun. Wij mogen ons niet 
voorhouden dat het genoeg is. Onze regering is 
eensgezind, net als de oppositie. 
 

03.11  Els Van Hoof (cd&v): Sans l'Ukraine à la 

table des négociations et sans garanties de sécurité 
européennes, il ne peut y avoir de paix durable. Une 
Union soudée doit envoyer un signe fort et 
poursuivre le soutien militaire et humanitaire. Croire 
qu’on a apporté suffisamment de soutien serait une 
erreur. Notre gouvernement est uni, de même que 
l'opposition. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

04 Actualiteitsdebat over de politieke gevangenen 

in Iran en Ahmadreza Djalali en toegevoegde 
vragen van 
- Ellen Samyn aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Ahmadreza 
Djalali" (56002282C) 
- François De Smet aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De repressie 
tegen politieke gevangenen in Iran" (56002309C) 
- Annick Lambrecht aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 

04 Débat d'actualité sur les prisonniers politiques 

en Iran et Ahmadreza Djalali et questions jointes 
de 
- Ellen Samyn à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Ahmadreza Djalali" 
(56002282C) 
- François De Smet à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La répression des 
prisonniers politiques en Iran" (56002309C) 
- Annick Lambrecht à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
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Ontwikkelingssamenwerking) over "De vrijlating 
van professor Djalali" (56002457C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie 
van professor Djalali en de andere gedetineerden 
in Iran" (56002965C) 
- Darya Safai aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De huidige 
toestand van Ahmadreza Djalali" (56003016C) 
- Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Ahmadreza 
Djalali" (56003100C) 
- Charlotte Deborsu aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het 
engagement van België met betrekking tot de 
mensenrechtensituatie in Iran" (56003115C) 
 

Coopération au développement) sur "La libération 
du Pr Djalali" (56002457C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation du 
professeur Djalali et des détenus en Iran" 
(56002965C) 
- Darya Safai à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation actuelle 
d'Ahmadreza Djalali" (56003016C) 
- Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Ahmadreza Djalali" 
(56003100C) 
- Charlotte Deborsu à Maxime Prévot (VPM 
Affaires étrangères, Affaires européennes et 
Coopération au développement) sur 
"L'engagement de la Belgique face à la situation 
des droits humains en Iran" (56003115C) 
 

04.01  François De Smet (DéFI): De opposanten 

van het Iraanse regime worden gefolterd en zijn het 
slachtoffer van een blinde repressie. Ngo’s, 
waaronder Amnesty International, berichten over de 
terdoodveroordeling na oneerlijke processen van 
drie politieke gevangenen wier executies nakend is. 
De heren Ehsani en Hassani, die in 2022 
gearresteerd werden, werden fysiek en 
psychologisch gefolterd. Er is ook het geval van 
mevrouw Azizi, een Koerdische maatschappelijk 
werkster. Ondanks de moedige campagnes van de 
ngo’s, blijft het terreurregime de mensenrechten op 
een bloedige manier schenden. Vorig jaar werden er 
1.000 mensen geëxecuteerd. De Iranezen hebben 
nood aan sterke internationale steun. Elke stem telt! 
 
Werd de ambassadeur van Iran in België onlangs 
ontboden? Zal België de oproepen om de executies 
van politieke opposanten stop te zetten kracht 
bijzetten? Zal de Europese diplomatie die 
afschuwelijke escalatie aan de kaak stellen?  
 

04.01  François De Smet (DéFI): Les opposants au 

régime iranien sont soumis à la torture et à une 
répression aveugle. Des ONG, dont Amnesty 
International, relatent la condamnation à mort, au 
terme de procès inéquitables, de trois prisonniers 
politiques dont l'exécution serait imminente. Arrêtés 
en 2022, MM. Ehsani et Hassani ont subi des 
tortures physiques et psychologiques. Il y a aussi 
Mme Azizi, une travailleuse sociale kurde. En dépit 
des campagnes courageuses des ONG, les droits de 
l’homme continuent à être bafoués de manière 
sanglante par un régime de terreur. L’an dernier, 
1 000 exécutions ont été recensées. Les Iraniens 
ont besoin d’un soutien international fort. Toute voix 
compte! 
 
L’ambassadeur d’Iran en Belgique a-t-il récemment 
été convoqué? La Belgique va-t-elle relayer les 
appels à cesser les exécutions d’opposants 
politiques? La diplomatie européenne va-t-elle 
dénoncer cette escalade effroyable? 
 

04.02  Ellen Samyn (VB): Ik ben heel bezorgd over 

de situatie van de Iraanse wetenschapper 
Ahmadreza Djalali, die al bijna negen jaar onterecht 
vastzit in mensonwaardige omstandigheden in een 
Iraanse gevangenis. De laatste maanden gaat zijn 
gezondheidstoestand zienderogen achteruit door 
ondervoeding, martelpraktijken en de constante 
dreiging met de doodstraf.  
 
Wat is de stand van zaken? Hoe is zijn 
gezondheidstoestand? Hebt u contact met Zweden? 
Welke diplomatieke stappen heeft België, al 
ondernomen? Werd de gijzelingsdiplomatie recent 
nog aangekaart op verschillende internationale fora? 
 

04.02  Ellen Samyn (VB): Je suis très inquiète de la 

situation du scientifique iranien Ahmadreza Djalali, 
injustement détenu dans des conditions 
dégradantes dans une prison iranienne depuis près 
de neuf ans. Ces derniers mois, sa santé s'est 
visiblement détériorée en raison de la malnutrition, 
de la torture et de la menace constante de la peine 
de mort.  
 
Quel est l'état de la situation? Quel est son état de 
santé? Êtes-vous en contact avec la Suède? Quelles 
démarches diplomatiques la Belgique a-t-elle déjà 
entreprises? La question de la diplomatie des otages 
a-t-elle été abordée récemment dans les différents 
forums internationaux? 
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04.03  Annick Lambrecht (Vooruit): De heer Djalali 

werd op 25 april 2016 gearresteerd in Teheran op 
beschuldiging van spionage voor Israël. Een jaar 
later werd hij veroordeeld tot de doodstraf, wat felle 
kritiek opleverde bij de EU en de VN. Sindsdien blijft 
de situatie van de professor uitzichtloos. Is de 
regering nog bezig met zijn dossier? Welke 
diplomatieke stappen zette de regering tot nu toe? 
 

04.03  Annick Lambrecht (Vooruit): M. Djalali a été 

arrêté le 25 avril 2016 à Téhéran. Il est accusé 
d'avoir exercé des activités d'espionnage pour 
Israël. Un an plus tard, il a été condamné à la peine 
capitale et cette décision a suscité de vives critiques 
dans l'UE et à l'ONU. Depuis lors, la situation de ce 
professeur est sans issue. Le gouvernement se 
soucie-t-il toujours de son dossier? Quelles 
initiatives diplomatiques le gouvernement a-t-il 
prises jusqu'à présent? 
 

04.04  Els Van Hoof (cd&v): Djalali zit intussen al 

bijna negen jaar vast in schrijnende 
omstandigheden. 
 
Welke stappen heeft ons land concreet nog 
ondernomen? Welke stappen werden op Europees 
niveau genomen? 
 

04.04  Els Van Hoof (cd&v): M. Djalali est détenu 

depuis près de neuf ans dans des circonstances 
atroces. 
 
Quelles mesures concrètes notre pays a-t-il encore 
prises? Quelles initiatives sont prises sur le plan 
européen? 
 

04.05  Charlotte Deborsu (MR): De 

mensenrechtensituatie in Iran is verontrustend. 
Behrouz Ehsani en Mehdi Hassani werden 
gevangengezet en ter dood veroordeeld op 
beschuldiging van 'oorlogvoering tegen God en 
corruptie op aarde' na een oneerlijk proces, waarvan 
de herziening werd afgewezen door het Iraanse 
Hooggerechtshof.  
 
In 2024 werden meer dan duizend politieke 
tegenstanders geëxecuteerd. Die golf van repressie 
reikt verder dan de Iraanse grenzen, met onder meer 
de opsluiting van Olivier Vandecasteele, de 
Italiaanse journaliste Cecilia Sala en professor 
Ahmadreza Djalali, die al acht jaar gevangenzit.  
 
Welke nieuwe diplomatieke demarches zal ons land 
ondernemen op bilateraal, Europees en 
internationaal niveau? 
 

04.05  Charlotte Deborsu (MR): La situation des 

droits humains en Iran est alarmante. Behrouz 
Ehsani et Mehdi Hassani sont emprisonnés et 
condamnés à mort après avoir été accusés de 
"guerre contre Dieu et corruption sur terre" à l'issue 
d'un procès biaisé, dont la révision a été rejetée par 
la Cour suprême iranienne.  
 
 
En 2024, plus de mille opposants politiques ont été 
exécutés. Cette vague de répression dépasse les 
frontières iraniennes avec, notamment, la détention 
d'Olivier Vandecasteele ou celle de la journaliste 
italienne Cecilia Sala, ou celle, toujours en cours 
depuis huit ans, du professeur Ahmadreza Djalali.  
 
Quelles nouvelles initiatives diplomatiques la 
Belgique compte-t-elle entreprendre aux niveaux 
bilatéral, européen et international?  
 

04.06 Minister Maxime Prévot (Nederlands): Na 

bijna negen jaar in gevangenschap blijft de situatie 
van dokter Djalali zorgwekkend. Samen met Zweden 
volgt België zijn situatie van nabij op. In dergelijke 
gevallen is discretie vaak synoniem van efficiëntie. 
Zijn advocaten hadden eergisteren nog contact met 
hem en konden vaststellen dat zijn gezondheid 
zorgwekkend is.  
 
Wij grijpen elke kans om de situatie van dokter Djalali 
aan te kaarten. België vraagt de Iraanse autoriteiten 
om hem vrij te laten, zijn doodstraf nietig te verklaren 
en zijn detentieomstandigheden te verbeteren. Wij 
eisen dat zijn doodsvonnis niet wordt uitgevoerd. 
Zowel in Brussel als in Teheran hebben mijn 
diensten de situatie verschillende keren opnieuw ter 
sprake gebracht.  
 

04.06  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): 

Après presque neuf années de détention, la situation 
du docteur Djalali est inquiétante. La Belgique suit la 
situation de près, au même titre que la Suède. Dans 
ce genre de cas, la discrétion est souvent synonyme 
d'efficacité. Ses avocats ont encore eu un contact 
avec lui avant-hier et ils ont pu constater que sa 
santé était préoccupante. 
 
Nous saisissons toutes les occasions d'évoquer la 
situation du docteur Djalali. La Belgique demande 
aux autorités iraniennes de le libérer, d'annuler sa 
condamnation à mort et d'améliorer ses conditions 
de détention. Nous exigeons que la peine capitale ne 
soit pas exécutée. Tant à Bruxelles qu'à Téhéran, 
mes services ont déjà abordé cette situation à 
plusieurs reprises. 
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In het regeerakkoord staat dat het willekeurig 
vasthouden van Europese onderdanen in Iran een 
belangrijk punt van zorg en actie blijft. De Belgische 
regering heeft zich ook in het verleden al ingezet 
voor de vrijlating van andere EU-onderdanen.  
 
 
Ons land steunt de collectieve Europese aanpak en 
verklaringen tegen de chantagepolitiek van Iran. Er 
zijn ook duidelijke gevolgen voor ons reisadvies voor 
Iran en de evolutie van onze bilaterale betrekkingen 
met Iran. 
 

L'accord de coalition prévoit que la détention 
arbitraire de ressortissants européens en Iran 
demeure une préoccupation et un motif d'action 
majeurs. Par le passé déjà, le gouvernement belge 
s'est mobilisé pour obtenir la libération de 
ressortissants d'États membres de l'UE.  
 
Notre pays soutient l'approche collective 
européenne et les déclarations rejetant la politique 
du chantage menée par l'Iran. Il y aura également 
des conséquences manifestes pour nos conseils de 
voyage pour l'Iran et l'évolution de nos relations 
bilatérales avec ce pays.  
 

(Frans) De universele afschaffing van de doodstraf 
is een van onze prioriteiten. België stelt deze kwestie 
regelmatig aan de orde op de internationale fora. In 
het kader van ons huidig mandaat bij de 
Mensenrechtenraad (HRC) heb ik dat gisteren in 
Genève nogmaals gedaan.  
 
België volgt de zorgwekkende 
mensenrechtensituatie in Iran op de voet. De situatie 
van Behrouz Ehsani, Mehdi Hassani en Pakhshan 
Azizi illustreert de repressie door het Iraans regime 
en het gebrek aan vrijheid van meningsuiting in dat 
land. Volgens de cijfers van mijn diensten zouden er 
in 2024 880 mensen terechtgesteld geworden zijn. 
De trend is stijgend.  
 
Tijdens de interactieve dialoog van de HRC met de 
factfindingmissie voor Iran heeft ons land in 2023 de 
kwestie van de terechtstellingen aan de orde gesteld 
en tot een nieuw moratorium en een verbod op de 
terechtstelling van minderjarigen opgeroepen. In 
2024 hebben we op de mensenrechtenschendingen 
en de misdaden die er tegen vreedzame betogers 
begaan werden in Iran gewezen. In december was 
België mede-indiener van de resolutie van de 
Algemene Vergadering van de VN over de 
mensenrechtensituatie in de Republiek Iran. 
 
We steunen het mandaat van de speciale VN-
rapporteur ter zake. Op 24 januari, ter gelegenheid 
van de universele periodieke doorlichting van Iran, 
heeft België Iran opgeroepen een moratorium op de 
terechtstellingen in te stellen met het oog gericht op 
de afschaffing van de doodstraf. We hebben vragen 
opgeworpen over dit thema en over de vreedzame 
uitoefening door journalisten, 
mensenrechtenactivisten en andere leden van het 
maatschappelijk middenveld van hun activiteiten. 
 

(En français) L’abolition universelle de la peine de 
mort est une de nos priorités. La Belgique soulève 
régulièrement cette question dans les enceintes 
internationales. Dans le cadre de notre mandat 
actuel au Conseil des droits de l’homme (CDH), j'ai 
pu le répéter à Genève hier.  
 
La Belgique suit la situation préoccupante des droits 
humains en Iran. Les situations de Behrouz Ehsani, 
Mehdi Hassani et Pakhshan Azizi illustrent la 
répression du régime iranien et l'absence de liberté 
d'expression dans le pays. Selon les chiffres de mes 
services, 880 personnes auraient été exécutées en 
2024. Cette tendance est à la hausse.  
 
 
Lors du dialogue interactif du CDH avec la mission 
d'établissement des faits pour l'Iran, notre pays a 
soulevé en 2023 la question des exécutions, avec 
l'appel à un nouveau moratoire et à l'interdiction de 
l'exécution de mineurs. En 2024, nous avons évoqué 
les violations des droits humains et crimes à 
l'encontre des manifestants pacifiques en Iran. En 
décembre, la Belgique a coparrainé la résolution de 
l'Assemblée générale de l'ONU sur la situation des 
droits de l'homme en république d'Iran. 
 
 
Nous soutenons le mandat du rapporteur spécial des 
Nations Unies en la matière. Ce 24 janvier, à 
l'occasion de l'examen périodique universel de l'Iran, 
la Belgique a appelé ce pays à adopter un moratoire 
sur les exécutions en vue d'abolir la peine de mort. 
Nous avons soulevé des questions à ce sujet ainsi 
que sur l'exercice pacifique par les journalistes 
défenseurs des droits humains et autres membres 
de la société civile de leurs activités. 
 

Ons land uit zijn bezorgdheid in zijn gesprekken met 
Iran en legt daarbij de nadruk op het universele 
karakter van de mensenrechten en het belang van 
de vrijheid van meningsuiting en vergadering, overal 
en voor iedereen. 

Lors de ses discussions avec l'Iran, la Belgique lui 
exprime ses inquiétudes, insistant sur l'universalité 
des droits humains et l'importance des libertés 
d'expression et de réunion partout et pour tous. 
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De situatie in Iran is tijdens mijn contacten en op de 
jongste vergaderingen van de Raad Buitenlandse 
Zaken regelmatig aan bod gekomen. We 
ondernemen actie in alle internationale gremia. 
 
Als mede-indiener van de voorstellen steunt België 
de Europese sancties tegen de organen van het 
veiligheidsapparaat dat de betogingen in Iran 
onderdrukt. We volgen de situatie op de voet en 
zullen die boodschappen blijven uitdragen. 
 

 
Lors de mes contacts et des Conseils européens, j'ai 
évoqué la situation en Iran. Dans toutes les 
instances internationales, nous agissons. 
 
 
En tant que co-auteur, la Belgique soutient les 
sanctions européennes contre les organes de 
l'appareil réprimant les manifestations en Iran. Nous 
restons attentifs à la situation et continuerons à 
relayer ces messages. 
 

04.07  Ellen Samyn (VB): Het Iraanse regime 

gebruikt professor Djalali als pasmunt. Elke keer 
wanneer er in het westen een Iraniër terechtstaat, 
dreigen ze ermee om hem te executeren. Iran is dan 
ook geen normaal land. Het voerde onlangs nog een 
strenge hoofddoekenwet in. Vrouwen die zich niet 
aan de kledingvoorschriften houden, worden 
opgesloten in psychiatrische klinieken. Vorig jaar 
vonden er minstens 975 executies plaats. Ik wil u 
oprecht bedanken voor alle inspanningen die u doet, 
maar wij vrezen dat dit allemaal weinig indruk maakt 
op het Iraanse regime.  
 

04.07  Ellen Samyn (VB): Le régime iranien utilise 

le professeur Djalali comme monnaie d'échange. 
Chaque fois qu'un Iranien est jugé dans un pays 
occidental, le régime menace d'exécuter le 
professeur. L'Iran n'est en effet pas un pays normal. 
Récemment encore, une loi draconienne sur le port 
du voile y a été adopté. Les femmes qui ne 
respectent pas les règles vestimentaires sont 
enfermées dans des cliniques psychiatriques. Au 
moins 975 exécutions y ont eu lieu l'année dernière. 
Je vous remercie sincèrement pour tous les efforts 
que vous déployez, mais nous craignons que tout 
cela n'impressionne guère le régime iranien. 
 

04.08  François De Smet (DéFI): Het is goed dat we 

ons inzetten voor Europese burgers, maar we 
moeten ons ook zorgen maken over de situatie van 
Iraniërs die in hun eigen land gevangen zitten. 
 
De strijd tegen de doodstraf en politieke 
gevangenneming zijn universele en Europese 
waarden. 
 
Het is moeilijk om te onderhandelen met een 
theocratie omdat een dergelijk regime geen 
scrupules kent. We moeten daarom nog duidelijker 
taal spreken ten aanzien van Iran. Het gaat dan over 
sancties en maatregelen op het hoogste niveau. 
 

04.08  François De Smet (DéFI): On s'implique à 

raison pour les ressortissants européens mais la 
situation des Iraniens prisonniers dans leur pays doit 
nous accompagner aussi. 
 
Les luttes contre la peine de mort et contre 
l'emprisonnement politique sont des valeurs 
universelles et européennes. 
 
Négocier avec une théocratie est difficile car elle n'a 
aucun scrupule. Il faut donc hausser encore le ton 
avec l'Iran au niveau des sanctions et au plus haut 
niveau. 
 

04.09  Els Van Hoof (cd&v): Wij moeten de situatie 

van professor Djalali blijven aanklagen, zijn vrijlating 
eisen en de doodstraf aanklagen. Als dat niet helpt, 
zijn er ook sancties nodig. 
 

04.09  Els Van Hoof (cd&v): Il faut continuer à 

dénoncer la situation du professeur Djalali, exiger sa 
libération et dénoncer la peine de mort. Si cela ne 
suffit pas, des sanctions sont également 
nécessaires. 
 

04.10  Charlotte Deborsu (MR): Ik ben opgelucht 

dat de nieuwe regering de ogen niet sluit voor deze 
onmenselijke praktijken. Iran onderdrukt niet alleen 
zijn eigen volk, het gijzelt ook Europese burgers. De 
heer Vandecasteele werd geruild voor een 
veroordeelde terrorist. Deze praktijken, die met de 
heer Djalali worden voortgezet, moeten stoppen. 
België moet blijven ijveren voor een krachtig en 
gecoördineerd Europees antwoord. Onze waarden 
en de veiligheid van onze burgers staan op het spel. 
 

04.10  Charlotte Deborsu (MR): Je suis soulagée 

que le nouveau gouvernement ne ferme pas les 
yeux sur ces pratiques inhumaines. L'Iran ne se 
contente pas de réprimer son propre peuple, il prend 
également en otage des citoyens européens. 
M. Vandecasteele a été échangé contre un terroriste 
condamné. Ces pratiques, qui se poursuivent avec 
M. Djalali, doivent cesser. La Belgique doit continuer 
à se mobiliser pour obtenir une réponse européenne 
ferme et coordonnée. Il en va de nos valeurs et de la 
sécurité de nos citoyens. 
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Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

05 Samengevoegde vragen van 

- Ellen Samyn aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De Armeense 
krijgsgevangenen in Azerbeidzjan" (56002279C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De toestand 
van de in Azerbeidzjan vastgehouden ex-premier 
van Nagorno-Karabach, Ruben Vardanyan" 
(56002485C) 
- Michel De Maegd aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
aankondiging van Azerbeidzjan met betrekking 
tot een aantal Armeense gevangenen" 
(56002491C) 
- Els Van Hoof aan Maxime Prévot (VEM 
Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het proces 
tegen Armeense gevangenen in Azerbeidzjan" 
(56003097C) 
 

05 Questions jointes de 

- Ellen Samyn à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Les prisonniers de 
guerre arméniens en Azerbaïdjan" (56002279C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "La situation de Ruben 
Vardanyan, ancien ministre d’État du Haut-
Karabakh, détenu en Azerbaïdjan" (56002485C) 
- Michel De Maegd à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "L’annonce de 
l’Azerbaïdjan concernant certains prisonniers 
arméniens" (56002491C) 
- Els Van Hoof à Maxime Prévot (VPM Affaires 
étrangères, Affaires européennes et Coopération 
au développement) sur "Le procès des 
prisonniers arméniens détenus par l'Azerbaïdjan" 
(56003097C) 
 

05.01  Ellen Samyn (VB): Voormalig minister van 

Artsach, Ruben Vardanyan, wordt sinds 
27 september 2023 vastgehouden in Azerbeidzjan.  
 
 
Heeft u informatie over zijn detentieomstandigheden 
en die van de andere Armeense politieke 
gevangenen? Heeft u de situatie al besproken met 
de Azerbeidzjaanse autoriteiten of de 
ambassadeur? Kaart u de problematiek aan op 
internationaal niveau? Zal er gezamenlijk actie 
worden ondernomen? 
 

05.01  Ellen Samyn (VB): L'ancien ministre de la 

République d'Artsakh, M. Ruben Vardanyan, est 
détenu en Azerbaïdjan depuis le 27 septembre 
2023.  
 
Avez-vous des informations sur ses conditions de 
détention et celles des autres prisonniers politiques 
arméniens? Avez-vous déjà discuté de la situation 
avec les autorités azerbaïdjanaises ou avec 
l'ambassadeur? Abordez-vous la problématique au 
niveau international? Une action commune est-elle 
envisagée? 
 

05.02  Els Van Hoof (cd&v): Op 17 januari 2025 

startte in Azerbeidzjan het proces tegen 16 
Armeniërs, waaronder Ruben Vardanyan, de 
voormalige premier van Nagorno-Karabach. Zij 
krijgen geen eerlijk proces. Amnesty International 
vraagt de internationale gemeenschap om het 
proces te monitoren.  
 
Wat deed u om de vrijlating van alle Armeense 
gevangen in Azerbeidzjan te bepleiten? Welke 
maatregelen worden op EU-niveau genomen?  
 

05.02  Els Van Hoof (cd&v): En Azerbaïdjan, le 

procès contre 16 Arméniens, dont Ruben 
Vardanyan, ancien premier ministre du Haut-
Karabagh, a débuté le 17 janvier 2025. Ils ne 
bénéficieront pas d'un procès équitable. Amnesty 
International demande à la communauté 
internationale de suivre le procès.  
 
Qu'avez-vous entrepris pour plaider pour la 
libération de tous les prisonniers arméniens en 
Azerbaïdjan? Quelles mesures sont prises au niveau 
de l'UE? 
 

05.03 Minister Maxime Prévot (Nederlands): De 

regering bekijkt het proces tegen de Armeense 
gevangenen in het ruimere kader van het 
aanmoedigen van een vredesproces en de 
bescherming van de mensenrechten. Het vroegere 
Opper-Karabach werd volgens het internationaal 

05.03  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): Le 

gouvernement envisage le procès des prisonniers 
arméniens dans le contexte plus large d'un 
encouragement à s'engager dans un processus de 
paix et de la protection des droits humains. L'ancien 
Haut-Karabagh n'a pas été reconnu en droit 
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recht niet erkend. De heer Vardanyan zou 
bovendien ook de Russische nationaliteit hebben. 
 
 
In bilaterale contacten met Azerbeidzjan pleit België 
systematisch voor een duurzaam vredesakkoord 
met respect voor de mensenrechten. De situatie in 
de Zuidelijke Kaukasus werd recent besproken op 
het Veiligheidscomité van de EU.  
 
 
Ook op multilateraal vlak trachten we deze zaak te 
bepleiten. Ons land nam binnen de 
Mensenrechtenraad eind 2023 deel aan de review 
van Azerbeidzjan, die resulteerde in aanbevelingen 
over de vrijheid van meningsuiting, huiselijk geweld 
en de uitvoering van arresten van het Europees Hof 
voor de Rechten van de Mens. Rond dezelfde 
periode kon de VN de vrijlating van 32 Armeense 
gevangenen bewerkstelligen. 
 
 
Ons land blijft op alle niveaus pleiten voor 
constructieve stappen richting vrede. 
 

international. Il semble par ailleurs que 
M. Vardanyan détienne également la nationalité 
russe. 
 
Dans le cadre de ses contacts bilatéraux avec 
l'Azerbaïdjan, la Belgique insiste systématiquement 
pour qu'un accord de paix durable respectant les 
droits humains puisse voir le jour. La situation dans 
le Caucase du Sud a été récemment évoquée au 
comité de sécurité de l'UE. 
 
Nous essayons également de plaider cette cause 
sur le plan multilatéral. Fin 2023, notre pays a 
participé, au sein du Conseil des droits de l’homme, 
à l'examen périodique universel de l'Azerbaïdjan, qui 
a débouché sur des recommandations en matière de 
liberté d'expression, de violences domestiques et 
d'application des arrêts de la Cour européenne des 
droits de l’homme. À cette même époque, l'ONU a 
réussi à obtenir la libération de 32 détenus 
arméniens. 
 
Notre pays continue à insister à tous les niveaux 
pour que des initiatives constructives soient mises 
en œuvre pour atteindre la paix. 
 

05.04  Ellen Samyn (VB): Weet u of het ICRC de 

gevangenen heeft bezocht?  
 
Azerbeidzjan staat niet bekend voor het respecteren 
van de rechten van de Armeense bevolking of het 
Armeens cultureel erfgoed. Een vredesoffensief lijkt 
nog heel ver weg. 
 

05.04  Ellen Samyn (VB): Savez-vous si les 

prisonniers ont reçu la visite du CICR?  
 
L'Azerbaïdjan n'est pas connu pour son respect des 
droits de la population arménienne ou du patrimoine 
culturel arménien. Une offensive de paix semble 
encore très éloignée. 
 

05.05  Els Van Hoof (cd&v): We zullen blijven 

aanklagen hoe Azerbeidzjan de territoriale integriteit 
van Armenië niet respecteert. Het klopt dat de 
heer Vardanyan ook de Russische nationaliteit 
heeft, maar dat neemt niet weg dat zijn proces 
oneerlijk verloopt.  
 

05.05  Els Van Hoof (cd&v): Nous continuerons à 

dénoncer la façon dont l'Azerbaïdjan ne respecte 
pas l'intégrité territoriale de l'Arménie. Il est vrai que 
M. Vardanyan possède également la nationalité 
russe, mais cela n'enlève rien à l'iniquité de son 
procès. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Ellen Samyn aan Maxime Prévot 

(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "Het rapport 
2025 van Open Doors over christenvervolging" 
(56002280C) 
 

06 Question de Ellen Samyn à Maxime Prévot 

(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes 
et Coopération au développement) sur "Le 
rapport 2025 de Open Doors sur la persécution 
des chrétiens" (56002280C) 
 

06.01  Ellen Samyn (VB): Volgens het jaarrapport 

van de organisatie Open Doors worden wereldwijd 
meer dan 380 miljoen christenen gediscrimineerd en 
vervolgd op grond van hun geloof.  
 
Worden de betrokken landen daarop aangesproken 
op internationale fora? Welke initiatieven neemt u 
ten aanzien van die landen? Komen er gezamenlijke 
Europese initiatieven?  

06.01  Ellen Samyn (VB): Selon le rapport annuel 

de l'organisation Open Doors, plus de 380 millions 
de chrétiens dans le monde sont discriminés et 
persécutés en raison de leur foi.  
 
Les pays concernés sont-ils interpellés à ce sujet 
dans les enceintes internationales? Quelles 
initiatives prenez-vous à l'égard de ces pays? Y 
aura-t-il des initiatives européennes communes? 
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06.02 Minister Maxime Prévot (Nederlands): De 

bevordering en bescherming van mensenrechten 
zijn een prioriteit in het Belgische en Europese 
buitenlands beleid. De vrijheid van geloof maakt 
daar deel van uit.  
 
Ons land was betrokken bij de totstandkoming van 
de Europese richtsnoeren daarover en geeft er mee 
uitvoering aan. We nemen ook deel aan de 
vergaderingen van de bevoegde EU-
adviseursgroep. Daarnaast heeft de EU een 
speciale gezant voor de godsdienstvrijheid buiten de 
EU.  
 
Het Belgische diplomatieke netwerk rapporteert over 
de mensenrechten in de respectieve 
ambtsgebieden. De problematiek wordt in 
voorkomend geval ook bilateraal of multilateraal 
aangekaart. Het diplomatieke netwerk houdt ook 
contact met het maatschappelijk middenveld en met 
vertegenwoordigers van religieuze en andere 
minderheden.  
 
Binnen de VN bevorderen de EU en België deze 
vrijheid, verzetten ze zich tegen religieuze 
onverdraagzaamheid en roepen ze op tot een betere 
bescherming tegen vervolging en geweld jegens 
minderheden. 
 
Elk jaar dient de EU hierover een resolutie in bij de 
Mensenrechtenraad en bij de Algemene 
Vergadering van de VN. België is cosponsor van 
deze resoluties. Ons land steunt ook het mandaat 
van de speciale rapporteur van de VN voor de 
vrijheid van godsdienst of geloof en neemt deel aan 
de interactieve dialoog met die rapporteur. 
 

06.02  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): La 

promotion et la protection des droits humains 
constituent une priorité de la politique étrangère 
belge et européenne. La liberté de conviction fait 
partie de ces objectifs. 
 
Notre pays a été impliqué dans la mise en place des 
lignes directrices européennes y afférentes et 
contribue à leur mise en œuvre. Nous participons 
également aux réunions du groupe de conseillers de 
l'UE dont relèvent ces compétences. En outre, l'UE 
dispose d'un envoyé spécial pour la promotion de la 
liberté de religion en dehors de l’UE. 
 
Le réseau diplomatique belge rend compte de la 
situation des droits humains dans les différents 
ressorts. Le cas échéant, un problème est abordé 
sur le plan bilatéral ou multilatéral. Le réseau 
diplomatique entretient également des contacts avec 
la société civile et avec des représentants de 
minorités religieuses ou autres. 
 
 
L'UE et la Belgique tentent de promouvoir cette 
liberté au sein de l'ONU et s'opposent à l'intolérance 
religieuse tout en insistant pour que les minorités 
soient mieux protégés contre les persécutions et les 
violences. 
 
Chaque année, l'UE dépose une résolution en ce 
sens au Conseil des droits de l’homme et à 
l'Assemblée générale des Nations Unies. La 
Belgique a coparrainé ces résolutions. Notre pays 
soutient également le mandat de la rapporteuse 
spéciale de l'ONU sur la liberté de religion ou de 
conviction et participe au dialogue interactif avec 
elle. 
 

06.03  Ellen Samyn (VB): Ik betreur dat u 

christofobie onderbrengt in de grote groep 
vervolging en mensenrechten en er geen bijzondere 
aandacht aan besteedt, zoals ik had gehoopt.  
 

06.03  Ellen Samyn (VB): Je regrette que vous 

subsumiez la "christophobie" dans le vaste groupe 
des persécutions et des droits de l'homme et que 
vous ne lui accordiez pas une attention particulière, 
comme je l'avais espéré. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Ellen Samyn aan Maxime Prévot 

(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De mogelijke 
onteigeningen in Zuid-Afrika" (56002284C) 
 

07 Question de Ellen Samyn à Maxime Prévot 

(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes 
et Coopération au développement) sur "Les 
possibles expropriations en Afrique du Sud" 
(56002284C) 
 

07.01  Ellen Samyn (VB): De Zuid-Afrikaanse 

president Cyril Ramaphosa heeft een omstreden wet 
ondertekend die het mogelijk maakt land te 
onteigenen in het belang van de publieke zaak. 
Gevreesd wordt dat vooral blanke Zuid-Afrikanen 

07.01  Ellen Samyn (VB): Le président sud-africain 

Cyril Ramaphosa a signé une loi controversée qui 
ouvre la voie à l'expropriation de terres pour cause 
d'intérêt public. Il est à craindre que cette loi ne vise 
en particulier les propriétaires fonciers sud-africains 
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zomaar kunnen worden onteigend, soms zelfs 
zonder compensatie.  
 
 
Beschikt u over meer informatie? Is deze wet 
democratisch tot stand gekomen? Hoe zal de 
internationale gemeenschap waken over de rechten 
van de landeigenaars? 
 

blancs et que ceux-ci puissent être expropriés sans 
autre forme de procès, voire peut-être sans 
compensation.  
 
Avez-vous plus d'informations à ce sujet? Cette loi 
a-t-elle vu le jour de façon démocratique? Comment 
la communauté internationale veillera-t-elle à ce que 
les droits des propriétaires fonciers soient 
préservés?  
 

07.02 Minister Maxime Prévot (Nederlands): 

Volgens de laatste landaudit in Zuid-Afrika is 72 % 
van het landbouwgebied in Zuid-Afrika eigendom 
van blanke inwoners, die 7,3 % van de bevolking 
uitmaken, dit als gevolg van wetgeving tijdens het 
apartheidsregime. 
 
 
De nieuwe wet is geen landhervorming en viseert 
geen specifieke bevolkingsgroep. Ze bepaalt louter 
de procedures en voorwaarden voor een 
onteigening in het openbaar belang. Het principe van 
een billijke compensatie blijft onverkort gelden, al is 
een onteigening zonder vergoeding in uitzonderlijke 
gevallen mogelijk. Landbouwexperts uit binnen- en 
buitenland menen dan ook dat de nieuwe wet geen 
indirect risico vormt voor landeigenaars. 
 

07.02  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): 

Selon le dernier audit du pays, 72 % du territoire 
agricole de l'Afrique du Sud est détenu par des 
habitants blancs, qui représentent 7,3 % de la 
population. Il s'agit d'une conséquence de la 
législation applicable pendant le régime de 
l'apartheid. 
 
La nouvelle loi n'est pas une réforme agraire et ne 
vise aucun groupe de population spécifique. Elle 
définit uniquement les procédures et les conditions 
applicables à une expropriation d'intérêt public. Le 
principe d'une compensation équitable est 
intégralement maintenu, même si une expropriation 
sans indemnisation est possible dans des cas 
exceptionnels. Des experts agricoles sud-africains et 
étrangers estiment dès lors que la nouvelle loi ne 
comporte aucun risque indirect pour les propriétaires 
de biens ruraux. 
 

Het huidige wetsvoorstel werd in 2020 ingediend en 
werd na een uitgebreide consultatie en bespreking 
door beide kamers van het Parlement goedgekeurd 
op 27 maart 2024. De president ondertekende de 
wet op 20 december 2024 en ze werd van kracht op 
24 januari 2025. De regeringspartij Democratic 
Alliance stelde daarna beroep in bij het 
Hooggerechtshof, dat zich dus zal uitspreken over 
het democratische proces. Ook zal een rechter zich 
bij geschillen uitspreken over wat een billijke 
vergoeding is. We zullen dit blijven opvolgen.  
 

La proposition de loi actuelle a été introduite en 2020 
et a été adoptée le 27 mars 2024, après ample 
consultation et de longues discussions, par les deux 
chambres du Parlement. Le président a signé la loi 
le 20 décembre 2024 et elle est entrée en vigueur le 
24 janvier 2025. Le parti de gouvernement 
Democratic Alliance a ensuite fait appel auprès de la 
Cour suprême, qui statuera donc sur le processus 
démocratique. En cas de litige, un juge se 
prononcera sur ce qui constitue une compensation 
équitable. Nous continuerons à suivre l'évolution de 
la situation.  
 

07.03  Ellen Samyn (VB): In Zuid-Afrika nemen de 

gruwelijke aanvallen op Afrikanerboeren toe, terwijl 
de overheid daar niets tegen onderneemt en elk 
juridisch middel wordt ingezet om hun leven 
ondraaglijk te maken.  
 

07.03  Ellen Samyn (VB): En Afrique du Sud, les 

attaques atroces contre la communauté paysanne 
afrikaner se multiplient, alors que le gouvernement 
n'entreprend rien pour y mettre fin et use de tout 
moyen juridique pour rendre la vie insupportable à 
ces paysans. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitster: De samengevoegde vragen 
nrs. 56002285C, 56003089C en 56003127C van 
mevrouw Samyn, de heer Boukili en 
mevrouw Depoorter worden uitgesteld. 
 

L'incident est clos. 
 
La présidente: Les questions jointes 
nos 56002285C, 56003089C et 56003127C de 
Mme Samyn, M. Boukili et Mme Depoorter sont 
reportées. 
 

08 Vraag van Ellen Samyn aan Maxime Prévot 08 Question de Ellen Samyn à Maxime Prévot 
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(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De situatie in 
Venezuela" (56002286C) 
 

(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes 
et Coopération au développement) sur "La 
situation au Venezuela" (56002286C) 
 

08.01  Ellen Samyn (VB): Vorige week legde 

president Maduro van Venezuela de eed af voor een 
derde termijn. Zijn verkiezingsoverwinning wordt niet 
erkend door de VS en de EU.  
 
Wat is het Belgische standpunt? Zullen we onze 
handelsbetrekkingen met Venezuela koppelen aan 
voorwaarden als bepaalde internationale afspraken 
niet worden nageleefd? Wie bemant er de Belgische 
ambassade? Hoe garandeert men de veiligheid van 
het diplomatieke en andere personeel? 
 

08.01  Ellen Samyn (VB): La semaine dernière, le 

président Maduro du Venezuela a prêté serment 
pour un troisième mandat. Sa victoire électorale 
n'est pas reconnue par les États-Unis et l'UE.  
 
Quelle est la position de la Belgique? Soumettrons-
nous nos relations commerciales avec le Venezuela 
à certaines conditions si certains accords 
internationaux ne sont pas respectés? Qui travaille à 
l'ambassade belge? Comment la sécurité du 
personnel diplomatique et autre est-elle garantie? 

 

08.02 Minister Maxime Prévot (Nederlands): Ons 

standpunt wordt weerspiegeld in de verklaring van 
de hoge vertegenwoordiger van 10 januari 2025. 
Miljoenen Venezolanen hebben met een grote 
meerderheid gestemd voor democratische 
verandering door Edmundo González Urrutia te 
steunen. Aangezien de autoriteiten weigerden om 
officiële gegevens van de stembureaus te 
publiceren, zijn de resultaten niet geverifieerd en 
kunnen ze niet worden erkend.  
 
De EU heeft geen maatregelen genomen die schade 
zouden kunnen toebrengen aan het Venezolaanse 
volk of aan de economie. Wij willen gerichte sancties 
tegen de verantwoordelijken met het oog op een 
onderhandelde en democratische oplossing voor de 
crisis. Het terugdraaien van de EU-sancties zal 
daarvan afhangen. De sancties treffen 55 personen 
en werden onlangs met 12 maanden verlengd. 
België beschikt nog over een ambassade in 
Venezuela, maar de opvolging gebeurt via een 
zaakgelastigde. Venezuela nam geen maatregelen 
tegen België. 
 

08.02  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): La 

déclaration faite par la haute représentante de l'UE 
le 10 janvier 2025 reflète notre position. En 
soutenant Edmundo González Urrutia, des millions 
de Vénézuéliens ont voté, à une large majorité, pour 
le changement démocratique. Étant donné que les 
autorités ont refusé de publier les données officielles 
des bureaux de vote, les résultats n'ont pas été 
vérifiés et ne peuvent être reconnus.  
 
 
L'Union européenne n'a pris aucune mesure 
susceptible de nuire au peuple vénézuélien ou à son 
économie. Nous voulons des sanctions ciblées 
contre les responsables en vue de parvenir à une 
solution négociée et démocratique à la crise. La 
levée des sanctions européennes dépendra de cet 
élément. Ces sanctions concernent 55 personnes et 
ont été récemment prolongées de 12 mois. La 
Belgique a toujours une ambassade au Venezuela, 
mais le suivi est assuré par un chargé d'affaires. Le 
Venezuela n'a pris aucune mesure contre la 
Belgique. 
 

08.03  Ellen Samyn (VB): Venezuela kent geen 

normaal regime en dat verdient een krachtig signaal.  
 

08.03  Ellen Samyn (VB): Le régime vénézuélien 

n'est pas un régime normal, et cela mérite qu'on 
envoie un signe fort.  
 

Het incident is gesloten. 

 
L'incident est clos. 

 

09 Vraag van François De Smet aan Maxime 

Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
steun voor schrijver Boualem Sansal" 
(56002306C) 
 

09 Question de François De Smet à Maxime 

Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "Le soutien à l'écrivain Boualem Sansal" 
(56002306C) 
 

09.01  François De Smet (DéFI): Op 21 november 

werd de Frans-Algerijnse schrijver Boualem Sansal 
opgepakt in Algerije, waar hij vervolgd wordt voor 
feiten die door de overheid worden gelijkgesteld met 
terrorisme. Deze vooraanstaande intellectueel heeft 
tal van literaire prijzen op zijn naam staan en was 

09.01  François De Smet (DéFI): Le 21 novembre 

dernier, l'écrivain franco-algérien Boualem Sansal a 
été arrêté en Algérie où il est poursuivi pour des faits 
assimilés par le pouvoir à du terrorisme. Lauréat de 
nombreux prix littéraires, cette importante figure 
intellectuelle, reçue plusieurs fois à Bruxelles, a des 
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meermaals in Brussel te gast. Hij neemt moedige 
standpunten in over de Algerijnse kwestie, de 
opkomst van het islamisme en identitaire 
vraagstukken.  
 
We mogen niet ongevoelig blijven voor deze zaak; 
het ergste valt te vrezen voor deze 75-jarige man, 
die naar verluidt in hongerstaking is gegaan. Wie een 
schrijver opsluit, legt een vrije stem het zwijgen op 
en valt de vrijheid van meningsuiting aan.  
 
Hebt u hierover contact gehad met uw Algerijnse 
collega's? Zo niet, kunt u dat snel doen? Kunt u 
contact opnemen met de Algerijnse ambassadeur 
om hem onze bezorgdheden mee te delen? Kunt u 
oproepen tot de onmiddellijke vrijlating van Boualem 
Sansal? 
 

prises de position courageuses sur la question 
algérienne, la montée de l'islamisme et les 
problèmes identitaires.  
 
 
Ce dossier ne peut nous laisser insensibles et l'on 
peut craindre le pire pour un homme de 75 ans, qui 
aurait entamé une grève de la faim. Emprisonner un 
écrivain, c'est faire taire une voix libre et attaquer la 
liberté d'expression.  
 
Avez-vous eu des contacts avec vos homologues 
algériens à son sujet? Sinon, pouvez-vous le faire 
rapidement? Pourriez-vous saisir l'ambassadeur 
d'Algérie pour lui faire part de nos préoccupations? 
Pouvez-vous demander la libération immédiate de 
M. Boualem Sansal?  
 

09.02 Minister Maxime Prévot (Frans): We zijn ons 

bewust van de mobilisatie en de bezorgdheid die de 
arrestatie van de heer Boualem Sansal, afgelopen 
november, teweeggebracht heeft. Hij wordt vervolgd 
voor het ondermijnen van de integriteit van het 
nationale grondgebied in de zin van het Algerijnse 
strafwetboek. Er is een gerechtelijke procedure 
gaande, maar de zittingen zijn nog niet begonnen. 
De heer Sansal ontvangt passende zorg, maar zou 
in hongerstaking gegaan zijn. 
 
Onze ambassade volgt de mensenrechtensituatie in 
Algerije op in het kader van het Europese en 
Belgische beleid ter zake. We staan in contact met 
onze Franse en Europese ambtgenoten. Ik heb nog 
geen onderhoud met mijn Algerijnse ambtgenoot 
gehad, maar ik zal de kwestie van de 
mensenrechten zo snel mogelijk met hem 
bespreken. 
 
Mijn diensten hebben deze kwestie besproken met 
de Algerijnse ambassadeur in België. België 
respecteert het principe van de onafhankelijkheid 
van de rechterlijke macht en de heer Sansal moet 
een onpartijdig, eerlijk en rechtvaardig proces 
krijgen. Wij zullen deze principes in al onze bilaterale 
betrekkingen in herinnering brengen. 
 

09.02  Maxime Prévot, ministre (en français): Nous 

sommes conscients de la mobilisation et de 
l'inquiétude soulevées par l'arrestation de 
M. Boualem Sansal en novembre. Il est poursuivi 
pour atteinte à l'intégrité du territoire national au sens 
du Code pénal algérien. Une procédure judiciaire est 
en cours, les auditions n'ont pas débuté. M. Sansal 
reçoit des soins appropriés mais aurait commencé 
une grève de la faim. 
 
 
Notre ambassade suit la situation des droits humains 
en Algérie dans le cadre de la politique européenne 
et belge en la matière. Nous restons en contact avec 
nos homologues français et européens. Je n'ai pas 
encore pu m'entretenir avec mon homologue 
algérien mais dès que possible j'aborderai avec lui la 
question des droits humains. 
 
 
Mes services ont discuté de ce dossier avec 
l'ambassadeur d'Algérie en Belgique. La Belgique 
respecte le principe de l'indépendance de la Justice 
et le procès de M. Sansal devra être impartial, juste 
et équitable. Nous rappellerons tous ces principes 
dans le cadre de toutes nos relations bilatérales. 
 

09.03  François De Smet (DéFI): Uw antwoorden 

stemmen op bepaalde punten overeen met die van 
uw voorganger. Men mag het gewicht van België in 
een dergelijke zaak niet onderschatten, aangezien 
het over een Franstalige schrijver gaat. 
 

09.03  François De Smet (DéFI): Il y a des points 

communs avec les réponses de votre prédécesseur. 
Il ne faut pas sous-estimer le poids de la Belgique 
dans une telle affaire, s'agissant d'un écrivain 
francophone. 
 

We kunnen onze stem verheffen. U moet de kwestie 
van de mensenrechten en de situatie van de 
heer Sansal bij de Algerijnse ambassadeur en uw 
ambtgenoten aankaarten. Die man staat symbool 
voor de ideeën die men in de kiem wil smoren. Het 
doet ons pijn dat een intellectueel in de gevangenis 

Nous pouvons porter notre voix plus haut. Abordez 
avec l'ambassadeur d'Algérie et vos homologues la 
question des droits humains et celle de M. Sansal 
qui symbolise des idées qu'on veut faire taire. Il est 
douloureux de voir emprisonner un intellectuel et 
programmer son procès. 
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geworpen wordt en dat zijn proces voorbereid wordt. 
 

 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitster: Vraag nr. 56002458C van 
mevrouw Lambrecht wordt omgezet in een 
schriftelijke vraag. 
 

L'incident est clos. 
 
La présidente: La question no 56002458C de 
Mme Lambrecht est transformée en question écrite. 
 

10 Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 

Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
uitsplitsing van de bezuinigingen op de middelen 
voor ontwikkelingssamenwerking" (56002896C) 
 

10 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 

Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "La ventilation de la réduction des fonds dans 
la coopération au développement" (56002896C) 
 

10.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): De inkrimping 

van de begroting voor ontwikkelingssamenwerking 
met 25 % is een ramp voor derde landen die 
programma's opzetten voor de ontwikkeling van 
openbare diensten, de versterking van 
maatschappelijke bewegingen en de strijd tegen de 
klimaatopwarming.  
 
Hoe zal die drastische beperking van de middelen 
uitgesplitst worden? 
 
Met hoeveel procent zullen de directe en indirecte 
bilaterale ontwikkelingssamenwerking en de 
multilaterale samenwerking gereduceerd worden?  
 

10.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): La réduction de 

25 % du budget de la coopération est catastrophique 
pour les pays tiers qui programment le 
développement de services publics, de mouvements 
sociétaux et de l'action climatique. 
 
 
 
Comment sera ventilée cette réduction drastique? 
 
 
De quel pourcentage seront réduites les 
coopérations bilatérales directe et indirecte et la 
coopération multilatérale? 
 

10.02 Minister Maxime Prévot (Frans): Gezien de 

moeilijke begrotingscontext hebben we beslist om 
het budget voor ontwikkelingssamenwerking binnen 
de drie jaar met 25 % te verlagen. Dat wordt een 
grote uitdaging in de huidige internationale situatie. 
Ik ben niet onverdeeld gelukkig met de maatregel, 
maar hij maakt deel uit van de algemene inspanning 
om onze financiën te saneren. Organisaties en 
andere actoren die in het veld actief zijn, hebben me 
hierover al aangesproken. 
 
Bij het maken van keuzes zal ik een ordelijke en 
methodische aanpak hanteren. De verlaging van het 
budget wordt over de komende drie jaar gespreid. 
We zullen ervoor zorgen dat dit een minimale impact 
heeft op de bevolking van de partnerlanden, op de 
lopende engagementen en op de consolidatie van 
onze interventies en partnerschappen. We moeten 
goed nadenken over de manier waarop we de 
ontwikkelingssamenwerking doeltreffender en 
coherenter kunnen maken en hoe we van de nood 
een deugd kunnen maken. We zullen ons netwerk 
van diplomatieke posten opnieuw onder de loep 
nemen, omdat het behoud van sommige posten niet 
langer aangewezen is, terwijl er op bepaalde locaties 
nieuwe posten geopend moeten worden. Op het vlak 
van ontwikkelingssamenwerking zullen we dezelfde 
logica hanteren. 
 

10.02  Maxime Prévot, ministre (en français): 

Compte tenu du contexte budgétaire difficile, il a été 
décidé de réduire le budget de la coopération au 
développement de 25 % d'ici trois ans. À la lumière 
du contexte international, cela constituera un défi 
majeur. Même si elle ne me fait pas plaisir, cette 
diminution s'inscrit dans le cadre de l'effort global 
d'assainissement de nos finances. J'ai déjà été 
interpellé par des acteurs de terrain ou 
institutionnels.  
 
Je souhaite agir avec ordre et méthode pour poser 
des choix. La réduction s'étalera sur les trois 
prochaines années. Nous veillerons à ce qu'elle ait 
un minimum de répercussions sur la population des 
pays partenaires, les engagements en cours, la 
consolidation de nos interventions et nos 
partenariats. Nous devons mener une réflexion 
approfondie pour accroître l'efficacité et la 
cohérence de la coopération au développement et 
faire d'une contrariété une possibilité. Nous allons 
repenser notre réseau de postes diplomatiques, car 
le maintien de certains n'est plus pertinent, tandis 
que l'ouverture de nouveaux s'avère nécessaire. 
Cette logique prévaudra également pour la 
coopération au développement. 
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Om ons beleid op het vlak van 
ontwikkelingssamenwerking beter af te stemmen op 
ons buitenlandbeleid beheert één minister nu beide 
portefeuilles.  
 
We zullen een relevantie-, performantie- en 
impactanalyse maken van onze 
samenwerkingspartners en -activiteiten. We zullen 
een afweging maken van de toegevoegde waarde, 
de comparatieve voordelen van België en onze 
actoren en de uitdagingen waarmee we 
geconfronteerd worden op het vlak van klimaat, 
gezondheid, regionale stabiliteit en migratie. We 
zullen rekening houden met de multiplicatoreffecten: 
soms kunnen we via een kleine bijdrage uit het 
budget van Ontwikkelingssamenwerking andere 
donoren aanzetten om op hun beurt bij te dragen.  
 
Het is nog te vroeg om meer specifiek te zijn. We 
zullen de komende maanden meer duidelijkheid 
verschaffen op basis van de analyse die mijn 
medewerkers in overleg met de actoren in het veld 
zullen uitvoeren en die garant zal staan voor de 
doeltreffendheid, de impact en de coherentie van 
onze ontwikkelingssamenwerking.  
 
Zelfs als het budget verlaagd wordt met ongeveer 
100 miljoen euro in 2025, 200 miljoen euro in 2026 
en 300 miljoen euro in 2027, moet de algemene 
analyse nu plaatsvinden, zodat iedereen kan 
anticiperen op de schrappingen of verminderingen 
van de respectieve kredieten. 
 

C'est pour articuler notre politique de coopération 
avec notre politique d’affaires étrangères qu'un 
même ministre assume désormais ces deux 
portefeuilles.  
 
Nous réaliserons une analyse de pertinence, de 
performance et d’impact auprès des partenaires et 
activités de la coopération. On regardera la valeur 
ajoutée, les avantages comparatifs de la Belgique et 
de nos acteurs, et les défis auxquels nous sommes 
confrontés, climatiques, sanitaires, de stabilité 
régionale ou de migration. On tiendra compte des 
effets multiplicateurs: parfois, l'apport d'une petite 
somme de notre coopération incite d'autres bailleurs 
à contribuer à leur tour.  
 
 
 
Il est trop tôt pour être plus concret. On clarifiera 
dans les prochains mois sur base de l'analyse 
menée par mes collaborateurs en concertation avec 
les acteurs de terrain, et qui garantira l'efficacité, 
l'impact et la cohérence de notre coopération au 
développement.  
 
 
Même si la réduction est d'une centaine de millions 
d'euros en 2025, de 200 millions en 2026 et de 
300 millions en 2027, l'analyse générale doit avoir 
lieu dès maintenant pour permettre à chacun 
d'anticiper les suppressions ou diminutions de leurs 
crédits.  
 

Ik wil zonder dralen de hand aan de ploeg slaan 
opdat de best mogelijke keuzes gemaakt worden. Ik 
neem de verantwoordelijkheid voor die keuzes op 
mij en zal al uw vragen hierover beantwoorden. 
 

Je veux m'atteler à la tâche sans tarder pour que les 
choix opérés soient les plus pertinents possibles. 
J'assumerai ces choix et je répondrai à toutes vos 
questions à ce sujet. 
 

10.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Deze 

bezuinigingen zijn betreurenswaardig. De actoren 
van de ontwikkelingssamenwerking moeten op die 
nieuwe situatie voorbereid worden. Gelukkig zijn ze 
veerkrachtig, ondanks het gebrek aan respect dat ze 
soms ondervinden. Ik wil hen hoe dan ook 
aanmoedigen.  
 

10.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Cette coupe 

budgétaire est regrettable. Il est indispensable de 
préparer les acteurs de la coopération au 
développement à cette nouvelle situation. 
Heureusement qu'ils sont résilients malgré le 
manque de considération dont ils font parfois l'objet. 
Je tiens à les encourager quoi qu'il en soit. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 

Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
toekomst van de ontwikkelingssamenwerking" 
(56002945C) 
 

11 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 

Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "L'avenir de la coopération au 
développement" (56002945C) 
 

11.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): De actoren van 

de ontwikkelingssamenwerking maken zich ongerust 
over de aangekondigde bezuiniging op het budget 
van 25 %. De uitspraken van de MR zijn een 

11.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Alors que le 

secteur de la coopération au développement 
s'inquiète de la coupe budgétaire annoncée de 
25 %, les propos du président du MR sont indignes 
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Belgische democratische partij onwaardig en 
daarmee lijken de Franstalige liberalen Donald 
Trump na te praten, die het Amerikaanse 
agentschap voor ontwikkelingshulp ontmantelt. 
 
Ontwikkelingssamenwerking is een 
langetermijninvestering om conflicten, epidemieën 
en de klimaatontregeling te voorkomen. Voorkomen 
op dat vlak kost onnoemelijk veel minder dan 
herstellen. Wie investeert in 
ontwikkelingssamenwerking, investeert dan ook in 
de rechtstreekse belangen van België. 
 
Heeft de MR echt geprobeerd om het budget voor 
ontwikkelingssamenwerking helemaal te 
schrappen? Gelooft u in een duurzame 
geglobaliseerde toekomst zonder 
ontwikkelingshulp? Denkt u dat u ondanks de 
bezuinigingen een efficiënt samenwerkingsbeleid 
zult kunnen voeren? Wat denkt u over de aanval van 
Trump op het Amerikaanse hulpagentschap USAID? 
Wat is de impact daarvan op onze projecten? 
 

d'un parti démocratique belge et semblent faire écho 
à la politique de Trump qui s'attaque à l'Agence 
américaine de la coopération au développement. 
 
 
La coopération au développement représente un 
investissement à long terme pour prévenir les 
conflits, les épidémies et le dérèglement climatique. 
Prévenir leur apparition coûte infiniment moins cher 
qu'y répondre à leur apparition. Dès lors, investir 
dans la coopération, c'est investir dans les intérêts 
directs de la Belgique. 
 
Le MR a-t-il réellement tenté de supprimer 
totalement le budget de la coopération au 
développement? Croyez-vous en un avenir durable 
globalisé en l'absence d'aide au développement? 
Pensez-vous pouvoir mener une politique de 
coopération efficace malgré la coupe budgétaire? 
Que pensez-vous des attaques de Trump à 
l'encontre de l'Agence USAID? Quel est leur impact 
pour nos projets? 
 

11.02 Minister Maxime Prévot (Frans): De 

maatregelen van de Trump-administratie tegen 
USAID zijn een symptoom van de wereldwijde 
onzekerheid die er momenteel heerst. Mijn diensten 
brengen de weerslag van die maatregelen op onze 
programma's in kaart, maar we stellen vast dat de 
Verenigde Staten hun cruciale rol van het post-
Jaltatijdperk achter zich laten. Nu we door woelige 
multilaterale wateren varen, moeten we dat 
multilateralisme verdedigen. 
 
In het regeerakkoord bevestigen we ons geloof in 
internationale solidariteit en in 
ontwikkelingssamenwerking als instrument van ons 
buitenlands en veiligheidsbeleid. Ons welzijn is 
afhankelijk van de stabiliteit en het welzijn in de hele 
wereld en van een multilateraal stelsel waarin 
respect voor het internationaal en humanitair recht 
vooropstaat. 
 
Nu dat systeem ter discussie gesteld wordt, moeten 
we nog meer investeren in de versterking ervan, met 
name via internationale samenwerking. Gezien de 
begrotingscontext moeten er keuzes gemaakt 
worden op basis van de politieke prioriteiten en de 
uitdagingen waarvoor we staan, onder meer op het 
vlak van klimaat, vrede, gezondheid en immigratie. 
 
We moeten partnerschappen aangaan die voor 
beide partijen gunstig zijn en die gebaseerd zijn op 
de expertise en complementariteit van de partners. 
Samen met onze Europese partners moeten we de 
leemten opvullen die de Verenigde Staten op 
multilateraal vlak achterlaten. 
 

11.02  Maxime Prévot, ministre (en français): Les 

mesures prises par l'administration Trump à 
l'encontre de USAID sont un symptôme des 
incertitudes qui planent sur notre monde. Mes 
services mènent un mapping des conséquences sur 
nos programmes, mais on constate un retrait des 
États-Unis de leur rôle clé de l'ère post Yalta. Nous 
naviguons désormais dans un environnement 
multilatéral complexe et il convient de défendre ce 
multilatéralisme.  
 
L'accord de gouvernement réaffirme sa croyance en 
la solidarité internationale et en la coopération au 
développement comme instrument de notre politique 
étrangère et de sécurité. Notre bien-être dépend de 
la stabilité et du bien-être dans le monde, tout 
comme d'un système multilatéral qui respecte le 
droit international et humanitaire.  
 
 
La remise en cause de ce système nous incite à 
investir encore davantage dans son renforcement, 
notamment via la coopération internationale. Vu le 
contexte budgétaire, des choix doivent être faits en 
fonction des priorités politiques et des défis auxquels 
nous faisons face, dont le climat, la paix, la santé et 
l'immigration.  
 
Nous devons nous engager dans des partenariats 
mutuellement bénéfiques et fondés sur l'expertise et 
la complémentarité des acteurs. Avec nos 
partenaires européens, nous devons combler les 
vides multilatéraux laissés par les États-Unis.  
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De bedoeling is niet om de financiering over te 
nemen, maar om de dialoog in stand te houden over 
issues die voor ons cruciaal zijn en om een impact te 
hebben op de hervormingen van het multilaterale 
systeem. De verantwoordelijken van het ICRC en 
van UNHCR hebben me uitgelegd dat het bevriezen 
van de Amerikaanse dotaties zou betekenen dat zij 
40 % van hun budgetten verliezen. Door deze 
donderslag zullen we dus net meer solidariteit aan 
de dag moeten leggen, maar we zijn ons ervan 
bewust dat we de enorme financiële middelen die 
door de Verenigde Staten toegekend werden niet 
kunnen bijpassen. 
 

Il ne s'agit pas de prendre en charge le financement, 
mais de maintenir le dialogue sur des questions 
cruciales pour nous et de peser sur les réformes du 
système multilatéral. Les responsables du CICR et 
du HCR m'ont expliqué que le gel des dotations 
américaines entraînerait une perte de 40 % de leur 
budget. Cette déflagration va imposer davantage de 
solidarité, mais nous sommes conscients que nous 
ne pourrons nous substituer aux mannes financières 
massives octroyées par les États-Unis.  
 

11.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): U lijkt zich er 

rekenschap van te geven dat investeringen in 
ontwikkelingssamenwerking ook investeringen zijn 
in een rechtvaardigere, duurzamere en veiligere 
wereld, waarin alle burgers hun rechten kunnen 
genieten. Gelet op de besparing van 25 % op de 
Belgische middelen voor 
ontwikkelingssamenwerking en op de gigantische 
uitdagingen in de landen waar wij onze 
hulpprogramma's ontwikkelen, zal het moeilijk zijn 
om uw doelstellingen te bereiken, maar ik wens u 
niettemin veel geluk! 
 

11.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Vous semblez 

conscient qu'investir dans la coopération au 
développement, c'est investir dans un monde plus 
juste, durable et sûr, où tous les citoyens peuvent 
jouir de leurs droits. Avec une réduction de 25 % et 
les défis gigantesques qui se posent dans les pays 
où nous déployons notre aide, il sera difficile 
d'atteindre vos objectifs, mais je vous souhaite 
bonne chance! 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 

Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
democratische transitie in Guinee" (56002956C) 
 

12 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 

Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "La transition démocratique en Guinée" 
(56002956C) 
 

12.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Ik wil u 

ondervragen over de toestand in Guinee en de door 
generaal Mamadi Doumbouya geleide militaire junta 
aldaar. Sinds hij met een staatsgreep aan de macht 
gekomen is, heeft de heer Doumbouya vrije 
verkiezingen vóór 2025 in het vooruitzicht gesteld. 
 
Volgens Human Rights Watch (HRW) zouden de 
vrije meningsuiting en gemediatiseerde of politieke 
bijeenkomsten echter zeer fors beteugeld worden. 
 
Onlangs heeft de regering toegegeven dat het 
onmogelijk zou zijn om tijdens dit jaar verkiezingen 
te organiseren. Volgens analisten heeft die militaire 
junta niet de minste intentie om haar macht af te 
staan. 
 
De economie van dat land slabakt. Na jaren van 
vooruitgang onder een democratisch bewind wordt 
de bevolking opnieuw met voedselonzekerheid 
geconfronteerd, terwijl er aan de noordgrens van het 
land jihadistische milities naderen en Rusland er zijn 
pionnen plaatst. 

12.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Je voudrais 

vous interroger sur la Guinée et sa junte militaire 
dirigée par le général Mamadi Doumbouya. Ce 
dernier a annoncé, dès son coup d'État, la 
perspective d'élections libres avant 2025. 
 
 
Selon Human Rights Watch (HRW), les libertés 
d'expression, de réunions médiatiques ou politiques 
seraient réduites à peau de chagrin. 
 
Dernièrement, le gouvernement a reconnu qu'il 
serait impossible d'organiser des élections au cours 
de l'année. D'après les analystes, cette junte 
militaire n'a aucunement l'intention de rendre ce 
pouvoir. 
 
L'économie du pays faiblit. Après des années de 
progrès sous la démocratie, la population sombre 
dans l'insécurité alimentaire alors que les groupes 
djihadistes se rapprochent de la frontière Nord et que 
la Russie place ses pions. 
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Welke informatie ontvangt u van onze diplomatieke 
post ter plaatse? Welke informatie kunt u delen met 
betrekking tot de inachtneming van de 
mensenrechten? Onderhoudt u bilaterale 
betrekkingen met de junta? Denkt u dat er 
verkiezingen overwogen kunnen worden? Wat is uw 
veiligheidsstrategie ten aanzien van Guinee, dat 
door jihadistische groepen bedreigd wordt? Bestaat 
er een specifieke strategie om het probleem van de 
voedselonzekerheid te ondervangen? Wat is uw 
analyse van de Russische invloed in het land, met 
name op het stuk van de bauxietwinning?  
 

 
Quelles informations vous reviennent-elles de notre 
poste diplomatique sur place? Quelles informations 
pouvez-vous partager concernant les respects des 
droits humains? Avez-vous des relations bilatérales 
avec la junte? Pensez-vous que des élections 
puissent être envisagées? Quelle est votre stratégie 
sécuritaire vis-à-vis de la Guinée qui fait face à la 
menace djihadiste? Y a-t-il une stratégie spécifique 
pour répondre au problème de sécurité alimentaire? 
Quelle est votre analyse de l'influence russe dans le 
pays, notamment sur les ressources de bauxite? 
 

12.02 Minister Maxime Prévot (Frans): Er is weinig 

vooruitgang merkbaar in de zin van een 
democratische transitie, ook al had de junta zich 
ertoe verbonden om die transitie vorig jaar af te 
ronden. De volgende stap is een referendum over 
een nieuwe grondwet, maar het tijdpad voor dat 
referendum en voor de verkiezingen is niet duidelijk. 
 
Wij maken ons zorgen over het inperken van de 
speelruimte van het democratische middenveld en 
de druk op journalisten en mensenrechtenactivisten. 
We maken ons zorgen over het lot van Foniké 
Menguè en Billo Bah, die allebei sinds juli vorig jaar 
verdwenen zijn. Het verbod op vreedzame 
betogingen maakt het plaatje er niet beter op. 
 
Het zou contraproductief werken om onze 
regelmatige contacten met Guinee stop te zetten. 
Vermits het land een lange grens met Mali heeft, 
dreigt het terrorisme zich vanuit dat land in de regio 
te verspreiden. Samen met onze partners volgen wij 
de situatie op, maar islamistische aanslagen blijven 
al geruime tijd uit in Guinee en kunnen de 
migratiestroom dus niet verklaren. 
 
Ons bilaterale samenwerkingsprogramma is gericht 
op duurzame landbouwontwikkeling om het land 
weerbaarder te maken tegen schokken op de 
voedselmarkt en de verspreiding van 
veiligheidsdreigingen tegen te gaan. 
 
Guinee onderhoudt betrekkingen met Rusland sinds 
het communistische tijdperk. 
 

12.02  Maxime Prévot, ministre (en français): Il y a 

peu de progrès vers la transition démocratique 
malgré l'engagement de la clôturer l'an dernier. La 
prochaine étape est l'adoption d'une nouvelle 
Constitution par referendum. Mais le calendrier de 
celui-ci et des élections est incertain. 
 
 
Nous sommes inquiets face aux restrictions de 
l'espace civique et démocratique et à la pression sur 
les journalistes et les défenseurs des droits humains. 
Nous nous inquiétons du sort de Foniké Menguè et 
de Billo Bah, disparus depuis juillet dernier. 
L'interdiction des manifestations pacifistes assombrit 
le tableau. 
 
Supprimer nos contacts réguliers avec la Guinée 
serait contre-productif vu sa longue frontière avec le 
Mali et le risque de débordement du terrorisme dans 
la région. Nous suivons cela avec nos partenaires 
mais l'absence d'attentats islamistes en Guinée 
n'explique pas le flux migratoire provenant de ce 
pays. 
 
 
Notre programme de coopération bilatérale vise le 
développement agricole durable pour augmenter la 
résilience face aux chocs alimentaires et contrer la 
propagation de menaces sécuritaires. 
 
 
Les relations de la Guinée avec la Russie datent de 
la période communiste. 
 

Rusland is actief in de mijnbouwsector, maar dat zijn 
andere landen ook. De invloed van Rusland moet 
niet overschat worden. Guinee lijkt zijn 
partnerschappen te willen diversifiëren en 
onderhoudt evenwichtige betrekkingen met veel 
landen, waaronder Europese. 
 

La Russie est présente dans le secteur minier mais 
n’est pas la seule. Son influence ne doit pas être 
surestimée. La Guinée semble attachée à une 
diversification de ses partenariats et entretient des 
relations équilibrées avec beaucoup de pays, y 
compris européens. 
 

12.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): De toestand in 

Guinee is schrijnend. De junta heeft een snelle 
terugkeer naar de democratie voorgespiegeld maar 

12.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): La situation de 

la Guinée est désolante. La junte a fait miroiter la 
perspective d’un retour rapide à la démocratie mais 
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heeft de hele bevolking teleurgesteld. In België is de 
grote Guinese diaspora vastbesloten om een echte 
verandering teweeg te brengen; in Guinee heeft het 
maatschappelijk middenveld aan kracht gewonnen 
en zal het, naar ik hoop, veerkrachtig genoeg zijn om 
het autoritair regime van de junta het hoofd te 
bieden. 
 

a déçu toute la population. En Belgique, l’importante 
diaspora guinéenne est déterminée à faire opérer un 
réel changement; en Guinée, la société civile s’est 
renforcée et sera, je l’espère, assez résiliente pour 
affronter l’autoritarisme de la junte. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Lydia Mutyebele Ngoi aan Maxime 

Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
situatie in Djibouti" (56002957C) 
 

13 Question de Lydia Mutyebele Ngoi à Maxime 

Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "La situation à Djibouti" (56002957C) 
 

13.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): In Djibouti 

maakt het regime zich stelselmatig schuldig aan 
gewelddadige mensenrechtenschendingen door 
folteringen, willekeurige arrestaties, schendingen 
van de vrijheid van vereniging, de vrijheid van 
meningsuiting en de vrijheid van de media. Behalve 
de bevolking zijn ook de naar het buitenland 
uitgeweken Djiboutianen, de mensen met een 
dubbele nationaliteit en de militanten in Europa het 
slachtoffer van de repressie. De socio-economische 
situatie in het land verslechtert en het religieus 
extremisme, dat dreigt zich via de diaspora in Europa 
te verspreiden, tiert er welig. 
 
Zult u Djibouti erop wijzen dat het zich moet houden 
aan de internationale verdragen die het land heeft 
ondertekend? Zult u diplomatieke druk uitoefenen 
om een einde te maken aan de willekeurige 
arrestaties, ook van Europeanen en Belgen met een 
dubbele nationaliteit? Zelfs de media en de 
uitgeweken militanten worden door het regime 
bedreigd: hoe kan hun veiligheid worden verzekerd? 
Wat zal het beleid zijn van de regering met 
betrekking tot de bescherming van politieke 
opposanten die op een wettige manier in ons land 
verblijven?  
 

13.01  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): À Djibouti, le 

régime viole systématiquement les droits humains 
par l'usage de la torture, d'arrestations arbitraires, 
d'atteintes à la liberté de réunion, à la liberté 
d'expression ou à la liberté des médias. Outre la 
population djiboutienne, ce sont aussi les expatriés, 
les binationaux et les militants en Europe qui 
subissent la répression. La situation 
socioéconomique se dégrade dans le pays et 
l'extrémisme religieux y trouve un terreau fertile, qui 
menace de se diffuser en Europe via la diaspora. 
 
 
 
Allez-vous rappeler à Djibouti ses obligations de 
respecter les traités internationaux dont il est 
signataire? Exercerez-vous une pression 
diplomatique pour que cessent les arrestations 
arbitraires, y compris à l'égard de binationaux 
européens et belges? Même les médias et militants 
expatriés subissent des menaces du régime: 
comment assurer leur sécurité? Quelle sera la 
politique du gouvernement sur la protection des 
opposants politiques légalement présents en 
Belgique? 
 

13.02 Minister Maxime Prévot (Frans): De 

bescherming en de bevordering van de 
mensenrechten behoren tot de prioriteiten van onze 
diensten, zowel in Brussel als in het buitenland. We 
brengen dat onder de aandacht tijdens de bilaterale 
contacten met de Djiboutiaanse overheid en tevens 
in de multilaterale gremia. In 2023 heeft België 
tijdens het Universeel Periodiek Onderzoek (UPO) 
van Djibouti drie aanbevelingen geformuleerd, over 
de versterking van de monitoring van de 
detentiecentra, de vrijheid van meningsuiting en van 
vereniging, en de preventie van genitale 
verminkingen bij vrouwen. De Djiboutiaanse 
overheid heeft die aanbevelingen aanvaard, wat 
wijst op een constructief engagement ten opzichte 
van de Verenigde Naties. We zullen alert blijven op 

13.02  Maxime Prévot, ministre (en français): La 

protection et la promotion des droits humains 
figurent parmi les priorités de nos services, tant à 
Bruxelles qu'à l'étranger. Nous le rappelons lors des 
contacts bilatéraux avec les autorités djiboutiennes. 
Nous le faisons aussi au sein des instances 
multilatérales. En 2023, lors de l'Examen périodique 
universel (EPU) de Djibouti, la Belgique a formulé 
trois recommandations sur le renforcement du 
monitoring des lieux de détention, sur la liberté 
d'expression et d'association, ainsi que sur la 
prévention des mutilations génitales féminines. Les 
autorités djiboutiennes ont accepté ces 
recommandations, signe d'un engagement 
constructif avec les Nations Unies. Nous resterons 
attentifs à leur mise en œuvre. 
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de uitvoering ervan.  
 
Op het niveau van de Benelux heeft België in de VN-
Mensenrechtenraad zijn bezorgdheid geuit over de 
situatie van een Djiboutiaanse 
mensenrechtenactivist, die het slachtoffer is van 
vergeldingsmaatregelen omdat hij zijn medewerking 
verleend heeft aan de VN-mechanismen.  
 
België neemt deel aan de jaarlijkse strategisch-
politieke dialoog tussen de EU en Djibouti. Dankzij 
onze consulaire bijstand konden we midden 2023 
een landgenoot, die in Djibouti aangehouden was, 
vrij krijgen.  
 
Uw vraag over de veiligheid van Djiboutiaanse 
opposanten die zich op het Belgische grondgebied 
bevinden, moet u stellen aan mijn collega's van 
Veiligheid en Binnenlandse Zaken, en van Asiel en 
Migratie.  
 

 
 
Au niveau du Benelux, la Belgique a exprimé, au 
sein du Conseil des droits de l'homme, sa 
préoccupation quant à la situation d'un défenseur 
des droits humains djiboutien subissant des 
représailles pour avoir collaboré avec les 
mécanismes onusiens. 
 
La Belgique participe au dialogue stratégique-
politique annuel entre l'UE et Djibouti. Notre aide 
consulaire a permis, à la mi-2023, de libérer un 
compatriote qui avait été arrêté à Djibouti. 
 
 
Votre question sur la sécurité d'opposants 
djiboutiens sur le sol belge doit être posée à mes 
collègues de la Sécurité et de l'Intérieur, et de l'Asile 
et de la Migration. 
 

13.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Djibouti loopt 

weinig in de kijker, maar bekleedt een cruciale 
geopolitieke positie. De mensenrechten worden er 
op grote schaal geschonden. 
 
Wij werden gealarmeerd door het bijzondere, maar 
jammer genoeg verre van alleenstaande geval van 
een in België wonende Djiboutiaan die met vakantie 
ging naar Djibouti en er zonder objectieve reden in 
de gevangenis werd opgesloten. Zijn vrouw en 
kinderen, die Belg zijn, hebben geen nieuws over 
zijn situatie. Ik vestig uw aandacht op die kwestie 
opdat wij bijstand zouden kunnen verlenen aan onze 
landgenoten die in moeilijkheden raken in Djibouti en 
aan hun familieleden. 
 

13.03  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Djibouti, sans 

attirer beaucoup l'attention, occupe une position 
géostratégique cruciale, tout en cumulant des 
agressions vis-à-vis des droits humains.  
 
Nous avons été alertés par le cas particulier – mais 
malheureusement courant – d'un Djiboutien résidant 
en Belgique qui se rendait en vacances à Djibouti, et 
a été incarcéré sans raison objective. Sa femme et 
ses enfants, belges, n'ont aucune nouvelle. J'attire 
votre attention pour que nous puissions porter 
assistance à nos compatriotes ou aux familles de 
ceux-ci qui sont inquiétés à Djibouti. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitster: Vraag nr. 56002980C van 
mevrouw Depoorter wordt uitgesteld.  
 

L'incident est clos. 
 
La présidente: La question n° 56002980C de 
Mme Depoorter est reportée. 
 

14 Vraag van Katrijn van Riet aan Maxime Prévot 

(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
ontbinding van de democratische partij van 
Hongkong" (56002983C) 
 

14 Question de Katrijn van Riet à Maxime Prévot 

(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes 
et Coopération au développement) sur "La 
dissolution du parti démocrate de Hong Kong" 
(56002983C) 
 

14.01  Katrijn van Riet (N-VA): Naar verluidt zal de 

Democratische Partij van Hongkong zichzelf 
ontbinden. 
 
Wat vindt u daarvan, gezien deze partij ijverde voor 
democratische hervormingen, bescherming van de 
mensenrechten en meer autonomie voor 
Hongkong? In hoeverre speelde de aanpassing van 
het kiessysteem een rol? 
 

14.01  Katrijn van Riet (N-VA): Le parti démocrate 

de Hong Kong serait sur le point de se dissoudre. 
 
 
Qu'en pensez-vous, étant donné que ce parti 
œuvrait en faveur de réformes démocratiques, de la 
protection des droits humains et d'une plus grande 
autonomie pour Hong Kong? Dans quelle mesure la 
modification du système électoral a-t-elle joué un 
rôle? 
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14.02 Minister Maxime Prévot (Nederlands): Ik heb 

akte genomen van de beslissing van het 
partijbestuur om de ontbinding van de partij voor te 
bereiden. De uiteindelijke beslissing moet worden 
goedgekeurd door minstens driekwart van de leden, 
maar voorlopig weten we niet wanneer dat zou 
gebeuren. 
 
Voor politieke partijen in Hongkong is het heel 
moeilijk geworden om oppositie te voeren. Sinds de 
burgerprotesten in 2019 heeft de lokale regering van 
Hongkong een aantal kies- en veiligheidswetten 
herzien, wat een openlijk kritisch debat bemoeilijkte. 
Hierdoor hebben sommige organisaties besloten om 
de handdoek in de ring te gooien. 
 

14.02  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): 

J'ai pris acte de la décision de la direction du parti de 
préparer la dissolution du parti. La décision finale 
doit être approuvée par au moins trois quarts des 
membres, mais nous ignorons pour l'instant quand 
cela se produira. 
 
 
Il est devenu très difficile pour les partis politiques de 
Hong Kong de mener leur travail d'opposition. 
Depuis les manifestations citoyennes de 2019, le 
gouvernement local de Hong Kong a révisé un 
certain nombre de lois électorales et sécuritaires, 
rendant difficile un débat ouvertement critique. En 
conséquence, certaines organisations ont décidé de 
jeter l'éponge. 
 

Velen betreuren het verval van democratische 
waarden en vrijheden. De bezorgdheid om de 
veiligheid en het welzijn van de partijleden is te 
begrijpen. Verschillende leden van de Democratic 
Party in Hongkong behoren tot de zogenaamde 
Hongkong 47, die de voorbije jaren werden 
gearresteerd en gevangen gezet. 
 
Er is nog wel een apart economisch beleid, een 
aparte magistratuur en een eigen zakelijk klimaat. Er 
is een wettelijke waarborg van de vrijheid van 
meningsuiting, maar de brede en vage definities in 
de verschillende nieuwe wetten betreffende de 
nationale veiligheid leiden tot steeds meer 
zelfcensuur. In bilaterale contacten drukken mijn 
diensten regelmatig hun bezorgdheid uit over de 
mensenrechtensituatie en de staat van de 
democratie in Hongkong.  
 

Ils sont nombreux à regretter le déclin des valeurs et 
des libertés démocratiques. L'inquiétude pour la 
sécurité et le bien-être des membres du parti est 
compréhensible. Plusieurs membres du parti 
démocrate de Hong Kong font partie des "Hong 
Kong 47", qui ont fait l'objet d'arrestations et 
d'emprisonnements au cours des dernières années. 
 
Cependant, une politique économique séparée, une 
magistrature distincte et un climat commercial 
propre existent toujours. La liberté d'expression est 
garantie par la loi, mais les définitions larges et 
vagues contenues dans les différentes nouvelles lois 
sur la sécurité nationale conduisent à une 
autocensure croissante. Lors des contacts 
bilatéraux, mes services expriment régulièrement 
leur inquiétude quant à la situation des droits 
humains et à l'état de la démocratie à Hong Kong.  
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitster: De vraag nr. 56002988C van 
mevrouw Depoorter wordt uitgesteld, alsook de 
samengevoegde vragen nrs. 56003018C van 
mevrouw Safai en 56003029C van de heer Van 
Rooy, en de vraag nr. 56003048C van 
mevrouw Mutyebele Ngoi. 
 

L'incident est clos. 
 
La présidente: La question n° 56002988C de 
Mme Depoorter est reportée, ainsi que les questions 
jointes nos 56003018C de Mme Safai et 56003029C 
de M. Van Rooy, et la question n° 56003048C de 
Mme Mutyebele Ngoi. 
 

15 Vraag van Els Van Hoof aan Maxime Prévot 

(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De Belgische 
steun aan Syrië" (56003096C) 
 

15 Question de Els Van Hoof à Maxime Prévot 

(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes 
et Coopération au développement) sur "Le 
soutien de la Belgique à la Syrie" (56003096C) 
 

15.01  Els Van Hoof (cd&v): De val van het Assad-

regime betekende een opluchting voor veel Syriërs, 
maar de noden van de Syrische bevolking blijven 
groot.  
 
Welke bijkomende maatregelen voor humanitaire 
steun nam ons land na de val van het regime en 

15.01  Els Van Hoof (cd&v): La chute du régime de 

Bachar al-Assad a été un soulagement pour de 
nombreux Syriens, mais les besoins du peuple 
syrien restent immenses.  
 
Quelles mesures d'aide humanitaire 
supplémentaires notre pays a-t-il prises après la 
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welke extra humanitaire steun is nog gepland in 
2025? Zal ons land pleiten voor een nieuwe 
Europese Syriëstrategie? Is dit al besproken op 
Europees niveau? Welke houding zal ons land 
aannemen ten aanzien van de nieuwe Syrische 
regering? Komen er diplomatieke contacten? 
 

chute du régime et quelle aide humanitaire 
supplémentaire est-elle encore programmée pour 
2025? Notre pays plaidera-t-il en faveur d'une 
nouvelle stratégie européenne pour la Syrie? Cette 
question a-t-elle déjà été discutée à l'échelon 
européen? Quelle position notre pays adoptera-t-il à 
l'égard du nouveau gouvernement syrien? Des 
contacts diplomatiques seront-ils établis? 
 

15.02 Minister Maxime Prévot (Nederlands): De val 

van het Assad-regime en de komst van een nieuw 
regime bieden kansen voor Syrië en voor onze 
relaties met het land, maar voorzichtigheid is 
geboden. Daarom hebben we maandag de 
omkeerbare opheffing van EU-sectorale sancties 
gesteund. We willen Syrië helpen herbouwen op 
basis van het respect voor mensenrechten, ook 
vrouwenrechten, en de rechten van de religieuze en 
etnische minderheden. We pleiten voor een 
vreedzame democratische politieke transitie met 
gelijke rechten voor alle Syriërs en een veilige en 
waardige terugkeer van de Syrische vluchtelingen 
via een duurzaam economisch herstel. 
 
 
In de EU is inderdaad al gedebatteerd over een 
aanpassing van de Europese Syriëstrategie aan de 
huidige situatie.  
 

15.02  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): La 

chute du régime de Bachar al-Assad et la mise en 
place d'un nouveau régime offrent des opportunités 
pour la Syrie et pour nos relations avec ce pays, 
mais la prudence est de mise. C'est pourquoi nous 
avons soutenu lundi la levée réversible des 
sanctions sectorielles de l'Union européenne. Nous 
voulons contribuer à la reconstruction de la Syrie sur 
la base du respect des droits humains, y compris des 
droits des femmes, ainsi que des droits des minorités 
religieuses et ethniques. Nous appelons à une 
transition politique démocratique pacifique, avec des 
droits égaux pour tous les Syriens, et préconisons le 
retour des réfugiés syriens, dans la dignité et la 
sécurité, grâce à une reprise économique durable. 
 
L'Union européenne a effectivement déjà débattu de 
l'adaptation de sa stratégie pour la Syrie à la 
situation actuelle.  
 

15.03  Els Van Hoof (cd&v): Belangrijk is dat het 

nieuwe regime een democratische speler wordt. We 
moeten zorgen dat er geen nieuwe etnische 
conflicten ontstaan en dat men daar de juiste kant 
van de geschiedenis kiest. Daarom is het tevens 
belangrijk om de Europese Syriëstrategie te 
herbekijken. Vluchtelingen in de regio moeten 
kunnen terugkeren naar hun eigen land. 
 

15.03  Els Van Hoof (cd&v): Il est important que le 

nouveau régime devienne un acteur démocratique. 
Nous devons éviter l'apparition de nouveaux conflits 
ethniques et veiller à ce que la Syrie se range du bon 
côté de l'histoire. C'est pourquoi il est également 
important de revoir la stratégie européenne pour la 
Syrie. Les réfugiés qui se trouvent dans la région 
doivent pouvoir retourner dans leur pays. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

16 Vraag van Els Van Hoof aan Maxime Prévot 

(VEM Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking) over "De rechten 
van de Syrische Koerden" (56003099C) 
 

16 Question de Els Van Hoof à Maxime Prévot 

(VPM Affaires étrangères, Affaires européennes 
et Coopération au développement) sur "Les droits 
des Kurdes syriens" (56003099C) 
 

16.01  Els Van Hoof (cd&v): Welke concrete 

initiatieven zal ons land nemen om er bij de nieuwe 
Syrische autoriteiten op aan te dringen dat de 
rechten van alle bevolkingsgroepen, met inbegrip 
van de Koerden in het noordoosten van het land, 
worden beschermd? Wat zal men hiertoe concreet 
ondernemen op Europees niveau? Wat is hierover 
gezegd op de Raad Buitenlandse Zaken van 
24 februari? 
 

16.01  Els Van Hoof (cd&v): Quelles initiatives 

concrètes notre pays prendra-t-il pour inciter les 
nouvelles autorités syriennes à protéger les droits de 
toutes les populations, y compris les Kurdes dans le 
nord-est du pays? Quelles actions concrètes seront 
entreprises à cette fin au niveau européen? Qu'a-t-
on dit à ce sujet lors du Conseil Affaires étrangères 
du 24 février? 
 

16.02 Minister Maxime Prévot (Nederlands): In het 

regeerakkoord staat dat de regering een bijzonder 
belang zal hechten aan het respecteren van de 

16.02  Maxime Prévot, ministre (en néerlandais): 

L'accord de coalition stipule que le gouvernement 
attachera une importance particulière au respect des 
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rechten van religieuze en etnische minderheden in 
Syrië. De situatie van de Koerden in het noordoosten 
van Syrië blijft precair en België heeft sinds de 
regimewissel zowel ter plaatse als binnen de EU 
gepleit voor een integratie van alle etnische groepen 
en minderheden in het beheer van het land. De 
heer al-Sharaa heeft meermaals gezegd de 
vertegenwoordigers van alle groepen en 
minderheden te willen betrekken bij het bewind.  
 
 
Syrië moet zelf zijn toekomstige politieke systeem 
bepalen, idealiter met de steun van de VN en de 
internationale gemeenschap. België en de EU zullen 
het proces van nabij volgen. De Raad van de EU 
heeft op 24 februari 2025 beslist om een aantal 
beperkende maatregelen te schorsen, als onderdeel 
van de inspanning om een inclusieve politieke 
overgang in Syrië te schragen en op korte termijn het 
economische herstel, de wederopbouw en de 
stabilisering van het land te ondersteunen. De 
oprichting van een inclusief en representatief 
bestuur staat voorop. We volgen met grote 
belangstelling de nationale dialoog die gisteren is 
gestart in Syrië. 
 

droits des minorités religieuses et ethniques en 
Syrie. La situation des Kurdes dans le nord-est de la 
Syrie reste précaire, et depuis le changement de 
régime, la Belgique a plaidé tant sur le terrain qu'à 
l'échelon de l'UE en faveur de l'intégration de tous 
les groupes ethniques et de toutes les minorités 
dans l'administration du pays. M. Al-Sharaa a 
déclaré à plusieurs reprises qu'il entendait y 
impliquer les représentants de tous les groupes et de 
toutes les minorités.  
 
La Syrie doit elle-même déterminer son système 
politique pour l'avenir, idéalement avec le soutien de 
l'ONU et de la communauté internationale. La 
Belgique et l'UE suivront ce processus de près. Le 
Conseil de l'UE a décidé, le 24 février 2025, de 
suspendre un certain nombre de mesures 
restrictives, dans le cadre de l'effort visant à appuyer 
une transition politique inclusive en Syrie et à 
soutenir la reprise économique, la reconstruction et 
la stabilisation du pays à court terme. La mise en 
place d'une administration inclusive et 
représentative est primordiale. Nous suivrons avec 
grand intérêt le dialogue national lancé hier en Syrie. 
 

16.03  Els Van Hoof (cd&v): Een inclusieve politieke 

transitie is inderdaad belangrijk, zeker omdat de 
Koerden in de coalitie tegen IS zaten. We mogen 
hen nu niet loslaten.  
 

16.03  Els Van Hoof (cd&v): Une transition politique 

inclusive est en effet importante, d'autant plus que 
les Kurdes faisaient partie de la coalition contre l'EI. 
Nous ne devons pas les abandonner maintenant. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

17 Vraag van Christophe Lacroix aan Maxime 

Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) over "De 
impact van de kolonisatie op de criminalisering 
van lgbtqi's op het Afrikaanse continent" 
(56003117C) 
 

17 Question de Christophe Lacroix à Maxime 

Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "L'impact de la colonisation sur la 
criminalisation des personnes LGBTQI sur le 
continent africain" (56003117C) 
 

17.01  Christophe Lacroix (PS): Homoseksualiteit 

wordt gecriminaliseerd in 31 Afrikaanse landen, door 
wetten die op het dubieuze argument stoelen dat 
homoseksualiteit de Afrikaanse tradities vreemd is. 
Vóór de kolonisatie gold er in vele Afrikaanse 
culturen nochtans een meer genuanceerde 
benadering van genderidentiteit en homoseksuele 
relaties, die getolereerd of zelfs gewaardeerd 
werden. Met de komst van de koloniale 
mogendheden en wellicht ook de christelijke 
missionarissen werd homoseksualiteit onderdrukt. 
De Afrikaanse homofobie is een door het Westen 
opgedrongen constructie, een koloniale erfenis. Die 
historische realiteit moet erkend én bestreden 
worden. Als we discriminatie willen bestrijden, 
moeten we ook erkennen dat wij een deel van de 
verantwoordelijkheid dragen en actie ondernemen 
voor een rechtvaardigere wereld. 

17.01  Christophe Lacroix (PS): L’homosexualité 

est criminalisée dans 31 pays d’Afrique, où des lois 
utilisent l’argument douteux selon lequel 
l’homosexualité serait étrangère aux traditions 
africaines. Pourtant, avant la colonisation, de 
nombreuses cultures africaines avaient une 
approche plus nuancée des identités de genre et des 
relations homosexuelles, qui étaient tolérées voire 
valorisées. Elles ont été réprimées avec l’arrivée des 
puissances coloniales et sans doute des 
missionnaires chrétiens. L’homophobie africaine est 
une construction imposée par l’Occident, un héritage 
colonial. Cette réalité historique doit être reconnue et 
combattue. Lutter contre ces discriminations, c’est 
aussi reconnaître notre part de responsabilité et agir 
pour un monde plus juste. 
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Zijn er in het kader van onze 
ontwikkelingssamenwerking specifieke initiatieven 
om de rechten van lgbtqia+'en in landen waar deze 
personen vervolgd worden te ondersteunen? Welk 
standpunt verdedigt ons land in onze diplomatieke 
betrekkingen met landen die die rechten met voeten 
treden? 
 

 
Existe-t-il dans notre coopération au développement 
des initiatives spécifiques pour soutenir les droits 
des personnes LGBTQIA+ dans les pays où celles-
ci sont persécutées? Quelle position défendons-
nous dans nos relations diplomatiques avec les pays 
qui bafouent ces droits? 
 

17.02 Minister Maxime Prévot (Frans): Voor België 

zijn de bescherming en de bevordering van de 
rechten van de lgbtqia+'en overal ter wereld een 
prioriteit. Ons land zal blijven pleiten voor de 
naleving ervan, de decriminalisering van 
homoseksuele relaties en de uitbanning van elke 
vorm van discriminatie. Ontwikkelingssamenwerking 
volgt een benadering die gebaseerd is op de 
mensenrechten en het leave no one behind-beginsel 
om ervoor te zorgen dat onze programma's zonder 
discriminatie uitgevoerd worden. Toen in Oeganda 
de wet tegen homoseksualiteit aangenomen werd, 
heeft België zijn samenwerkingsakkoord geactiveerd 
om mitigerende maatregelen te nemen en de 
lgbtqia+'en niet te discrimineren.  
 
Via het Civic Space Fund financiert België een 
programma om de rechten van de lgbtqia+'en in 
Tanzania te ondersteunen. We hebben projecten 
ondersteund om de lgbtqia+-organisaties te 
versterken en we ondersteunen de bescherming van 
lgbtqia+'en via onze financiering van organisaties 
van de Verenigde Naties. Krachtens het do not 
harm-beginsel kan discrete actie de voorkeur krijgen 
boven publieke communicatie, na overleg met het 
maatschappelijk middenveld. België steunt ook het 
mandaat van de speciale rapporteur van de 
Verenigde Naties inzake seksuele geaardheid en 
genderidentiteit. België is lid van de Equal Rights 
Coalition en via die organisatie laat ons land zijn 
stem horen over verontrustende ontwikkelingen in 
bepaalde landen. 
 

17.02  Maxime Prévot, ministre (en français): La 

Belgique accorde une priorité à la protection et la 
promotion des droits des personnes LGBTQIA+ 
partout dans le monde. Elle continuera de plaider 
pour leur respect, la décriminalisation des relations 
homosexuelles et la suppression de toute 
discrimination. La coopération au développement 
suit une approche basée sur les droits humains et le 
principe du leave no one behind afin de veiller à ce 
que nos programmes soient mis en œuvre sans 
discrimination. Lors de l'adoption de la loi 
antihomosexualité en Ouganda, la Belgique a activé 
son accord de coopération afin d'adopter des 
mesures d'atténuation et ne pas discriminer les 
personnes LGBTQIA+.  
 
La Belgique finance, via le Civic Space Fund, un 
programme de soutien aux droits des personnes 
LGBTQIA+ en Tanzanie. Nous avons soutenu des 
projets pour renforcer les organisations LGBTQIA+ 
et nous soutenons la protection des personnes 
LGBTQIA+ à travers nos financements aux 
organisations des Nations Unies. En vertu du 
principe du do not harm, une action discrète peut 
être privilégiée à des communications publiques, 
après consultation de la société civile. La Belgique 
soutient également le mandat du rapporteur spécial 
des Nations Unies sur l'orientation sexuelle et 
l'identité de genre. Elle est membre de l'Equal Rights 
Coalition, à travers laquelle elle s'exprime sur des 
développements inquiétants dans certains pays.  
 

17.03  Christophe Lacroix (PS): Homofobie 

beperkt zich niet tot Afrika. In Europa of nabijgelegen 
landen, zoals Georgië, zijn er homofobe 
maatregelen van kracht. Zelfs in de EU, in Hongarije, 
heeft eerste minister Orbán de gaypride verboden. 
We dachten dat dit conservatieve wereldbeeld tot 
het verleden behoorde, maar niets is minder waar. 
 

17.03  Christophe Lacroix (PS): L'homophobie ne 

se limite pas à l'Afrique. En Europe ou dans des pays 
proches, comme la Géorgie, il existe des mesures 
homophobes. Au sein même de l'UE, en Hongrie, 
M. Orbán a interdit la Gay Pride. Nous pensions ce 
monde conservateur révolu. Il n'en est rien.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

18 Vraag van Christophe Lacroix aan Maxime 

Prévot (VEM Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Ontwikkelingssamenwerking) over "Het 
VN-verdrag inzake bedrijven en mensenrechten" 
(56003122C) 
 

18 Question de Christophe Lacroix à Maxime 

Prévot (VPM Affaires étrangères, Affaires 
européennes et Coopération au développement) 
sur "Le traité des Nations Unies sur les 
entreprises et les droits humains" (56003122C) 
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18.01  Christophe Lacroix (PS): De richtlijn inzake 

passende zorgvuldigheid in het bedrijfsleven op het 
gebied van duurzaamheid (Corporate Sustainability 
Due Diligence Directive, CSDDD), die onder het 
Belgische EU-voorzitterschap goedgekeurd werd, 
vormde een beslissend kantelmoment om de 
aansprakelijkheid van de bedrijven inzake 
duurzaamheid op te schroeven. Door het ontwerp 
van 'Omnibuspakket' dreigt de ambitie van die 
richtlijn echter fors teruggeschroefd te worden. 
 
In die tekst wordt voorgesteld om de burgerlijke 
aansprakelijkheid van de bedrijven af te schaffen, de 
verplichtingen op het stuk van 
klimaattransitieplannen in te trekken, het 
toepassingsgebied te beperken en de rol van de 
stakeholders te verkleinen. 
 
Dat zijn stappen achterwaarts en het gevaar bestaat 
dat dat de onverantwoordelijke bedrijven in de kaart 
zal spelen en een negatief signaal afgeeft omtrent de 
legitimiteit van de EU tijdens internationale 
handelingen, in het bijzonder met betrekking tot het 
bindend verdrag inzake bedrijven en 
mensenrechten, waarover er thans 
onderhandelingen aan de gang zijn. 
 
Zal België de goedkeuring van een ambitieus 
Europees mandaat met het oog gericht op het 
aannemen van een bindend verdrag inzake 
bedrijven en mensenrechten op VN-niveau blijven 
steunen? Zal België zich tegen het 'Omnibuspakket’ 
verzetten en de CSDDD zoals deze onder zijn 
voorzitterschap aangenomen werd, verdedigen? Zal 
België in Genève vertegenwoordigd worden tijdens 
de intersessionele bijeenkomsten in april in het 
kader van de VN-onderhandelingen die strekken tot 
het opstellen van een bindend verdrag inzake 
bedrijven en mensenrechten?  
 

18.01  Christophe Lacroix (PS): La directive sur le 

devoir de vigilance des entreprises (CSDDD), 
adoptée sous la présidence belge, constitue un 
tournant décisif pour renforcer la responsabilité des 
entreprises en matière de durabilité. Le projet de 
texte "Omnibus" menace de réduire 
considérablement l'ambition de cette directive. 
 
 
 
 
Il propose la suppression de la responsabilité civile 
des entreprises, l’abandon des obligations de plans 
de transition climatique, la limitation du scope et la 
réduction du rôle des parties prenantes. 
 
 
 
Ces régressions risquent de favoriser les entreprises 
irresponsables et d'envoyer un signal négatif sur la 
légitimité de l'UE dans les négociations 
internationales, en particulier l’élaboration en cours 
d'un traité contraignant sur les entreprises et les 
droits humains. 
 
 
 
La Belgique continuera-t-elle de soutenir l'adoption 
d'un mandat européen ambitieux pour parvenir à 
l'adoption d'un traité contraignant sur les entreprises 
et les droits humains aux Nations Unies? La 
Belgique s'opposera-t-elle au texte "Omnibus" et 
défendra-t-elle la directive CSDDD telle qu'adoptée 
sous sa présidence? La Belgique sera-t-elle 
représentée à Genève lors des intersessions d'avril 
relatives aux négociations onusiennes visant à 
l'élaboration d'un traité contraignant sur les 
entreprises et les droits humains? 
 

18.02 Minister Maxime Prévot (Frans): België pleit 

als gelijkgestemd land in de Europese Unie al jaren 
voor een dergelijk onderhandelingsmandaat en wil 
dat de EU zich actief engageert in dit proces.  
 
 
Overeenkomstig de zorgvuldigheidsplicht van 
ondernemingen, willen wij een Europese consensus 
bereiken over de uitwerking van een dwingende 
regelgeving inzake de passende zorgvuldigheid van 
ondernemingen op het niveau van de Verenigde 
Naties.  
 
Mijn diensten volgen de onderhandelingen van nabij 
op en onze permanente vertegenwoordiging in 
Genève zal de intersessionele bijeenkomsten van 
april bijwonen die betrekking hebben op de VN-
onderhandelingen tot uitwerking van een bindend 

18.02  Maxime Prévot, ministre (en français): La 

Belgique, pays like-minded de l'Union européenne, 
plaide pour un tel mandat de négociation depuis 
plusieurs années et souhaite un engagement actif de 
l'UE dans ce processus. 
 
Conformément aux obligations de diligence des 
entreprises, nous souhaitons arriver à un consensus 
européen pour l'élaboration d'une réglementation 
contraignante sur le devoir de vigilance des 
entreprises au niveau des Nations Unies. 
 
 
Mes services suivront de près les négociations et 
notre représentation permanente à Genève suivra 
les intersessions d'avril relatives aux négociations 
onusiennes visant à l'élaboration d'un traité 
contraignant sur les entreprises et les droits 
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verdrag over de ondernemingen en de 
mensenrechten.  
 
Wat de Omnibuswetgeving betreft, heeft België nog 
geen standpunt ingenomen. Het ontwerp wordt pas 
vandaag door de Europese Commissie 
gepubliceerd.  
 

humains.  
 
 
En ce qui concerne la législation "Omnibus", la 
Belgique n'a pas encore pris position. Le projet n'est 
publié qu'aujourd'hui par la Commission 
européenne. 
 

18.03  Christophe Lacroix (PS): Ik dank u dat u een 

gemeenschappelijk standpunt tracht te bereiken bij 
de VN, of in ieder geval bij de EU, op het stuk van de 
zorgvuldigheidsplicht. Ik zal mij opnieuw tot u richten 
met betrekking tot de Omnibusregelgeving zodra u 
daarvan kennisgenomen zult hebben. 
 
Ik zal u daarbij geen vragen stellen over een tekst 
die pas vandaag bekendgemaakt werd, maar over 
úw intenties.  
 

18.03  Christophe Lacroix (PS): Merci de 

rechercher une position commune au sein de l'ONU, 
ou en tout cas au sein de l'UE, en matière de devoir 
de vigilance. Pour la législation "Omnibus", j'y 
reviendrai dès que vous en aurez pris connaissance. 
 
 
Je ne vous interrogerai pas sur un texte publié 
seulement aujourd'hui, mais sur vos intentions. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

De openbare commissievergadering wordt gesloten 
om 19.17 uur. 
 

La réunion publique de commission est levée à 
19 h 17. 
 

 


